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Выдавец:УП «Народная Воля». 
Кошт — свабодны.
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Удзельнікаў дваровага маршу ў сталічным мікрараёне “Малінаўка” асудзілі  
ў агульнай колькасці на 390 сутак арышту.

ЛІСТ З РЭДАКЦЫІ

КАЛАж Дня

Вы – з «Народнай Воляй»,
«Народная Воля» – з Вамі!

Вы – з «Народнай Воляй»,
«Народная Воля» – з Вамі!

Шаноўныя чытачы!
Паважаныя валанцёры!
Як вы ведаеце, мы разлічвалі, што ўжо 2 красавіка адновім выпуск газе-

ты «Народная Воля» ў папяровым варыянце. На жаль, літаральна ў апошні 
момант маскоўская друкарня скасавала дамову, паведаміўшы, што на іх «силь-
но наехали».

Што ж, не будзем апускаць рукі. Давайце з аптымізмам глядзець у 
заўтрашні дзень. «Адрамантуюць» жа некалі станок у выдавецтве «Беларускі 
Дом друку», і адновяцца нармальныя стасункі з тутэйшымі паліграфістамі. А 
пакуль, сябры, працягвайце чытаць «Народную Волю» ў электронным вары-
янце. Падпісацца на PDF-версію газеты можна на сайце belpressa.by.

Паколькі мы цяпер не маем даходаў ад рэалізацыі выдання праз «Белпошту» 
і «Белсаюздрук», то ў чарговы раз звяртаемся да Вас, дарагія прыхільнікі сва-
боднага слова, з просьбай: дапамажыце!

Толькі разам мы зможам уратаваць «Народную Волю». Ёсць некалькі 
спосабаў пералічыць грашовыя сродкі (даём рэквізіты ў рускай транскрыпцыі):

1. Через ЕРИП:
СМИ – Н (просто буква) – «Народная Воля» – Добровольные взносы.
2.Через БАНК:
ИЧУП «Народная Воля». 220030, г.Минск, ул.Энгельса 34а
р/с BY08 PJCB 3012 0065 3510 0000 0933, 
Код PJCBBY2X, ЦБУ 113 «Приорбанк» ОАО, г.Минск 
УНП 100961759, ОКПО 37381505
Загадзя выказваем шчырую ўдзячнасць!

Группа Юрия Воскресенского 
подготовила проект  
закона об амнистии

На сайте информационно-аналитического учреждения «Круглый стол 
демократических сил» опубликован проект закона об амнистии. 

СЛЫШАЛИ?

СТОП-КРАн

СУД

ТАМ, ЗА КРАТАМІ

Бізнесмену Васілевічу працягнулі тэрмін 
знаходжання пад вартай

У следчым ізалятары ён будзе знаходзіцца як мінімум да 27 чэрвеня.

Паводле звестак 
Міністэрства аховы 

здароўя, 25 красавіка  
ў Беларусі было 
зарэгістравана  
896 выпадкаў 
захворвання  
на COVID-19.  

Памерлі 10 чалавек.
Вот что предлагает небезызвестный Юрий 

Воскресенский со своими партнерами (даем в 
оригинале без правок. – Ред.):

«Статья 1. Освободить от наказания в виде 
штрафа, ареста, ограничения свободы, лишения 
свободы, а также от иных мер уголовной ответ-
ственности в виде осуждения с отсрочкой испол-
нения наказания, осуждения с условным непри-
менением наказания, осуждения без назначения 
наказания, если иное не предусмотрено статьями 
4 и 6 настоящего Закона:

лиц, осужденных или обвиненных по ст. 293 и 
342 УК РБ.

Статья 2. Освободить лиц, перечисленных 
в статье 1 настоящего Закона, от уголовной 
ответственности и прекратить предваритель-
ное расследование по уголовным делам, находя-
щимся в производстве органов уголовного пресле-
дования, и производство по уголовным делам, не 
рассмотренным судами, о преступлениях, совер-
шенных этими лицами до вступления в силу 
настоящего Закона.

Положение части первой настоящей статьи 
не распространяется на лиц, подозреваемых или 
обвиняемых в совершении преступлений, перечис-
ленных в статьях 4 и 6 настоящего Закона».

В проекте закона есть перечисление тех лиц, 
которые могут не попасть под амнистию.

«Статья 4. Не освобождать от наказания и 
иных мер уголовной ответственности: лиц, суди-
мых более двух раз с назначением наказания в виде 
лишения свободы за умышленные преступления, а 
также ранее судимых с назначением наказания в 
виде лишения свободы».

«Статья 6. Амнистия, предусмотренная 
настоящим Законом, не распространяется на 
лиц: к которым в течение 2015–2020 годов при-
менялись амнистия или помилование и кото-
рые вновь совершили умышленное преступление в 
период неснятой или непогашенной судимости».

На данный момент в списке граждан, пред-
лагаемых для амнистии, насчитывается 425 чело-
век. Среди них – Виктор и Эдуард Бабарико, 
Мария Колесникова, Сергей Тихановский и 
многие другие, кто находится в заключении.

Фира РАЗУМОВСКАЯ.

ОТ РЕДАКЦИИ
Интересно, дошел ли проект архиважного 

закона до депутатов Палаты представителей?
Вчера нам не удалось получить ответ 

на этот вопрос. Дозвониться до Олега 
Белоконева, председателя комиссии, не 
представилось возможным, так как номер 
своего телефона он не обнародует.

Не получилось выйти на связь и с 
заместителями председателя комис-
сии – Александром Дубовым, Игорем 
Лавриненко, Игорем Мартыновым. Но 
откликнулся Сергей Кудин, помощник чле-
на комиссии Марины Ленчевской. Правда, 
конкретного ответа он не дал, сказал, что 
ему нужно время, чтобы кое-что уточнить.

Что ж, как только нам станет известна 
более подробная информация – доведем ее 
до читателей «Народной Воли».

Нагадаем, што вядомага беларускага 
бізнесмена Аляксандра Васілевіча 
мінулым летам затрымлівалі двой-
чы. Першы раз – калі прыйшоў у КДБ 
падаць хадайніцтва аб змене меры стры-
мання для прэтэндэнта на прэзідэнцкую 
пасаду Віктара Бабарыкі. Тады паход у 
афіцыйную ўстанову закончыўся судом, 
Васілевічу далі 14 сутак – за тое, што ён 
нібыта “актыўна ўдзельнічаў у несанк-
цыянаваным мітынгу” і крычаў “Свабоду 
Бабарыку!”.

Аляксандр адбыў адміністрацыйны 
арышт у ізалятары, выйшаў на волю і зноў 
быў затрыманы 27 жніўня прадстаўнікамі 
Дэпартамента фінансавых расследаванняў 
Камітэта дзяржаўнага кантролю.

4 верасня Васілевічу было прад’яўлена 
абвінавачанне. З-за ўзятай у адвака-
та падпіскі аб невыдаванні матэрыялаў 
следства на дадзены момант невядома, 
паводле якога артыкула Крымінальнага 
кодэкса яно прад’яўлена.

У якасці падазраванай па распачатай 

крымінальнай справе праходзіць таксама 
і жонка Васілевіча – Надзея Зелянкова, 
якая разам з дзецьмі зараз знаходзіцца у 
Таліне.

“Мужу на два месяцы працягнулі 
знаходжанне пад вартай, – паведаміла 
Надзея. – У турме ён ужо 8 месяцаў, 
прабудзе ў СІЗА яшчэ як мінімум да 27 
чэрвеня.

У ізалятары Саша па-ранейшаму буд-
зе адціскацца ад падлогі, прысядаць. Будзе 
варыць каву, прыбіраць у камеры, мыцца 

халоднай вадой і раз на тыдзень хадзіць у 
душ. Будзе радавацца кнігам беларускіх 
пісьменнікаў і лістам, скардзіцца на тое, 
што ў яго няма навін і пісаць яму няма пра 
што.

Саша не будзе бачыць, як рас-
це малодшая дачка Уршуля, не мае 
магчымасці чуць, як яна смяецца. Пяць 
месяцаў ён можа толькі па фатаздымках 
бачыць, як яна выглядае. Саша не прыйд-
зе, калі старэйшая дачка Адэлька заплача 
і скажа, што хоча да таты, каб той 
пашкадаваў яе за зуб, які выпаў.

Саша будзе дасылаць мне кветкі і 
клапаціцца пра нас нават знаходзячыся 
ў турме. Прыдумляць вар’яцкія бізнес-
ідэі, даваць дакладныя парады па пра-
цы і трансляваць калегам па камеры 
эканамічныя тэорыі.

...Але я веру, што ўсе палітвязні вый-
дуць на волю. Таму што вельмі шмат 
добрых людзей там, дзе яны і павінны 
быць, – на баку святла”.

Сяргей ЗАБЛОЦКІ.

«Парушае палітычныя перакананні грамадзян…»
Аддзел ідэалогіі Гродзенскага 

гарвыканкама даслаў прадпісанне 
ў мясцовую краму “Адметнасць”, 
якая гандлюе сувенірамі і адзеннем у 
нацыянальным стылі.

Чыноўнікі вызначылі, што быццам 
бы на таварах крамы размешчаная 
палітычная рэклама, а гэта, маўляў, 
парушае Закон аб рэкламе.

“Так, на прапанаваных да продажу 

прадметах адзення і сувенірнай 
прадукцыі змяшчаецца інфармацыя, 
якая парушае палітычныя ды іншыя 
перакананні грамадзян”, – гаворыцца ў 
дакуменце.

За неналежную рэкламу 
індывідуальнаму прадпрымальніку 
пагражае ад 290 да 580 рублёў (10–20 
базавых).

Віктар ШПАК.

 Тры гады зняволення –  
за падпал «Табакеркі»

Учора суд горада Жодзіна прызнаў Сяргея Лаўкайціса вінаватым  
у хуліганстве (ч. 3 арт. 339 Крымінальнага кодэкса).

Здарэнне адбылося ў Жодзіне 5 снежня. Паводле звестак следства, з 23:15 
да 23:23 Лаўкайціс абліў «Табакерку» гаручай сумессю з чатырох загадзя 
падрыхтаваных пластыкавых бутэлек. Пасля гэтага ён падпаліў шапік. 

Лаўкайціса затрымалі адразу ж, а “Табакерку” патушылі. Агульная 
шкода ацэненая ў 341 рубель 12 капеек, што склала на момант злачынства 
12,63 базавай велічыні. Суд прыняў рашэнне – тры гады пазбаўлення волі 
ў калоніі ўзмоцненага рэжыму.

Сяргей ЗАБЛОЦКІ.

Более 19 миллиардов долларов вложено  
в возрождение регионов, пострадавших  
от катастрофы на Чернобыльской АЭС.



    БЕЗ РЭТУШЫ

Валерый КаРБаЛЕВІЧ, 
палітычны аглядальнік
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І СМЕХ, І ГРЭХ

О ЧЕМ ГОВОРяТ…

ИЗ ПЕРВЫХ УСТ

Як ва ўяўленні Станіслава Князева 150 джыпаў маглі рвацца да Мінска
Праўладны гісторык і былы кэдэбэшнік выказаўся ў эфіры АНТ пра «справу Фядуты и Зянковіча». Ад таго, што ён сказаў, валасы сталі дубка.

Три сценария
По словам Лукашенко, заговорщики госпереворота разрабатывали несколько сценариев: 

устранение его на параде 9 Мая, нападение на президентский кортеж, вооруженное 
нападение на загородную резиденцию.

Ну вот перед «Народной Волей» опять возникла дилемма: напечатать о так называемом планируемом госперевороте только официоз 
или дать и то, как на него отреагировала широкая общественность? Решили: остаемся верны своему главному принципу – освещать 
то или иное событие с разных сторон. А потому публикуем не только высказывания Александра Лукашенко и Станислава Князева, 

но и комментарии политических обозревателей Валерия Карбалевича, Виталия Цыганкова и некоторых других авторов.

Антыканстытуцыйная 
дыверсія

Аляксандр Лукашэнка растлумачыў, які лёсавызначальны 
дэкрэт ён анансаваў тыдзень таму. Паводле яго слоў, гэты 
дэкрэт будзе прадугледжваць, што ў выпадку ягонай смерці 
функцыі прэзідэнта павінен выконваць Савет бяспекі.

Першае, што кідаецца ў вочы, гэта абсалютна анты-
канстытуцыйны характар гэтага рашэння. Бо ў цяпераш-
няй Канстытуцыі дакладна прапісана, што ў выпадку, калі 
прэзідэнт не можа выконваць свае абавязкі, улада пераходзіць 
да прэм’ер-міністра. Усё ясна і зразумела.

Больш за тое, хачу нагадаць, што тыя раздзелы Канстытуцыі, 
якія тычацца органаў дзяржаўнага кіравання, могуць пры-
мацца толькі ўсенародным рэферэндумам. І ніяк інакш.

Нават у краінах з манархічным рэжымам дзейны манарх не 
мае права адвольна, па ўласным разуменні прымаць рашэн-
не, хто зойме трон пасля ягонага сыходу. Дзейнічае закон аб 
парадку атрымання ў спадчыну пасада.

Таму анансаваны дэкрэт з такім зместам – гэта антыкан-
стытуцыйная дыверсія. Упершыню з 1996 года Лукашэнка так 
яўна і відавочна збіраецца парушыць Канстытуцыю. Фактычна 
Лукашэнка прапануе перадаць уладу вайскоўцам. Бо ў складзе 
Савета бяспекі дамінуюць кіраўнікі сілавых структур.

Чаго раптам? Чаму Лукашэнка не захацеў дачакацца пры-
няцця новай Канстытуцыі (рэферэндум запланаваны на пача-
так 2022 года), каб там прапісаць гэтую норму, а ўводзіць 
перамены ў сістэме дзяржаўнага кіравання надзвычайнымі 
метадамі?

Гледзячы па ўсім, Лукашэнка сапраўды паверыў у тую 
міфічную змову, мяцеж, інфармацыя пра які была абнародава-
на тыдзень таму. Гэта сведчыць пра тое, у якім псіхалагічным 
настроі ён знаходзіцца, калі нават нейкая карыкатура на замах 
прывяла яго ў такі стан. Чалавекам, які знаходзіцца ў падоб-
най атмасферы страху, лёгка маніпуляваць. Што і робяць 
спецслужбы.

Атрымліваецца, што КДБ, надзьмуўшы інфармацыйны 
пухір вакол гэтага скандалу, насамрэч кантралюе сітуацыю ў 
краіне ў большай ступені, чым усе астатнія інстытуты дзейна-
га рэжыму. І гэта ў сітуацыі, калі, здавалася б, усё супакоілася, 
пратэсты мінімізаваліся, улада кантралюе становішча ў 
краіне, асцерагацца няма чаго. Аднак, як цяпер высвятляецца, 
сам Лукашэнка так не думае. Ён кожны дзень жыве ў чаканні 
замаху на сваю ўладу. Толькі ў такім стане можна прымаць 
падобныя рашэнні.

Здавалася б, калі не давяраеш дзейнаму прэм’ер-міністру 
(Раману Галоўчанку), дык прызнач іншага чалавека, таго, 
каму давяраеш. Але не. Лукашэнка спадзяецца на калектыўны 
орган (Савет бяспекі) больш, чым на канкрэтную персо-
ну. Раней ён неаднаразова даводзіў, што нельга даваць 
столькі паўнамоцтваў ягонаму наступніку, трэба размерка-
ваць функцыі прэзідэнта паміж іншымі галінамі ўлады. Тут 
дзейнічае тая ж логіка.

Менавіта ў такіх надзвычайных умовах становіцца асабліва 
відавочна, што ў краіне функцыянуе рэжым персанальнай ула-
ды, персаналісцкі рэжым. Адказныя рашэнні, якія тычацца 
дзяржаўнага ладу, прымаюцца адным чалавекам, з гледзішча 
ягоных асабістых інтарэсаў. Усе астатнія дзяржаўныя інстытуты 
– пустыя дэкарацыі. Ніхто не можа сказаць Лукашэнку, што ён 
парушае Канстытуцыю. Канстытуцыйны суд, пракуратура, дзве 
палаты Нацыянальнага сходу наўрад ці як-небудзь зрэагуюць на 
відавочную антыканстытуцыйную дыверсію.

Гэтым сваім рашэннем Лукашэнка паказвае, што палітычны 
крызіс у краіне не пераадолены, хоць дзяржаўныя медыі 
ўжо колькі месяцаў цвердзяць, што, маўляў, мы перамаглі. 
Пераможцы так не баяцца.

– Рыхтавалася недзе парадку 150 
пазадарожнікаў з буйнакалібернымі 
кулямётамі, – на поўным сур’ёзе заявіў 
ураджэнец Новасібірска, экс-начальнік 
упраўлення ваеннай контрразведкі КДБ 
Рэспублікі Беларусь, былы першы намеснік 
кіраўніка Адміністрацыі прэзідэнта. – Мы 
іх маглі бачыць па тэлебачанні, калі яны 
ганяліся па пустыні за Кадафі. Помніце 
гэта? Меркавалася пад прыкрыццём увар-
вання, што яны дойдуць да Мінска ад Літвы 
(тут не такая вялікая адлегласць, можна 
за 3 гадзіны дасягнуць). І з буйнакаліберных 
кулямётаў узяць рэзідэнцыю і расстраляць 
прэзідэнта.

Сеткі літаральна выбухнулі ад тако-
га ашаламляльнага паведамлення. Вось 
некалькі каментарыяў, у якіх высмейваюц-
ца фантазіі былога чэкіста.

Андрэй Дынько, выдавец: «150 
пазадарожнікаў з кулямётамі павінны 
былі прарвацца з Літвы да Мінска за тры 
гадзіны. Але план сарваўся. У кожным сяле 

ім сталы накрывалі».
Ілля Дабратвор, актывіст: «Так і бачу 

гэту карціну: 150 джыпаў праходзяць мыт-
нае афармленне ў Ашмянах і едуць к Мінску 
выключаць святло:) Я так зразумеў, афарм-

ленне яны праходзяць яшчэ са жніўня:)»
Анастасія Целешава, журналіст: 

«Адчуванне ад прачытання сённяшніх 
вячэрніх навін: мы ўсе пралятаем над гняз-
дом зязюлі».

Андрэй Стрыжак, праваабаронца: 
«Прадам джып Toyota Hilux. 150 шт. Без 
прабегу по РБ».

Віталій Цыганкоў, аглядальнік: «Але 
гэта ўжо рэальна гамерычна смешна… 
У адэкватных, псіхічна здаровых людзей 
наконт гэтай версіі могуць узнікнуць нека-
торыя пытанні.

Ну ладна, дапусцім, прайшлі яны нейкім 
чароўным чынам беларуска-літоўскую мяжу 
– санітарны кантроль, задэкларавалі там 
свае кулямёты, паказалі свае пашпарты, візы, 
даведкі пра вакцынацыю – ім памежнікі 
адкрылі шлагбаумы, прапусцілі па зялёным 
калідоры, і вось яны ў Беларусі. Ужо смешна.

І едуць гэтыя 150 джыпаў 3 гадзіны з 
Вільні ў Мінск. І іх ніхто не спыняе? А дзе 
ж беларускае войска, «сэрцам адданае род-
най зямлі»? Яно, у версіі Князева, не аказ-
вае ніякага супраціву? Дзе танкі, самалё-
ты, спецназ? На самай справе, каб спыніць 
калону джыпаў, дастаткова ў нейкім уда-
лым месцы (дзе немагчыма аб’ехаць) проста 
перагарадзіць дарогу бетоннымі плітамі ці 

проста двума аўтобусамі. То бок за тры 
гадзіны ніхто гэтага не зрабіў бы – не 
перагарадзіў дарогу і не аказаў супраціву?

Можа, гэта Князеў нам падміргвае і 
намякае, як выглядае рэальная баяздоль-
насць і лаяльнасць беларускіх сілавікоў?

Ну і сама патэнцыйная ахвяра пераваро-
ту. То бок, у разуменні Князева, ён сядзіць 
у сваёй рэзідэнцыі і рахмана чакае, калі яго 
прыедуць расстрэльваць. Яму дакладаюць: 
«Джыпы праехалі 50 кіламетраў. Верталёт 
гатовы, трэба ўзлятаць». «Ні за што». – 
«Джыпы ўжо на вуліцах сталіцы». – «Нікуды 
не паеду». – «Джыпы едуць па праспекце 
Пераможцаў, трэба ўзлятаць!» – «Ні за што, 
прыму свой лёс тут, у рэзідэнцыі». Выходзіць 
на праспект і кідаецца пад колы джыпа.

Карацей, калі такую туфту ўжо 
скормліваюць гледачам – то гэта зусім 
цяжкі выпадак. Усе ж рэальна разумеюць, 
што паверыць такому ідыятызму могуць 
толькі глыбока тупыя людзі. Застаецца мер-
каваць, што гэта ўжо нават не дурасць, гэта 
нейкі адкрыты сцёб».

Илюстрацыйнае фота.

– Ну, один из вариантов. Но 
это невозможно. На параде застре-
лить Лукашенко – это не про нас, 
это невозможно будет. Они отвергли. 
Второй вариант – они привезли уже 
в Беларусь гранатометы, «Мухи» эти. 
Потом отказались. Почему? Кортеж 
президента в силу безопасности пере-
двигается на большой скорости – это 
их слова – вероятность, что мы попа-
дем, очень мала, но засветимся, рас-
стреляют сразу, там же. Правильно. 
Тачанку – вот знаете, автомобиль, 
сзади стоит пулемет крупнокалибер-
ный с бронебойными боеприпаса-
ми. Выскочить на дорогу и уничто-
жить кортеж. А потом добить гра-
натометами. Это один из вариантов. 
Следующий вариант – нападение на 
загородную резиденцию, прямо назы-
вают – в Озерном. Откуда знают? 
Федуты рассказали. За это уже, не 
буду называть фамилию, кто должен 
был профинансировать, 10 миллионов 
долларов. Уничтожить резиденцию 
загородную вместе с президентом в 
деревне – 10 миллионов долларов. 
Застрелить снайперу президента – 1 
миллион долларов выделен был, – ска-
зал Лукашенко (сюжет показали по 
телеканалу СТВ).

– Это мы видели давно уже. Вы 
думаете, мы эту операцию в Москве 
провели с бухты-барахты? Мы за 
ними следили, они должны были при-
ехать в Минск и провести эту опера-
цию. Но как только вышел этот фильм 
(расследование «Манкурты» на теле-
канале ОНТ. – Прим.), они уши при-
жали: «Нет, в Минск не поедем. Куда? 
В Москву». Мы контролировали их 
каждый шаг.

Также Лукашенко рассказал, что 
в числе заговорщиков был сотрудник 
спецслужб, который исполнял роль 
продавшегося генерала: «Это был наш 
агент. Молодец. Спасибо парню, он 
здорово нам помог, не побоялся. Они 
через него хотели поднять армию».

– Поднимаем армию, блокируем 
ОМОН, внутренние войска, МВД, КГБ 
– то есть армия должна была окру-
жить Минск и блокировать эти под-
разделения. Вы же понимаете, что у 
нас МВД, внутренние войска, ОМОН, 
они же подготовлены для работы в 
городе. Ни одна армия им не противо-
стоит. Но главное – и те, и те воору-
жены. Они хотели армию столкнуть 
с этими ребятами. Это была бы самая 
страшная горячая гражданская война, 
которой не имела ни одна страна. Вот 

в чем опасность, – заявил Лукашенко.
Прокомментировал он также 

план по отключению энергосистемы 
Минска.

– И Путину спасибо! Я как-то не 
заметил, и специалисты не обратили 
внимания. На последних перегово-
рах он говорит: «Ты заметил, что они 
хотели с энергетикой в Минске что-то 
сделать? Ты же понимаешь, что это 
рубильником не выключишь?» Это 
кибератака! Он говорит: «Смею тебе 
заявить по дружбе, ни одну такую 
кибератаку на системы энергообе-
спечения два-три хакера не осущест-
вляют. Это операция иностранного 
государства!» Недавно Израиль такую 
операцию провел против Ирана, 
взорвал ядерный объект. Вот что-то 
подобное хотели нам устроить.

Про Федуту и Зенковича
Комментируя разговоры о том, 

что задержанные не выглядят убий-
цами и мятежниками, Лукашенко 
отметил, что, конечно, они не долж-
ны были лично совершать теракт или 
уничтожать представителей власти.

– Я же знаю Федуту: предатель. Он 
же был в штабе нынешнего президента. 
Его же Вячеслав Францевич (Кебич. – 
Прим.) подкинул мне в штаб, чтобы 
знать, что у меня делается. А какой у 
меня штаб? Всего пять человек было. 
И он, сидя возле меня, информировал 
команду Кебича. Ну вот такой он чело-
век. Конечно, мне смешно: Федута – 
революционер. Ему дай лишнюю копей-
ку, он забудет про революции. Конечно, 
он не совершал бы террористические 
акты, не убивал бы президента, его 
детей и так далее. Но давайте отда-
дим должное: он не дурак, и они его 
задействовали. И он такой, наверное, 
не один, которых мы знаем и не знаем. 
Это информаторы. Через них, неглупых 
людей, собирали информацию, анали-
зировали ее и предлагали варианты. 
Вот его вариант: Анвар Садат (имеется 
в виду организация теракта в Беларуси 
по примеру убийства бывшего президен-
та Египта Анвара Садата в 1981 году. 
– Прим.).

Лукашенко анонсировал новые под-
робности дела, которые будут опу-
бликованы в ближайшее время – гото-
вится фильм-расследование. «Это еще 
цветочки», – заявил он.

Лукашенко напомнил о задержании 
нескольких террористических групп 
в Беларуси. По его словам, о некото-
рых сообщили в СМИ, остальных «све-

тить» не стали, но и они уже дают 
признательные показания. Все это, по 
его словам, звенья одной цепи.

– Прежде чем вякать, пусть поду-
мают о том, что мы же покажем, что 
они говорят. Мы все это видели. Я же 
в СИЗО им сказал, когда был. Взял 
документ зачитал, когда этот мерзавец 
Тихановский, супруг новоявленного 
«президента», рассказывает, как они 
младшего сына хотели в тюрьму поса-
дить: вот придем к власти и посадим. 
Адвокат говорит: «Как? Он же несо-
вершеннолетний», – «Фигня, найдем, 
за что посадить». Оттуда все нача-
лось. Мы же все это покажем людям. 
Поэтому эту тему не замусолишь.

Он также отметил, что в спи-
ске белорусских чиновников, которых 
планировала интернировать новая 
власть, свыше 30 человек.

– Вот их политика. Не дай бог, 
пришли бы к власти. Их нельзя близ-
ко к власти подпускать. Плохо, что 
произошло в прошлом году, но без 
этого мы бы их не вычислили и не 
знали. А так мы теперь видим, кто 
есть кто, и можем спокойно работать.

– Слушайте, ну вы посмотрите – он 
(Зенкович. – Прим.) гражданин США. 
Попросите, чтобы вам дали граждан-
ство, – да вас замусолят до десятого 
поколения… А он только уехал – и 
гражданин. Почему? Потому что его 
спецслужбы давно вели, они его схва-
тили, он им нужен, они ему дали граж-
данство как защиту на вот этот случай, 
который случился, но не со мной. Он 
ответит на всю катушку. И не потому, 
что это я, а потому, что он готовил госу-
дарственный переворот. Поэтому они 
уже давно сдали нас. И им надо было на 
сутки, мы уже это знаем, прийти здесь 
к власти, якобы прийти и заявить, что 
мы во власти. Для чего? Чтобы попро-
сить ввести войска НАТО на террито-
рию Беларуси и выстроить их на вос-
точной границе у Смоленска. Это был 
трамплин, я вам всегда говорил, для 
нападения на Россию. Это первый был 
шаг, – сказал Лукашенко (сюжет с фраг-
ментом поездки показали на телекана-
ле ОНТ).

Во время общения с журналистами 
он также заявил, что в ближайшие 
дни он подпишет декрет, который 
даст ответ на вопрос: «Что будет, 
если им удастся покушение на пре-
зидента?» Лукашенко пояснил, что 
в случае такой ситуации в стране 
будет «коллективный президент в 
виде Совета безопасности».

«Дело о госперевороте»
Александр Лукашенко 17 апре-

ля 2021 года заявил, что политолог 
Александр Федута, оппозиционный 
политик Григорий Костусев и юрист 
Юрий Зенкович планировали поку-
шение на него и его сыновей.

– Почему я молчал – о себе, о семье, 
о детях не хочется говорить. Но 
они взялись за детей (у Александра 
Лукашенко трое сыновей – 16, 41 и 
45 лет. – Прим.). В планах захват 
ребенка одного, второго, как полу-
чится. Посадим в погреб. Кстати, в 
Гомельской области погреб подготови-
ли. Мы задержали группу, они провели, 
показали, как это все планировали.

Ответственность за организацию 
покушения он возложил на амери-
канские спецслужбы и руководство 
США. По его словам, президент 
России Владимир Путин обсуждал 
этот вопрос с президентом США Джо 
Байденом: «Бульканье – и ни одного 
ответа».

Глава КГБ Беларуси Иван Тертель 
в эфире ОНТ сообщил, что в пре-
ступной группе состояли Александр 
Федута, Юрий Зенкович и Григорий 
Костусев. В эфире также заявили, что 
«переворот заговорщики наметили на 
лето этого года, июнь или июль».

ФСБ России подтвердила инфор-
мацию КГБ Беларуси и заявила, что 
участвовала в операции по задержа-
нию Федуты и Зенковича в Москве. 
По информации ФСБ, они прибыли 
в город после консультаций в США и 
Польше, чтобы встретиться с «оппо-
зиционно настроенными генералами 
Вооруженных сил Беларуси». При этом, 
как утверждает ФСБ, насильственная 
смена власти в Беларуси планирова-
лась на 9 мая.

В Госдепартаменте заявили: 
утверждение, что за всем этим стоит 
правительство США, является абсо-
лютно ложным.

В отношении задержанных фигу-
рантов «дела о госперевороте» воз-
буждено уголовное дело по ч.1 ст.357 
(Заговор или иные действия, совер-
шенные с целью захвата или удержа-
ния государственной власти некон-
ституционным путем) УК Беларуси. 
Им грозит наказание от 8 до 12 лет 
лишения свободы.

21 апреля в КГБ Беларуси заявили, 
что по «делу о госперевороте» задер-
жаны четыре фигуранта (Зенкович, 
Федута, Костусев, имя четвертого не 
называлось).
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ПЕРСОнА

Маэстро ЧЕРНУХО-ВОЛИЧ:

«Сегодня «дикая охота» мчится  
по всем дорогам нашей Беларуси»

То, как в конце августа прошлого года 
увольняли главного дирижера Большого 
театра, известного белорусского маэ-
стро Вячеслава Ивановича ЧЕРНУХО-
ВОЛИЧА, запомнили многие. Он пробыл 
на этой высокой позиции всего два дня! А 
потом вдруг пришел приказ… Напомню, 
что через полгода таким же образом уво-
лили главного режиссера Большого теа-
тра – Маргариту Николовну Изворску-
Елизарьеву (кстати, она человек весьма 
консервативных взглядов). Ей был отведен 
в качестве руководителя вообще один день. 
Рекорд!

То есть Министерство культуры, с 
которым, естественно, и первое, и второе 
назначения были заранее тщательно согла-
сованы, не имеет, оказывается, в нашем 
государстве никаких юридических прав, 
никакого авторитета, ни капельки веса 
и значения. А кто имеет? Риторический 
вопрос. Как бы то ни было, личные исто-
рии белорусских деятелей культуры (как и 
выдающихся врачей, дипломатов, талант-
ливых учителей) очень показательны. 
Впрочем, говорят белорусы, до поры жбан 
воду носит.

Вячеслав Чернухо-Волич работает теперь 
главным дирижером Одесского театра оперы 
и балета – талантливый музыкант не остался 
без работы. А про свой исход из родного 
Большого театра он давно обещал рассказать 
со всеми подробностями.

– Насколько помню, в августе прошло-
го года вы были Одессе, болели ковидом 
и вдруг получили сообщение о назначе-
нии на пост главного дирижера белорус-
ского Большого, так?

– Вы же понимаете, никаких «вдруг» в 
таких ситуациях не бывает, я заранее дал 
согласие на эту должность. И не предвидел 
никаких сложностей, напротив, как только 
позволило здоровье, помчался в Минск. 
Хотя тут же снова слег на больничную кой-
ку, на этот раз с двусторонней пневмонией 
– привет от ковида. И лечился потом почти 
месяц. Поэтому на сборе труппы Большого 
театра 23 августа не присутствовал, свое 
приветствие как главный дирижер послал в 
виде письма. А с художественным руково-
дителем театра Валентином Николаевичем 
Елизарьевым всё это время очень активно 
работал в режиме телефонной связи.

– Намечалась же скорая премьера 
новой редакции балета «Щелкунчик», в 
которой вы были дирижером-постанов-
щиком?

– Верно, и не только. Мы уже и сле-
дующую премьеру наметили – оперу 
Владимира Солтана «Дикая охота короля 
Стаха». Но на следующий день после откры-
тия сезона и моего официального назначе-
ния дирекция предложила мне покинуть 
эту должность. Я спросил: «Какое противо-
правное действие я совершил?» – «Такое 
же, как и Латушко», – ответили мне доста-
точно туманно. Что ж, я действительно 
написал несколько возмущенных постов в 
«Фэйсбуке» о политическом положении в 
стране после выборов. А также поддер-
жал мужественных актеров Купаловского 
театра и их руководителя Павла Латушко. 

Я всё понял и решил не бодаться с дирек-
цией. И сейчас не буду кривить душой и 
говорить, что у меня есть претензии к теа-
тру. Наоборот. Я очень уважительно отно-
шусь к Валентину Николаевичу Елизарьеву 
– и как к художнику, и как к человеку. У 
нас давно сложились хорошие творческие 
отношения. Для меня большая честь при-
нимать участие в постановках его спекта-
клей. Я считаю, что Елизарьев – выдаю-
щаяся личность. Масштаб его творчества 
и сегодня оценен достойно, но не раз еще 
будет уточняться в будущем – большое 
видится на расстояньи. Когда я в Украине 
произношу вслух имя Елизарьева, всег-
да слышу в ответ искреннее восхищение. 
То, что Валентин Николаевич занимает 
позицию художественного руководителя 
Большого театра, – это самое правильное, 
что можно было сегодня сделать. Хотя 
представляю, что есть люди, которые после 
этих слов будут метать в меня копья и 
стрелы. Но я в своем мнении абсолютно 
уверен.

– Но я вот что хочу уточнить у вас, 
Вячеслав Иванович. Вокруг вашего скан-
дального, политически мотивированного 
увольнения была еще какая-то бытовая 
грязь: мол, кто-то из коллег-дирижеров 
написал на вас донос в Администрацию 
президента… И именно из-за этого… И 
так далее. Вы можете об этом что-то ска-
зать?

– Нет, я ни в коем случае не буду это 
комментировать. Считаю это низким, недо-
стойным да и просто не имею права – как 
говорится, свечку не держал. Хочу сказать 
другое. Я не участвовал ни в какой поли-

тической борьбе, не состоял ни в какой 
партии. Я высказывал свою точку зрения 
как гражданин Республики Беларусь. У 
каждого человека есть позиция, а еще точ-
нее – совесть. Я стараюсь всегда поступать 
по совести. Может быть, это не всегда пра-
вильно тактически и стратегически, но я 
не мог не высказать свое мнение по отно-
шению к беззаконию, которое творится в 
нашей стране. Это вакханалия средневеко-
вья, по-другому не назовешь.

– Но, насколько я знаю, Елизарьев 
готов был с вами сотрудничать на любых 
условиях, ваша фамилия долго стояла 
в афише под многими спектаклями – 
вплоть до декабря прошлого года. Вы 
могли приезжать и дирижировать. И 
зарабатывать! Но отказались. Почему?

– Действительно, мы договорились с 
театром, что переходим на другие фор-
мы сотрудничества. Меня это вполне 
устраивало. Мы выпустили спектакль 
«Щелкунчик»...

– Но в это время на канале СТВ 
Белорусского телевидения вышла в эфир 
чудовищная «зарисовка», где вы были 
названы чуть ли не главным оппозицио-
нером Большого театра. Кстати, при этом 
почему-то показывали фото маэстро 
Александра Анисимова – я это лично 
видела. Просто голова кругом, какая-то 
фантасмагория!..

– Я тут же позвонил в театр и попросил 
сделать опровержение. Театр… как бы точ-
нее выразиться… ответил отказом.

– У меня впечатление, что вас всё время 
хотят столкнуть с маэстро Анисимовым. 
Почему?

– Я не буду это комментировать, мож-
но?

– Но ваши деловые отношения сохра-
нились? Вы здороваетесь при встрече?

– Я не видел Александра Михайловича 
очень давно. И телефонных разговоров у 
нас тоже давно не было. Продолжу лучше о 
Большом театре. Вскоре случился скандал 
с увольнением лучших музыкантов орке-
стра, а также дирижера Андрея Галанова 
и солиста оперы Ильи Сильчукова. А это, 
скажу вам, весомые, по-настоящему твор-
ческие фигуры, лидеры коллектива! Ну, 
вы знаете эту историю. Меня это очень 
возмутило, и я публично потребовал воз-
вращения людей в театр, иначе, объявил, 
просто не смогу работать в Большом. В 
конце концов, есть разные формы нака-
зания за проступки, тем более что мои 
коллеги не нарушили никакого закона. В 
общем, я написал письмо в администра-
цию театра и попросил, чтобы артистов и 
музыкантов вернули обратно на работу – 
на любых условиях. Ответ мне был следую-
щий: мы больше не сможем приглашать вас 
на спектакли. Но я не отступал и еще раз 
обратился к дирекции с той же просьбой. 
Тогда получил в ответ расторжение догово-
ренности о постановке оперы «Дикая охота 
короля Стаха».

– Вот так вы подрубили свой белорус-
ский творческий сук…

– Да, на этом этапе наше сотрудниче-
ство с театром завершилось.

– Но, замечу, администрация 
Большого театра с некоторых пор совер-
шенно не свободна в своих решениях. Да 
и сам министр культуры, кажется, тоже.

– Но в такой атмосфере я не могу зани-
маться творчеством. Хотя, повторюсь, мне 
очень нравилось работать с легендарным 
хореографом Валентином Елизарьевым. И, 
мне кажется, это взаимно. Я надеюсь на 
будущие спектакли – это моя мечта. Что 
касается общей ситуации, считаю, что все, 
кто выступил против насилия в нашей 
стране, это честные люди.

– Вы поддерживаете связь с уволен-
ными коллегами?

– Насколько это возможно. Знаю, что 
они подали в суд, но проиграли. Кстати, во 
время слушания дела в зале суда зачиты-
вались так называемые письма свидетелей. 
Я не буду называть их фамилии, в театре и 
так их знают поименно. Но свидетельства 
эти были очень похожи на стукачество. 
Поразительно, какие детали упоминались 
их авторами: мол, когда первая скрипка 
оркестра Регина Саркисова зачитывала 
свое обращение к залу, на нее был направ-
лен свет прожектора – то есть еще не все 
уволены, остались осветители, которые им 
помогали!

– Некоторые упорно, как заклинание, 
твердят о том, что театр – не место для 
политики.

– Искусство никогда и нигде не было ото-
рвано от общественно-политической жиз-
ни. Если обратимся к прошлому, то найдем 
этому массу подтверждений в любой обла-
сти искусств – литературе, живописи и, 
конечно, в музыке. Давайте вспомним, как 

прореагировал Шаляпин на революцию 
1905 года: он выходил перед спектаклем на 
авансцену и пел «Дубинушку». И зал ему 
подпевал! А ректор Санкт-Петербургской 
консерватории – знаменитый на весь мир 
композитор Римский-Корсаков – ушел со 
своего поста в знак протеста против отчис-
ления студентов за участие в митингах.

– О, где такие ректоры в Беларуси? Их 
нет… Тем более в Белорусской академии 
музыки.

– Давайте вспомним Фридерика Шопена, 
который написал «Революционный этюд» 
после восстания 1830 года против царской 
России и вынужден был эмигрировать во 
Францию, чтобы больше никогда уже не вер-
нуться на родину, в Польшу. Давайте вспом-
ним Рихарда Вагнера, которого преследова-
ло прусское правительство за его участие в 
революции 1848 года. Он тоже был вынуж-
ден скитаться по всей Европе. Я могу этот 
список продолжать очень долго…

– Потому что настоящее творчество 
всегда воспевает свободу совести и борь-
бу за независимость…

– А что тогда делать с творчеством 
великого Джузеппе Верди? Ведь власти не 
раз запрещали его свободолюбивые опе-
ры, опасаясь забастовок и манифестаций 
в Италии! Так что искусство, талант не 
могут быть безучастными к политической 
жизни. И поэтому я полностью на стороне 
тех белорусских деятелей искусства, кото-
рые выражали протест против насилия. 
Нельзя отрешиться от жизни общества, 
делать вид, что ничего не происходит, ког-
да открыто попирается закон и уничтожа-
ются элементарные гражданские свободы.

Признаюсь, мне очень жаль, что я не 
участвую в работе над постановкой оперы 
«Дикая охота короля Стаха». По-моему, 
Владимир Короткевич, по повести которо-
го создана опера, писал его не столько для 
своих современников, сколько для гряду-
щих поколений. Это не просто классный 
детектив. Это талантливая аллегория о 
болезненном стремлении одного челове-
ка подчинить себе весь уклад окружаю-
щей его жизни, всех близких и дальних, а 
несогласных – жестоко карать вплоть до 
полного физического устранения. Всё это 
делал Дуботовк в своих владениях. Вот 
и сегодня «дикая охота» мчится по всем 
дорогам нашей Беларуси, выкорчевывая 
всё свободное, убирая всех честных и несо-
гласных. Я вспоминаю первую постановку 
оперы в 1989 году, тогда я впервые увидел 
бело-красно-белые флаги – их приносили 
зрители и развешивали по залу.

– Ну, теперь на спектаклях в зритель-
ном зале у нас порой стоит охрана…

– Я знаю… А бело-красно-белые розы 
для артистов запретили выносить на сце-
ну еще при мне, еще осенью. Но в Одессе 
мне такие букеты дарят часто, украинцы 
поддерживают белорусов. Но, как написал 
мне в те незабываемые августовские дни 
режиссер-купаловец Николай Николаевич 
Пинигин: сейчас мы нашей стране не нуж-
ны, но мы обязательно будем нужны новой 
Беларуси. Я с этим и живу.

Елена МОЛОЧКО.

Колькі атрымаў «напарнік» Цімы Беларускіх?
Многія адзначаюць даволі мяккі прысуд у дачыненні да хлопцаў.

Як можна дасягнуць 
грамадзянскай згоды  

ў Беларусі?
З такім пытаннем некалькі месяцаў таму сайт «Народнай Волі» звярнуўся да 

сваіх наведвальнікаў. І, каб лягчэй было зарыентавацца, прапанаваў такую разбіўку:
•	 Адстаўкай Аляксандра Лукашэнкі.
•	 Новымі празрыстымі прэзідэнцкімі выбарамі.
•	 Ніякіх змяненняў не трэба, у Беларусі і так ўсё добра.
•	 Канстытуцыйнай рэформай.
На 25 красавіка тых, хто пажадаў узяць удзел у апытанцы, налічвалася 19.885 

чалавек. Як бачым, абсалютная большасць з іх лічыць, што дасягнуць грама-
дзянскай згоды ў Беларусі можна, калі будзе адстаўка Аляксандра Лукашэнкі, 
– 65%. На канстытуцыйную рэформу спадзяюцца толькі 3%, на новыя празры-
стыя прэзідэнцкія выбары – 27%. Заўважым: ёсць і тыя, хто лічыць, што ніякіх 
змяненняў не трэба, у Беларусі і так усё добра, – такіх 5%.

З улікам сітуацыі, якая склалася ў Беларусі апошнім часам, сайт «Народнай 
Волі» прапаноўвае сваім наведвальнікам новую апытанку. Яна звязана з той шыро-
кай дыскусіяй, якая разгорнута ў сеціве вакол «спробы арганізаваць дзяржаўны 
пераварот і замах на жыццё А.Лукашэнкі і яго дзяцей». Заходзьце на сайт www.
nv-online.info і галасуйце!

Рэдакцыя.

АПЫТАнКАГУЧнАя СПРАВА

Як раней паведамлялася, днямі ў Мінску 
прайшоў суд над спеваком Цімам Беларускіх 
(ён жа Цімафей Марозаў).

Нагадаем, што 22-гадовага Ціму Беларускіх 
затрымалі ноччу 6 студзеня ў гульнявым 
клубе ў Мінску. У яго знайшлі гашыш масай 
0,4 г, акрамя гэтага, падчас асабістага вобы-
ску ў яго таксама канфіскавана рэчыва бела-
га колеру масай 0,03 г, якое, згодна з заклю-
чэннем экспертызы, з’яўляецца амфетамінам.

Была распачата крымінальная справа ў 
дачыненні да спевака і яго 25-гадовага зна-
ёмага. Згодна з матэрыяламі справы, хлоп-
цы ў снежні і студзені купілі больш за 1,96 
грама гашышу праз інтэрнэт. Частку ўжылі 
ў гульнявым клубе, астатняе знайшлі 
міліцыянеры.

У выніку кумір многіх маладых людзей 
быў асуджаны на 2 гады «хатняй хіміі».

Другі абвінавачаны, Антон Крывецкі, 
на час расследавання справы знаходзіўся 
пад вартай. У судзе ён прызнаўся ў зла-

чынстве і заявіў, што раскайваецца. 
Першапачаткова ў дачыненні да яго была 
ўзбуджана крымінальная справа паводле 
ч.2 арт.328 (выраб, набыццё, перавозка або 
захоўванне з мэтай збыту), але затым яна 
была перакваліфікавана на першую частку 
(без мэты збыту). Антону Крывецкаму такса-
ма далі два гады «хатняй хіміі».

Многія, дарэчы, затым адзначылі, што 
прысуд хлопцам быў даволі мяккі.

«Калі б у 2013–2015 гадах, калі ўступіў 
у сілу антынаркатычны дэкрэт, давалі 
такія тэрміны, то, напэўна, нашага 
руху наогул не было б, – пракаментава-
ла гэты прысуд лідар руху «Маці 328» 
Ларыса Жыгар. – Тады за гэта асуджалі 
на 8 ці 15 гадоў. Калі параўноўваць з 
тым часам, то, вядома, гэты прысуд 
несправядлівы, бо за такую ж колькасць 
наркотыкаў раней хлопцы атрымлівалі 
вялізныя тэрміны.

Таму 2 гады «хатняй хіміі» – гэта выдат-
на. Ціму Беларускіх пашанцавала. Вядома, 
гэта добра, што ён не ў турме, але ён нават 
і не быў там.

Паглядзім, як далей будуць выносіцца 
прысуды звычайным хлопцам. Калі ім будуць 
даваць такія ж тэрміны, як і Ціму Беларускіх, 
то гэта добра. Калі прысуды будуць іншыя – 
мы пра гэта нагадаем. Бо гэта будзе абса-
лютна несправядліва».

Сяргей ЗАБЛОЦКІ.
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П О Ш Т А

КАлОНКА 
АлЕСЯ НЯЎвЕСЯ

Ён упэўніў дактароў, што 
здароўе будзь здароў!
18-гадовага жыхара Наваполацка 
не ўзялі ў армію. З гора ён у 
адзіночку выпіў дзве бутэлькі 
гарэлкі і на паркоўцы разграміў 
чужыя аўтамабілі. Узбуджана 
крымінальная справа.

Каб пачувацца па-геройску
І быць прывабным для дзяўчат,
Ён адслужыць хацеў у войску,
Узяць у рукі аўтамат.
Тым больш што некалі казалі,
Дый Бацька паўтараць прывык:
Хто не служыў, той варты жалю,
Бо не сапраўдны ён мужык.
Ішоў па позве, як на свята,
На медкамісію, аднак
Дахаты
Брыў з ваенкамата
Зусім разгубленым юнак,
Бы апынуўся ў лесе дзесьці…
Юнак пачуў ад дактароў:
– Каб адмыслова службу несці,
Здароўе трэба будзь здароў.
Такія ў арміі нагрузкі!
Муштра, манеўры, марш-кідкі…
А ты ў плячах задужа вузкі,
І прэс на пузе не такі,
Як у сапраўднага атлета.
Наогул важыш тры пуды.
Хіба ж, скажы, нармальна гэта?
Калі адкормішся за лета,
Наросціш мышцы, дык тады
Ты зможаш, хлопча, стаць салдатам –
На гэта мы дадзім дабро…
Хоць не пакрыў ад злосці матам,
Але кіпела ўсё нутро,
Калі пачуў такія словы.
«Ім дакажу, – рашыў юнак, –
Што я да арміі гатовы,
Што я мацак, а не здыхляк!»
Ідэя «мудрая» саспела,
Ён план прыдумаў «неблагі»…
Што ў нас дужэйшым робіць цела?
Што робіць смелымі мазгі?
Гарэлка – допінг лепшы самы,
Яна нам моцы дадае.
Пашыбаваў юнак да крамы
І ўпершыню купіў яе.
Прычым на дзве разжыўся пляшкі!
Нашто яму такі аб’ём?
Каб мець удар баксёрскі, цяжкі.
(Такія ў нас ва ўсіх замашкі:
Чым болей п’ём, тым лепей б’ём.)
Калі праз дзве ці тры гадзіны
Усё забулькаў у гарляк,
Дык вынік быў зусім не дзіўны:
А ён і праўда не здыхляк!
Машыны з блізкае паркоўкі
Адчулі гэта на сабе:
Непераможны, шустры, лоўкі
Хлапчына з імі ў барацьбе!
Каб іх разбіць, не трэба й молат!
Няхай пабачаць дактары,
Што ён асілак, існы волат –
Хоць заўтра ў армію бяры!
З машынамі ён выйграў схватку!
Ды толькі «волат» не дапёр,
Што моц ягоную спачатку
Ацэньваць будзе пракурор…
                   ***Мне верыць хочацца: за краты
Суд ахламона не пашле,
І зможа ён пайсці ў салдаты,
Калі адкорміцца. Але,
Як суд паставіцца варожа
І да астрога давядзе,
Наўрад ці сіл набрацца зможа
Ён на турэмнай баландзе…

Сабакі ў шоку
Мы сёння апынуліся ў бядзе –
Напаў каранавірус на людзей.
Наморднік начапіў любы і ўсякі.
У шоку зараз, мусібыць, сабакі…

Тры дыеты
Худзела. Каб дабіцца мэты,
Яна ўжывала тры дыеты:
З адной, падсеўшы да стала,
Паесці ўдосталь не магла…

На ўсе сто
– Хачу табе сказаць я, што
Ты выглядаеш на ўсе сто!
– Цябе падманвае пагляд:
Я выпіў дзвесце пяцьдзясят…

Не крылы, а рогі 
Як на трынаццаты паверх
Падняўся ты для суіцыду,
Бо жонка здрадзіла,
Павер:
Не так выказваюць агіду.
Душа і цела ў барацьбе,
Ступіць гатовы ў бездань ногі…
Ды варта помніць, што ў цябе
Не крылы выраслі, а рогі.

Паводле анатоміі
Жанчына кажа дзецюку
(Рэй павяла яна сама):
– Не прапануеце руку,
Яшчэ і сэрца ў вас няма – 
Я бачу з першага пагляду.
Дык дайце хоць на шыю сяду…

ГАЗЕтА–ЧытАЧ

ПРАШУ СлОвА!

Аляксандр Радзькоў – 
доктар педагагічных навук

История любви
КАРтИНА жИЗНИ

Они любили друг друга 
молодыми. Их молодость 
пришлась на трудные после-
военные годы, и вышло 
так, что у каждого сложи-
лась своя жизнь: выросли 
достойные дети и внуки, 
появились очаровательные 
правнуки – милые копии 
предков. Каждому было чем 
гордиться.

Прожитые годы логич-
но подвели их к понима-
нию, что не следует обре-
менять потомков своими 
потребностями, желани-
ями и интересами. Тем 
более что каждый из них 
был в состоянии позво-
лить себе самостоятельное 
существование.

Все эти годы они помни-
ли друг друга, но никогда не 
встречались и не напомина-
ли о себе. Встреча произо-
шла по совершенно неве-
роятному стечению обсто-
ятельств – жизнь иногда 

устраивает такие шалости. 
Они были свободны, и 
далекая молодость напом-
нила о себе.

Их решение быть вме-
сте очень скоро перестало 
вызывать у родных и близ-
ких снисходительные улыб-
ки. Они безупречно подхо-
дили друг другу, восхища-
ли окружающих в любой 

обстановке: глаза светились 
любовью, а их диалоги эту 
любовь искусно прятали. 
Так было почти тридцать 
лет.

В феврале этого года 
на прогулке он вдруг упал 
и сломал шейку бедра. С 
людьми в возрасте такое 
бывает, а ему исполнилось 
девяносто три года.

Врачи сделали все, что 
требуется в таких случаях, 
предстояло долгое лечение. 
Для нее весь мир перестал 
существовать, она с утра до 
вечера была озабочена визи-
тами в клинику. Их встречи 
поражали персонал искрен-
ней нежностью и теплом.

В один из мартовских 
дней ее к нему не пустили: 

клинику закрыли на каран-
тин – несколько больных, в 
том числе и он, заразились 
коронавирусом. Они стали 
общаться по телефону. Ему 
объяснили ситуацию, но 
он все равно допытывался: 
почему она к нему не при-
ходит, неужели она его раз-
любила? В эти минуты лицо 
ее каменело.

Лечение перелома прохо-
дило успешно. Но незадолго 
до его завершения сделал 
свое черное дело коронави-
рус: его не стало…

Прошло три недели. На 
все вопросы она просит ее 
не беспокоить…

Михаил ЗАПОЛЬСКИЙ.

P.S. Я намеренно не 
пишу, как зовут моих 
реальных героев: Джон и 
Мэри, или Ян и Мария, или 
Иван да Марья. Подобных 
историй сегодня много. На 
всех одна беда.

Прачытаў у «Народнай 
Волі» за 15 мая аб тым, 
што былы міністр адукацыі 
Аляксандр Радзькоў напісаў 
аўтабіяграфічную кнігу. 
У публікацыі цытуецца 
прадмова да кнігі. Аўтар 
прадмовы (хутчэй за ўсё, 
нехта з блізкіх А.Радзькову 
людзей, магчыма, дачка) 
дапусціў, на жаль, памылку, 
прысвоіўшы А.Радзькову 
навуковую ступень доктара 
ф і з і к а - м а т э м а т ы ч н ы х 
навук. Матэматыку спадар 

Радзькоў выкладаў, але 
матэматычных дысертацый 
не пісаў і не абараняў. Ён – 
доктар педагагічных навук, 
аб чым паведамляецца 
ў рэдакцыйным дадатку 
«Из личного дела». І 
атрымліваецца з публікацыі, 
што ён – двойчы доктар. 
Выпраўце гэта, калі ласка!

Мой былы калега 
(пазней мой начальнік) 
пры жыцці ў Магілёве быў 
выдатным выкладчыкам і 
цікавым чалавекам. На жаль, 

спакусіўся на служэнне 
мамоне. І зараз застанецца 
ў гісторыі, між іншым, 
і як высокапастаўлены 
чыноўнік, што забараніў 
сустрэчы з сябрамі Саюза 
беларускіх пісьменнікаў 
у навучальных установах 
краіны. Цікава, ці піша ён 
аб тым у сваёй кнізе? І 
гэта не адзіная прыкрасць 
яго сталічнага жыцця. 
Шкада чалавека!

Міхась БУЛАВАЦКІ. 
Магілёў.

Што за ляскатам танкаў і 
рамонтам помнікаў Леніну?

Паважаная рэдакцыя!
Дазвольце праз 

«Народную Волю» давесці да 
неабыякавых суайчыннікаў 
маё ўласнае стаўленне да 
парадаў, салютаў і рознага 
пустазвонства аб вайне на 
тэлеканалах і ў афіцыйных 
газетах. Усё гэта чыстай вады 
прапаганда, прымітыўны 
падыход да асвятлення 
трагічных старонак нашай 
гісторыі. Да такой высновы 
я прыходжу, калі ўзгадваю 
многае з таго, што давялося 
перажыць маім родным. І 
што я сёння бачу.

Мой старэйшы брат 
Арсень нарадзіўся ў 1922 
годзе. Пасля заканчэння 
Багушэвіцкай сярэдняй 
школы паступіў у пяхотна-
кулямётнае вучылішча, якое 
знаходзілася ў Калінкавічах. 
Калі пачалася вайна, 
апынуўся на Заходнім фронце, 
камандаваў стралковым 
узводам. За баі пад Масквой 
быў узнагароджаны ордэнам 
Чырвонага Сцяга.

Падчас Ржэўска-
Вяземскай аперацыі, якую 
распачалі немцы, вялікая 
групоўка савецкіх войскаў, у 
складзе якой быў і мой брат, 
апынулася ў акружэнні, і 
значная частка асабовага 
саставу была знішчана, 
астатняя ўзята ў палон. У 
непрытомным стане са 
скразным раненнем грудзей 
трапіў у палон і Арсень. Ад 
смерці ўратаваў ардынарац, 
зняўшы з яго афіцэрскую 
гімнасцёрку і надзеўшы 
звычайную салдацкую. Ён 
данёс брата да зборнага 
пункта. Камандзіраў і 
цяжка параненых фашысты 
дабівалі на месцы, а 
салдат не чапалі. Даглядаў 

параненых палонны савецкі 
ваенны доктар.

Вясной 1943 года немцы 
пешшу пагналі палонных 
на захад. Ахова была 
невялікая, але палонныя 
самі пільнавалі адзін аднаго. 
Пры пераліку ўранку за 
аднаго ўцекача гітлераўцы 
на месцы расстрэльвалі 
дзясятак палонных.

Па прыбыцці ў 
перасыльны лагер, які быў 
створаны ў Барысаве, брату 
ўсё ж пашчасціла збегчы, і 
ён прыйшоў у родную вёску. 
Дома нікога не было. Бацьку 
арыштавала паліцаі, і ён з 
больш як трыма дзясяткамі 
жыхароў навакольных 
вёсак сядзеў пад вартай 
у Багушэвічах у касцёле, 
ператвораным ў турму. Маці 
з малымі дзецьмі, ратуючыся 
ад расстрэлу, пайшла ў свет. 
Мясцовы паліцай па п’яні 
паведаміў аднавяскоўцам, 
што начальнік мясцовай 
паліцыі збіраецца ехаць 
у Беразіно за дазволам на 
расстрэл арыштаваных. Брат 
з аднавяскоўцамі сачылі за ім 
і, калі ён вяртаўся, застрэлілі. 
Конь з забітым начальнікам 
прымчаўся да будынка 
паліцыі, падняўся перапалох, 
страляніна, вартаўнік збег, 
і арыштаваныя, узламаўшы 
дзверы касцёла, разбегліся.

Брат з сябрам пераплылі 
Бярэзіну і ўступілі ў 
партызанскі атрад, які 
базіраваўся ў лясах паміж 
рэкамі Бярэзіна і Друць 
(тэрыторыя Бярэзінскага, 
Бялыніцкага і Клічаўскага 
раёнаў). Падчас нямецкай 
блакады брат загінуў за 
кулямётам ад прамога 
пападання мінамётнага 
снарада. Быў пахаваны на 

месцы бою, на ўскрайку 
леса на мяжы Бярэзінскага 
і Клічаўскага раёнаў.

У 1960-я гады адбылося 
перапахаванне загінуўшых 
у брацкія магілы. Апошні 
спачын Арсень знайшоў 
на могілках, што на 
ўскрайку вёскі Мацевічы 
Бярэзінскага раёна.

Калі адзначалася 
70-годдзе Перамогі, я 
наведаў гэта месца. Мне 
было вельмі балюча 
глядзець на перакошаны 
сціплы помнік з адарванай 
плітой і бязлікім надпісам: 
«Тут пахаваны 78 
загінуўшых…»

Ні імён, ні прозвішчаў. 
Усяго на могілках каля 
дзесяці брацкіх і адзіночных 
магіл загінуўшых у баях і 
расстраляных немцамі, 
і толькі на адной быў 
канкрэтны надпіс, усе 
астатнія – безыменныя. 
Самі могілкі зараслі 
хмызняком і занядбаны.

Дык вось на пабудову 
«Лініі Сталіна», усталяванне 
скульптуры царскаму 
гарадавому, на рамонт 
шматлікіх помнікаў Леніну, 
на парады, салюты, ад якіх 
калечацца і нават гінуць 
людзі, грошы ў сённяшніх 
улад ёсць. А на ўзвядзенне 
добрага помніка з 
указаннем імён загінуўшых 
у барацьбе з фашысцкай 
навалай сродкаў няма.

Я стары чалавек, дзіця 
вайны, і мне прыкра слухаць 
балбатню ваенных прыліпал 
кшталту: «Никто не забыт и 
ничто не забыто».

Леанід Яфімавіч 
БАРАЗНЁНАК, дзіця 

вайны, ветэран працы.
Мінск.

НА ЗАмЕтКУ

И почтальон вам не откажет…
Спросите, а в чем не откажет?
В вашей просьбе помочь оформить 

подписку. «Белпочта» объявила, что 
теперь по вашему желанию почтальон 
может прибыть к вам домой и в тече-
ние нескольких минут подписать вас на 
любимую газету или журнал. Если вы 
работаете, он готов заглянуть к вам в 

офис и так же оперативно выполнить 
ваш заказ.

Кстати, уже открыта подписка на 
печатные средства массовой инфор-
мации на вторую половину 2020 года. 
Среди многих изданий вы легко можете 
найти в каталогах «Народную Волю».

Зоя КРУГЛОВА.

Без леса Беларусь 
превратится в пустыню

мНЕНИЕ

По моему убеждению, бело-
русский лес находится под 
угрозой уничтожения. Я живу 
неподалеку от железной доро-
ги Витебск–Орша, часто бываю 
в окрестностях Богушевска и 
вижу, как вывозится спилен-
ный лес. Лесовозами и целыми 
составами.

В одном Богушевске 
три леспромхоза, и заготов-
ка древесины там поставле-
на на поток, лес вырезается 
массово. Позволено зани-
маться заготовкой древесины 
и частникам. Каждый день 
идут составы в одну и другую 
сторону, везут кругляк диаме-
тром до 30 сантиметров.

Лесники говорят, что леса 
в южных областях Беларуси 
заражены короедом, там мно-
го бракованной древесины, 
поэтому и принято решение 
«пилить Витебскую область».

На месте вырубленных 
лесов появляются новые, ска-
жете вы. Но дело в том, что 
сосна и ель растут 100–120 
лет. Что, наши дети и внуки 
будут жить в чистом поле?

Разговаривал я и с маши-
нистами составов. Они гово-
рят, что вокруг Витебска 
все станции забиты лесом. 
Получается, кто-то возомнил 
себя единоличным хозяином 
национального достояния – 
леса – и решил продавать его 
направо и налево, чтобы как-
то свести концы с концами?

Знакомый бывший лесник, 
долгое время работавший в 
Богушевском леспромхозе, 
рассказал мне, что в 1970-е 
годы они садили много леса. 
А теперешняя власть – рубит, 
только щепки летят…

И что еще интересно: если 
браконьер убил, например, лося, 
то ему дадут большой штраф 
(несколько тысяч евро!), да еще 
могут и в тюрьму посадить! А за 
повальную вырубку леса кто-то 
получит прибыли и премии.

Я не могу безучастно смо-
треть на государственный 
разбой. Без леса Беларусь пре-
вратится в пустыню…

Борис СОСНОВСКИЙ.
г.п.Богушевск 

Сенненского района.

НАБОлЕлО!

ЕСтЬ вОПРОС!

Что скажет Ермошина, если на участок 
для голосования придут всего пять человек?

Слышали, какими 
откровениями поделилась 
в эфире государственного 
телевидения председатель 
Центральной избирательной 
комиссии Лидия Ермошина? 
Она сказала: «Пандемия 
наложила такой отпечаток, 
что избиратели все будут 
находиться в стране. И даже 
если они будут отдыхать, 
то мы предоставим все воз-
можности, чтобы они про-
голосовали по месту отдыха. 
Студентам мы предоставим 
возможность проголосовать 
по месту их проживания 
постоянного, там, где они 
будут находиться у родите-
лей. Людям, которые будут 
располагаться на дачах, мы 
также дадим возможность 
проголосовать в сельсоветах, 
сельских участковых избира-
тельных комиссиях…»

Интересное признание 
госпожи Ермошиной, не 
правда ли? С одной стороны, 
коронавирусная ситуация и 
впрямь требует от органи-
заторов президентской кам-
пании гибкости, создания 
таких условий, чтобы каж-
дый избиратель имел воз-
можность выразить свою 
волю. С другой стороны, не 
кроется ли за процитиро-
ванным высказыванием бес-
сменной руководительницы 
Центральной избирательной 
комиссии то, что в результа-
те не позволит иметь реаль-

ного представления о демо-
кратичности, несфальсифи-
цированности результатов 
голосования? 

Рассмотрим такой услов-
ный пример. На протяже-
нии дня члены участковой 
комиссии томились от того, 
что некому было вручать 
бюллетени для голосования. 
Наступило время подсчиты-
вать, а урны пустые. «Караул! 
Выборы на этом участке не 
состоялись», – скажете вы, 
уважаемые читатели. А вот 
Ермошина, предполагаю, с 
вами может не согласиться. 
Она возразит: люди прого-
лосовали в тех местах, где 
они оказались из-за корона-
вируса, мы им предоставили 
такое право. Поди проверь, 
где избиратель Иванов опу-
скал бюллетень в урну да и 
опускал ли вообще. А какие 
цифры попадут в сводный 

итоговый протокол – это 
одному Богу будет известно.

Согласитесь, есть тут над 
чем задуматься. Более пяти 
десятков человек претендо-
вали на регистрацию своих 
инициативных групп для сбо-
ра подписей за выдвижение 
в кандидаты на президент-
ский пост. Когда эта заметка 
появится в «Народной Воле» 
(если редактор не забракует), 
будет известно точное число 
отсеянных и тех, кто сможет 
идти в народ за поддержкой 
на первом этапе избиратель-
ной кампании. Но нужно ли 
тратить силы и средства, если 
нет уверенности, что выбо-
ры пройдут честно, строго в 
соответствии с демократи-
ческими нормами? Я пред-
лагаю всем претендентам на 
президентскую должность 
собраться вместе и потребо-
вать от Центральной изби-

рательной комиссии четких 
разъяснений по всем ребус-
ным вопросам. А их, кста-
ти, очень много. Зачем нам 
досрочное голосование, если 
из-за коронавирусной панде-
мии все избиратели остают-
ся в родных пенатах, никуда 
далеко не уезжают, то есть 
будут иметь возможность 
спокойно проголосовать в 
основной день выборов?

А как будут формиро-
ваться участковые и район-
ные избирательные комис-
сии? Опять всем процессом 
будут рулить чиновники вер-
тикали? Как и раньше, пред-
ставителям оппозиции будет 
дан от ворот поворот?

Неужели ничего не изме-
нится в процедуре подсчета 
голосов? Что, из-за корона-
вируса в это время на участке 
не будет ни одного наблюда-
теля? А как же опять с демо-
кратичностью, открытостью, 
прозрачностью выборов?

Словом, пока вопросов 
намного больше, чем отве-
тов. Хочется верить, что это 
волнует не одного меня, а 
очень многих избирателей 
и тех, кто решил посорев-
новаться за высшую долж-
ность в стране. Хорошо было 
бы «Народной Воле» взять 
по этому поводу интервью, 
скажем, хотя бы у Виктора 
Бабарико и Валерия Цепкало.

Николай МЕЛЬНИКОВ, 
избиратель.

Как можно с пафосом 
петь «Мы за ценой 

не постоим!»?

Как я приструнил 
коммунальщиков

У пенсионера свободного времени мно-
го. И я решил использовать его в полезных 
целях. Занялся раздельным сбором бытовых 
отходов. Нашел партнера, который согласил-
ся забирать у меня отдельно отсортирован-
ную посуду из пластика. Узнал, кому мож-
но отдавать упаковочные пакеты из бумаги, 
а также газетную и книжную макулатуру. 
Решился вопрос и с реализацией стекла, 
металлической консервной тары.

Словом, мне абсолютно нечего было 
выбрасывать в контейнеры коммунальщи-
ков. Но, несмотря на это, они продолжали 
слать мне извещения об оплате якобы их 
услуг. Угрожали начислением пени и даже 
обращением в суд.

Я считал, что директор Буда-Кошелевской 
коммунальной службы разберется во всем и 
аннулирует все претензии ко мне. Но шло 
время, а с меня по-прежнему требовали 
деньги. За что? За то, что никаких отходов 
в «общий котел» я не поставлял, никто их у 
меня не забирал и не вывозил.

Чтобы отбиться от местных коммуналь-
щиков, я обратился в одну из организаций 
Белорусского общества защиты прав потре-
бителей. И спор я выиграл. Когда встретился 
с главным бухгалтером предприятия «Буда-
Кошелевский коммунальник», она прямо 
сказала: «Допущена ошибка, вам не надо пла-
тить».

Таким образом я приструнил местных 
коммунальщиков, показав им, что нельзя 
рассчитывать на незаработанные деньги.

С.МУЗЫЧЕНКО.
пос.Уза Буда-Кошелевского района.

лИЧНый ОПыт

Страна недавно отметила 
75-летие Победы – «праздник со 
слезами на глазах». И опять на всех 
телеканалах звучала песня о десятом 
десантном батальоне: «А нынче нам 
нужна одна победа, / одна на всех 
– мы за ценой не постоим!». Пели 
ее с пафосом и профессиональные 
исполнители, и самодеятельные, и 
даже дети. Пели, не понимая ужаса 
слов «мы за ценой не постоим». А 
за этими словами – сотни тысяч, 
миллионы жизней наших соотече-
ственников.

Прочитают эти строки идеологи-
чески зашоренные люди и завопят: 
«Мы не позволим очернять нашу 
святую Победу!»

А ваша ли она? Может, пора уже 
уняться, хватит показывать свой квас-
ной патриотизм, говоря о величии 
Победы. Да, фашизм был побежден, 
но ценой величайших потерь.

Сейчас нам без устали твердят, 
что «никто не забыт и ничто не 
забыто». А так ли это на самом деле? 
Можно ли назвать заботой о ветера-
нах требование чуть ли не каждый 
год проходить комиссию ВТЭК для 
подтверждения инвалидности? Как 
будто оторванные руки и ноги могут 
вновь отрасти…

Исходя из вышесказанного, я 
предлагаю обьявить на государствен-

ном уровне 9 Мая Днем поминове-
ния всех погибших в годы Великой 
Отечественной войны. Отменить, как 
это сделано, например, в Казахстане, 
помпезные парады, тешащие в пер-
вую очередь самолюбие правителей и 
кучки ура-патриотов. А сэкономлен-
ные миллионы адресно потратить на 
ветеранов.

Необходимо также в учрежде-
ниях образования проводить уроки 
памяти, на которых доводить до све-
дения молодого поколения правду о 
войне, а не сусальную, приукрашен-
ную историю.

А еще было бы нелишним на 
монументе Победы (который стоит 
на одноименной площади в Минске) 
заменить маршальский орден 
«Победа» на орден Отечественной 
войны, которым награждался не 
только генералитет, но и солдаты. 
И здесь опять я слышу сердитые 
голоса: «Не позволим покушаться 
на святое! Ведь этот монумент был 
утвержден в Москве».

Но я, 75-летний пенсионер, сын 
партизанки и партизана-фронто-
вика, все равно остаюсь при своем 
мнении. Они меня так воспитали, 
что идеологическому зомбированию 
я не поддаюсь.

Леонид САЙ.
Минск.

Застацца можна 
без кватэры, 
хаця і грошай  
да халеры
У Кобрыне сямейная пара 10 
гадоў прадавала адну і тую ж 
кватэру. У каго ўзялі 5 тысяч 
рублёў задатку, у каго – яшчэ 
больш… У апошні момант 
“прадаўцы” знаходзілі прычы-
ну, каб адмяніць здзелку, а гро-
шы не вярталі. Цікава, што пара 
ўвогуле не магла прадаць кватэ-
ру, бо яна была пабудавана пры 
дапамозе льготнага крэдыту.

Калі пад вечар чарку бралі
(Каньяк пілі – не самагон!),
Дык з векавечнымі сябрамі
Дзяліўся радасцю Антон:
– Я зажыву ў кватэры новай –
Купіць збіраюся, сябры!
Яна на вуліцы Садовай
У доме нумар сорак тры.
Ва ўсякім разе пазаўчора
Аддаў задатак прадаўцам…
Узнёслы водгук ад Рыгора:
– І я ж куплю кватэру там!
Жытло вялікага памеру,
І надта ж месца па нутру.
Занёс таксама за кватэру
Задатак я гаспадару.
Калі аформім мы паперы,
Падпішам іх праз нейкі час,
Я стану ўласнікам кватэры!
Здзівіў жа канчаткова Стас,
Калі паведаміў з імпэтам:
– Сябры, паверыце ці не,
Але таксама ў доме гэтым
Кватэра з’явіцца ў мяне.
Мы дваццаць год ажно  
      з “паловай”
Збіралі грошы пакрысе,
І заўтра ў дом, што на Садовай,
Задатак жонка панясе.
Дык то ж, сябры, такое дзіва,
Што хоць вушам сваім не вер!
Хадзіцьмем разам мы на піва – 
Лічы, суседзі ўжо цяпер.
Яны натхніліся, вядома,
І парашылі як адзін:
– А пойдзем мы, сябры, да дома,
Свае кватэры паглядзім!
Зірнуць адным, як кажуць, 
  вокам
Дазволяць нам гаспадары!
Зігзагамі, няцвёрдым крокам
Да дома рушылі сябры.
Антон, канешне,  
 першым крочыў –
Ён вёў у хеўры гэтай рэй.
Ва ўсіх на лоб палезлі вочы,
Калі спыніўся ля дзвярэй.
Сказаў:
– Вось тут я жыцьму з часам
Ужо з наступнае зімы.
Усклікнулі Рыгор са Стасам:
– Дык тут жа будзем жыць і мы!
Пасля нядоўгае разборкі
Застылі ў ступары, калі
Яны зрабілі вывад горкі,
Што іх “на грошы развялі”.
Нагамі грукаталі ў дзверы,
І чуўся іхні гнеўны крык,
Ды быццам вымерлі ў кватэры –
Ніхто ім дзверы не адкрыў,
Таму і не дайшло да бойкі.
Шукаць ім праўду трэба дзе?
Пайшлі ахвяры (не апойкі!)
У міліцэйскі райаддзел.
А там намёк зрабілі тонка:
Такіх, як вы, не два, не тры;
Даўно махляраць муж і жонка –
Кватэры той гаспадары.
І мы паціху шыем справу,
І неўзабаве будзе суд.
І ўсё часцей такую яву,
На жаль, мы назіраем тут…
                   ***
Займець не здолелі ахвяры
Закутак, так бы мовіць, свой.
Затое для сямейнай пары
Прытулкам, можа,  
 стануць нары –
Усё-ткі дах над галавой.
Прывёў я гэты прыклад яркі,
Каб зналі малады й стары,
Як іх ашукваюць махляркі
І прайдзісветы-махляры.
Іх развялося да халеры!
Дык варта запісаць на лбе:
Не кожнаму давайце веры!
Парою нават і сабе…

ЯГО ЗЯМНЫ СЛЕД
1

Два гады таму ў Брэсце выйшла 
кніга вершаў на беларускай і рускай 
мовах Аляксандра Кавальчука 
«Всё, что осталось за кадром». Так 
сталася, што гэтае выданне аўтару 
не давялося ўзяць у рукі: яно ака-
залася пасмяротным. Шкада! Алесь, 
як мы, літаратары, усе яго называлі, 
безумоўна, парадаваўся б і, пэўна, з 
новым, прыўзнятым, настроем нат-
хнёна ўзяўся б за пяро.

Зборнік шчодра аздоблены 
ілюстрацыямі знакамітага брэсцка-
га мастака Аляксандра Алонцава. 
Душой відушчы майстар стварыў 
каларытны блакітна-сіні колер для 
вокладкі, намаляваўшы ўнізе якар 
з неадрыўнымі ад яго літарамі імя 
і прозвішча – А.К. З якарам адмыс-
лова скрыжаваў высокае гусінае 
пяро... Усё вельмі дарэчы, бо аўтар 
кнігі распачаў сваю творчасць якраз 
на флоце, дзе ажно пяць гадоў 
адслужыў мараком-падводнікам. 
А якар свайго жыцця ён кінуў 
на радзіме. Помніцца, Алесь, калі 
вярнуўся з войска, чытаў у рэдакцыі 
«Зари над Бугом» свае вершы, у якіх 
чулася дыханне мора і супраць-
стаянне грознай марской стыхіі з 
боку смелых і моцных духам люд-
зей. Завяршаючы гаворку пра вон-
кавы выгляд кнігі, скажу: мастак 
не паскупіўся на фантазію і колеры, 
фарбы, каб арыгінальна аформіць 
усе яе адзінаццаць раздзелаў.

Зборнік А.Кавальчука рыхтавала 
да друку яго дачка Галіна. Яна корат-
ка і выразна, па сутнасці таленавіта 
распавяла пра тое, які быў у яе 
вачах бацька як творца і як сем’янін, 
пра яго глыбокае пачуццё любові 
і павагі да вернай спадарожніцы 
і памочніцы – жонкі Таццяны. 
Галіна сцвярджае: «У тым, што 
кніга ўбачыла свет, немалая заслуга 
мамы». Яна вельмі ахоўна ставілася 
да паэтычнай справы Алеся. Не 
раз выпадкова знаходзіла ў ягоных 
закінутых журналісцкіх нататніках, 
а часам і перад мыццём бялізны ў 
кішэнях кашуль і нагавіц складзе-
ныя ў некалькі разоў аркушыкі з 
вершамі. «Ну вось, ледзь не памы-
ла!..» – усміхалася яна і акуратна 
разгортвала адзін-другі лісток, раз-
гладжваючы іх цёплай далонню. 
Хочацца сказаць: «Дзякуй, Галіна, за 
такую светлую памяць!»

Выданне гэтае абагрэта яшчэ 
адным шчырым сэрцам – сэр-
цам выдатнага паэта і нястом-
нага тэлежурналіста Міколы 
Пракаповіча, які стаўся рэдак-
тарам першай і апошняй кнігі 
А.Кавальчука і аўтарам прадмовы 
да яе. Шматвопытны творца яскрава 
піша пра жыццё, працу калегі, доказ-

на абгрунтоўвае яго двухмоўнасць, 
выказвае сваё ўражанне пра твор-
часць прыбужскага літаратара, пра-
сочвае ў ёй натуральны паварот да 
беларускасці.

Поруч з Міколам не адно 
дзесяцігоддзе Алесь працаваў на 
тэлестудыі. Як трапна выказваец-
ца аўтар прадмовы, «рамантык-
авантурыст, Алесь замахваўся, 
здавалася б, на нерэальныя па 
тым часе праекты і нейкім незра-
зумелым чынам ажыццяўляў іх. Ён 
мог неаднойчы наведаць у Зорным 
гарадку касманаўта-земляка 
Пятра Клімука, сустрэцца з 
землякамі на будаўніцтве Байкала-
Амурскай магістралі». Так, гэта 
быў ініцыятыўны журналіст. І аку-
рат яго некароткія дарогі, нярэдкія 
тэлевандроўкі спрыялі напісанню 
вершаў, па змесце і настроі раман-
тычных.

Дзякуючы Міколу Пракаповічу я 
даведаўся, што Алесь Кавальчук у 
1999 годзе развітаўся з тэлебачан-
нем, набыў хутар з ладным кавалкам 
зямлі і «сваё апошняе дзесяцігоддзе 
правёў самотнікам. Араў і сеяў, 
шчыра радаваўся ўраджаю». Як 
сапраўдны лірык, ён заявіў і пра 
гэтую жыццёвую перамену:

Пакуль жыву – я не шкадую,
Што сам араты і касец.
У прадмове Міколы Пракаповіча 

ёсць такая думка: «Менавіта 
там, на вясковым хутары за 
некалькі дзясяткаў кіламетраў ад 
Брэста, як мне падаецца, да Алеся 
напоўніцу вярнуўся ягоны спад-
чынны Пачатак: разам з бэзавай 
тутэйшасцю, валошкамі на ўзмежку 
жытнёвага поля... У суладдзі з пры-
родай натура набывала цэлас-
насць, а душа – гармонію». Мне 
імпануе, што да Алеся Кавальчука 
прыйшло паўнакроўнае адчуван-
не непаўторнай Бацькаўшчыны 
кожнай тканкаю сэрца і разуменне 
безумоўнай прыналежнасці да яе:

Палі Радзімы!
Перазвон гаёў,
Імшары пушчаў у барвовым золку.
Усё маё. Да кропелькі маё,
Да верасінкі, лісціка, да зоркі.
Адлюстраванае тут цэльнае, 

трывалае пачуццё падмацоўваецца 
яшчэ шэрагам твораў, да прыкладу, 
такімі: «Я захварэў табою, восень...», 
«Старыя гнёзды ў верхавінах дрэў...», 
«Прылашчыцца да ног Беразіна...».
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Алесь Кавальчук у маёй памяці 

– аптыміст. Памятаю яго адчуван-
не гумару, вясёлы і азартны смех, 
прыгожае аблічча, упартую шавялю-
ру. Сустракаліся мы з ім пераваж-
на на тэлестудыі, нашай агульнай 

працоўнай тэрыторыі на пачатку 
сямідзясятых, на літаратурных веча-
рынах, на пасяджэннях літаб’яднання 
ў рэдакцыі газеты «Заря». Аднаго 
разу быў у яго ў гасцях дома, нават 
гуляў у шахматы з ім і з Таццянай, 
ягонай жонкай. Застаюцца ўспаміны 
і падораны яго дачкою, з якой мы 
ніколі не сустракаліся, вось гэты 
паэтычны зборнік «Всё, что осталось 
за кадром». Тут ёсць творы, якія 
прачытаеш – і хочацца перачытаць. 
Такі, напрыклад, верш «Багацця 
вялікага не маю...».

Што ж чалавек называе ў 
якасці багацця? Мо які каштоўны 
метал? Модную машыну? Нейкія 
экзатычныя сувеніры? Ды не! Ён 
называе рэчы простыя: «Хату, 
што засталася ад бацькоў, ста-
рую студню з крынічнаю вадою, 
садок з антонаўкай пахкою...» Але 
затое да яго заходзіць сусед, яко-
му вадаправод ужо выеў душу. 
«А тут вада, што зубы ломіць, а 
кубак вып’еш – сэрца зашчыміць». 
Добрым суседзям заўсёды ёсць 
пра што пагаманіць. Прадметам 
гаворкі могуць быць любыя рэчы і 
з’явы. Як кажа паэт: «Ад дзедаўскай 
рыдлёўкі да вышынь касмічных...» 
А на старой антонаўцы можна пра-
верыць закон, што некалі адкрыў 
Ньютан... Цікавы сваёй нечаканас-
цю фінал верша:

Галінку ўскалыхну –
і яблыкі ляцяць у росны ранак
– Бяры кашы і падбірай –
Ну чым не рай?!
У раздзеле «Гэта ўсё пра цябе» 

звяртае на сябе ўвагу верш «У 
Каляды шчодрыя», тут ёсць такія 
радкі: «Я і прыгалублю, // Я і аба-
грэю, // У студзень наш халодны / 
Расцвіцеш лілеяй». Завяршаецца 
раздзел шчымлівымі творамі – «Ты 
пакліч мяне...» і «Я іду да цябе праз 
гады і вёрсты».

3
Трэба аддаць належнае 

рускамоўным вершам А.Кавальчука, 
якія занялі крыху больш за палову 
зборніка. Тут самы аб’ёмны разд-
зел, так сказаць, марскі, напісаны 
маладым паэтам, калі ён праходзіў 
вайсковую службу на Паўночным 
флоце. 22 творы, як правіла, 
нешматслоўныя і яскравыя, як вось 
гэты васьмірадковік, дзе цэлы каскад 
паэтычных вобразаў:

Спит залив дождливой ночью,
Спят немые берега.
Тучи разорвав на клочья,
Месяц высунул рога.
Опустив ресницы-шторы,
Окна в городе уснули.
Лишь тревожно дремлют штормы,
Как уснувший шумный улей.

Ёсць у названым раздзеле і 
ўзрушальны верш – «Не буди меня, 
мама...». Сын – марак-падводнік, які 
не вярнуўся дамоў і які ў сваім веч-
ным сне бачыць затанулую лодку, 
сваіх аднагодкаў, просіць матулю 
супакоіцца і не трывожыць яго:

Не ходи по погостам, не ищи ты 
  мой холмик,

Ты ведь знаешь, могила не там.
…………
Мой последний причал далеко  

  в Заполярье,
Глубоко, глубоко под водой.

У іншых рускамоўных раздзелах 
уражваюць вершы: «В подражание 
С.Есенину», «Оставить след свой на 
земле...», «Всё начинал ты с чистого 
листа...».
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Пасля пераезду ў Мінск я доўгі 

час Алеся не бачыў, а сустрэў неяк 
зусім састарэлага і запаволена-
га. Гэтак ён змарнеў пасля таго, як 
страціў Таццяну.

І вось чытаю ў кнізе:
Небо задождило, задождило.
Нет начала и конца слезам.
Постою я над твоей могилой,
Скорбным поклонюсь крестам.
Ты не спросишь, что хожу  

  так редко,
Ты не спросишь и не упрекнёшь.
А с венка, с еловой тонкой ветки,
Чистою слезою плачет дождь.

Гэты верш стаіць напрыканцы 
кнігі. Відаць, пасля цяжкай страты 
змаўкала ліра паэта. Але нельга не 
заўважыць наступнага твору – ён 
такі дасканалы і незвычайны, што 
хачу прывесці амаль цалкам:

Не приходи, костлявая, с косой.
Приди, мой Ангел, в белоснежном 

   платье.
И улыбнись, и за руку возьми,
И поведи на суд – не на распятье.
Я, не жалея, крест свой понесу
До той черты, что называем краем.
Суди, мой Боже,
праведный твой суд.
Каким он будет? Я – не знаю...

Так, ніхто не ведае, што – ТАМ. 
Думаецца, аднак, што людзей, якія 
набліжаюцца да сваёй апошняй 
мяжы, бярэ не толькі смутак, а і 
трывога, адчай, страх. Нічога падоб-
нага мы не бачым на духоўным 
абліччы паэта, бо фінальныя словы 
верша – такія:

Пошли, мой Ангел...
Он ответил: – С Богом!

Такім чынам, Алесь Кавальчук 
быў і застаўся да апошняга радка 
лірыкам-рамантыкам.

Васіль ЖуКОВіЧ, сябра саюза 
беларускіх пісьменнікаў.

2017.

Падчас навучання ў Смалявіцкім 
педагагічным вучылішчы (пазней яно 
было пераведзена ў Мінск) я пазнаёміўся з 
Эдуардам Юльянавічам Грахаўцом, паэтам-
пачаткоўцам з Лагойшчыны. Яго вершы 
друкаваліся ў раённых газетах.

Пасля заканчэння педвучылішча нашы 
шляхі разышліся. Час ад часу на паліцах 
кнігарняў я шукаў сярод кніг вершаў прозвішча 
майго сябра, але дарэмна. А асабістая сустрэча 
з ім адбылася толькі напрыканцы лета 1999 
года ў Бараўлянах, што побач са сталіцай. 
І абставіны былі даволі сумныя – цяжкае 
захворванне Эдуарда. Ён пацвердзіў, што 
выдаць зборнік сваіх вершаў яму не давялося 
па розных прычынах. Тады я яму сказаў, што 
зараз выдаць кніжку няцяжка: было б жаданне 
і трохі грошай. Мая прапанова была прынята, 
і праз месяц ён перадаў мне агульны сшытак з 
вершамі; акрамя гэтага, магчыма, адчуваючы 

непазбежнае, на працягу трох месяцаў напісаў 
яшчэ шмат твораў. Апошні з’явіўся 1 студзеня 
2000 года, а 5 лютага Эдуарда не стала.

Выконваючы абяцанне, дадзенае Эдуарду, 
я як мог, па сваім разуменні апрацаваў яго 
рукапіс. І тут у мяне з’явілася думка: а ці не 
паказаць вершы Эдуарда Грахаўца больш 
дасведчанаму чалавеку? Мабыць, з прычы-
ны асабістага «нахабства», я вырашыў звяр-
нуцца да Ніла Гілевіча. Расстараўся нумар 
яго хатняга тэлефона. Пазваніў, выказаў 
сваю просьбу. Што я мог пачуць у адказ? 
Верагодней за ўсё, карэктную адмову. Магла 
быць спасылка на занятасць, на стан здароўя 
(пазней я даведаўся, што Ніл Сымонавіч 
незадоўга да гэтага перанёс інфаркт) і г.д. Ды 
ўвогуле губляць час на рукапіс незнаёмага 
чалавека, магчыма, графамана – навошта? 
Але я пачуў адно толькі слова: «Прыязджай!»

Ніл Сымонавіч з вялікай чуласцю і так-

там паставіўся да рэдагавання вершаў паэ-
та-земляка. Такім чынам зборнік Эдуарда 
Грахаўца пад назвай «Вяртанне» ўбачыў 
свет у выдавецтве «Лекцыя» напрыканцы 
2000 года. У прадмове Ніл Гілевіч напісаў: 
«Усцешымся тым, што народжаныя ў душы 
і сэрцы Эдуарда Грахаўца радкі не загінулі 
дзесь бясследна, што і па смерці паэта яны 
ўсё ж прыйшлі да чытача і скажуць яму 
нямала добрага, светлага, чалавечнага».

А зараз хачу звярнуць увагу на некато-
рыя моманты ў працэсе падрыхтоўкі тэксту 
зборніка «Вяртанне» да выдання. 

На палях рукапісу побач з тэкстам верша 
Ніл Гілевіч ставіў такія паметкі: «Добра», 
«Не ўключаць», знак «+», знак «-» і іншыя.

Побач з адным вершам было напісана 
«Нічога нельга зрабіць!», і ён не быў уключа-
ны ў зборнік. Гэты кароткі верш я памятаў з 
часоў педвучылішча і лічыў даволі добрым, 
час ад часу зачытваў сябрам і знаёмым, 
называючы імя аўтара. Вось ён:

Стаіць рабіна над ракой.
Стаіць, вачэй не зводзячы.
Губляю ў сэрцы я спакой,
Каля яе праходзячы.
Хаджу, гляджу, не знаю сам,
Чаму вось так здараецца,
Што ля яе другім хлапцам
Дзяўчына усміхаецца!
Шмат гадоў пасля выдання зборніка 

вершаў Эдуарда Грахаўца мяне не пакідала 

думка: чаму ж Ніл Гілевіч не раіў уклю-
чаць гэты верш у зборнік? Я нават адной-
чы звярнуўся з гэтым пытаннем да Сяргея 
Законнікава. Ад яго я пачуў прыблізна такі 
адказ: «Ну хто ж яго ведае…» Скажу шчыра, 
карцела мне пачуць тлумачэнне ад самога 
Ніла Сымонавіча, але саромеўся я звяртацца 
да яго, а затым было ўжо позна.

Але, я ўпэўнены, сітуацыя ў рэшце рэшт 
высветлілася. Мая сястра, калі я ёй прачытаў 
узгаданы верш і «рэзалюцыю» Ніла Гілевіча, 
сказала: «Дык ты ж не зразумеў Ніла 
Сымонавіча! Ён адзнаку не вершу даваў, а 
сітуацыі! Калі дзяўчына цябе не кахае, а 
ўсміхаецца іншым, то што тут паробіш!»

На заканчэнне хачу прапанаваць чытачам 
апошні напісаны Эдуардам Грахаўцом верш. 
У рукапісе побач з ім Ніл Гілевіч паставіў 
тры клічнікі. Чым яго ўразіў гэты верш? 
Можа, тым, што ў ім выказана філасофія 
нашага жыцця ці сум аб тым, што ўжо не 
вернецца? Вось аб гэтым мы ўжо ніколі не 
даведаемся.

Недалёка каля вёскі
Вечар вып’е шэры птах,
І згараць употай вёсны
Сівізною на платах.
Будзе некаму нялёгка,
Што ўжо вечар выпіў птах.
Будзе блізка і далёка
Шэры попел на платах...

Георгій ГАЦКЕВіЧ.

з поШТЫ ГаЛоўнаГа РЭДаКТаРа

Паважаны Іосіф Паўлавіч!
Як Вы ведаеце, імёны паэтаў не акантоўваюць жалобнымі рамкамі. Пакуль мы 

чытаем іх вершы, яны жывыя, яны побач з намі.
На ўгодкі смерці Ніла Сымонавіча Гілевіча ў мяне атрымаўся тэкст невялічкага артыку-

ла. Калі палічыце магчымым, то можаце размясціць яго на старонцы «Народнай Волі».
Георгій ГАЦКЕВіЧ. в.Бараўляны Мінскага раёна.

Як я не зразумеў  
Ніла Гілевіча

А што шукаюць 
нашы дзеткі
у нетрах 
сацыяльнай сеткі?
Апошнім часам настаўнікі 
павінны правяраць сацыяль-
ныя сеткі дзяцей. Напрыклад, 
бацькі трэцякласнікаў віцебскай 
гімназіі №3 атрымалі анке-
ты, у якіх трэба адказаць, ці 
ўдзельнічае малеча “ў групе 
дэструктыўнага характару або ў 
тэлеграм-канале, які заклікае да 
ўдзелу ў масавых беспарадках”.

Калі раней на перапынку
Патузаў за касу хлапчук
Упадабаную дзяўчынку,
Магло сысці гарэзе з рук,
Як не застукаў хулігана
За тым свавольствам педагог.
Застукаў – дык было пагана:
Самога ўзяць за вуха мог.
На галаве стаяў парою
Свавольнік той, зрываў урок.
Настаўнікі бацькам “героя”
Тады выказвалі папрок,
Рабілі ім намёк празрысты,
Што сын – бяда для дзетвары.
Такія ў школах “экстрэмісты”
Былі да гэтае пары.
Ды час цяпер бунтарскі, новы,
Таму інакшы каленкор:
Свавольствы дзетвары гатовы
Ацэньваць строгі пракурор.
Яму, вядома, нецікава,
Што хтось “стаіць на галаве”.
Хвалюе іншая забава:
“Сыходзь!” і “Беларусь жыве!”
Галёкацьмуць на перапынку
І шкаляры праз нейкі час.
І не ўжывеш да іх дубінку,
Не нацкуеш на іх спецназ.
Свавольства можа быць з працягам:
Як падрасце такі смаркач,
Ён з бел-чырвона-белым сцягам
Па вулках бегацьме наўскач,
А бунтароў і так даволі.
Дык потым можа быць прасцей,
Як пад наглядам, на кантролі
Трымаць цяперака дзяцей.
Няхай пра дзетак-малалетак
Паведамляюць іх бацькі:
Што ў нетрах сацыяльных сетак
Шукаюць? Інтарэс які?
Бяда, вядома, калі дзеці
З мультфільмам нейкім заадно
Знайсці імкнуцца ў інтэрнэце
Парнаграфічнае кіно.
Ды горш, як тэлеграм-каналы
Глядзіць якісьці шпінгалет.
Бацькам патрэбна слаць сігналы,
Каб знаў пра гэта педсавет.
Паправіць трэба дзецям розум –
Перавыхоўваць пакрысе,
Бо патэнцыйную пагрозу
Свавольства гэткае нясе:
Калі ў мазгах дзяцей, крый божа,
Узнікне дэструктыўны зрух,
Дык непазбежна пераможа
У душах экстрэмісцкі дух.
Пакуль дзяцей, што ў трэцім класе,
Так кантралююць акурат,
Ды ў абарот у хуткім часе
Улада возьме й дашкалят…
                      ***
Да волі будзе шлях імглістым,
І большым зробіцца прыгнёт,
Бо зараз лічыць экстрэмістам
Улада ледзь не ўвесь народ.

Дурны і разумны
– Дурнота – гэта дар ад Бога, –
Бабуля колісь гаварыла. –
Там, дзе пацвеляцца з дурнога,
Разумнаму дадуць у рыла…

Баш на баш
– Я паўвіхалася нямала –
Вячэру мужу гатавала…
Пераўзышло нахабства межы:
Ён кнігу мне прынёс аб ежы,
Сказаў, што страву тую й тую
Наступным разам я згатую.
Абразіў, словам, як лахудру!
Купіла ўчора Камасутру.
Сяджу, алоўкам пазначаю –
Хай муж чаўрэе ад адчаю…

Усім на радасць
Прыгожай, пекнай самай з вёскі
Была дзяўчына ў Міхася.
Як забіралі Мішу ў войска,
Дык выпраўляла вёска ўся…
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ВІнШУЕМ!

«Народная Воля», хоць і са спазненнем на пару дзён, віншуе з днём нараджэння Марыю Калеснікаву – чалавека,  
якім можа ганарыцца ўся дэмакратычная грамадскасць Беларусі. З 7 верасня 2020 года яна знаходзіцца за кратамі, 

здзіўляючы ўсіх нас сваёй непахіснай воляй, аптымізмам, моцнай верай у перамены, у шчаслівую будучыню Беларусі.

Ковидный паспорт: Франция хочет быть первой
Франция хочет быть первой страной – членом ЕС, которая введет 

паспорта вакцинации для путешествий – первый пример цифрового 
«зеленого сертификата», который Европейская комиссия хочет 

распространить по всему блоку до середины июня.

Ад рэдакцыі: Паэт Сяргей Законнікаў даслаў 
нам верш-віншаванне Марыі КАЛЕСНІКАВАЙ, якая 
свой чарговы дзень нараджэння 24 красавіка сустрэ-
ла за кратамі. “Дарагая Марыя, – піша творца, – хачу 
павіншаваць ад сябе асабіста і ад усёй маёй вялікай 
радні з днём нараджэння. Сёння мы, беларусы, ядна-
емся ў адну вялікую сям’ю. Кожны сумленны чалавек 
трывожыцца за Вас, любіць Вас, думае пра Вас і пасы-
лае пажаданні добрага здароўя і як мага хутчэйшага 
выйсця на свабоду”. 

Да Марыi
    М. Калеснікавай
Дзева Марыя, галубка надзей, 
Промень святла ў свеце, гвалтам працятым,
Як я хачу, каб у цемры ці ўдзень 
Ты зазірнула да Машы за краты.
Лік твой цудоўны падасць добры знак
Мужнай, адважнай і мілай жанчыне, 
Што  Беларусь не скацілася ў зляк,
Сэрцам, душою яе не пакіне.
Праўда запаліць свабоды агні
І ад знявагі Айчыну акрые…
Божая Маці, крылом ахіні
Нашую Машу, зямную Марыю.

Зварот Марыі Калеснікавай 
да беларусаў з СІЗА ў 

дзень свайго нараджэння
– У мяне сёння дзень нараджэння. Гэты дзень я 

заўсёды праводзіла ў коле сям’і, блізкіх і сяброў. У 
якой бы краіне я ні знаходзілася. І заўсёды гучна і 
весела! Сёння, на жаль, я вас не ўбачу, не абдыму і 
мы не пасмяёмся так задорна і аглушальна, як толькі 
мы ўмеем. Але ведайце сёння і заўсёды: вы ўсе ў маім 
сэрцы, і я ўсёй душой з вамі. Смейцеся, абдымайцеся 
і весяліцеся сёння. І за мяне таксама!

Пра музыку
Я чэрпаю натхненне з немузычных 

крыніц. Цяпер мяне вельмі цікавяць сацы-
яльныя тэмы, у тым ліку звязаныя з музы-
кай: музыка Халакосту, музыка і палітыка, 
жанчыны ў музыцы, музыка і тэхналогіі.

У любым узросце можна пачынаць зай-
мацца музыкай: вывучаць тэорыю ці проста 
граць на інструменце альбо спяваць. Чыста 
фізіялагічна музыка развівае мозг, эмпатыю 
і эмацыйны інтэлект, з’яўляюцца новыя ней-
ронавыя сувязі, хутчэй вывучаюцца замеж-
ныя мовы.

Талент тут наогул не мае значэння: усе 
здольнасці развіваюцца, і самы вялікі стэрэ-
атып – не займацца музыкай з-за адсутнасці 
слыху. Слых ёсць ва ўсіх. Ён развіваецца, як 
і пачуццё рытму. Але на гэта патрэбны час.

Пра мастацтва і палітыку
У еўрапейскіх краінах гэта абсалютна 

натуральна, калі чалавек мастацтва ўцягнуты 
ў палітычнае жыццё. Таму што існуе цалкам 
відавочная сувязь паміж рэжымам і тым, 
наколькі свабодна я магу займацца культу-
рай і міжнароднымі праектамі ў галіне сучас-
нага мастацтва.

Пра працу і поспех
Увесь шлях у мастацтве, праз які я прайш-

ла, вельмі моцна загартоўвае.
Важна быць адкрытым свету і спазнаваць 

усё, што блізка і далёка, каб сябе ўзбагачаць. 
Паверце, не было ніводнага прафесіянала ў 
сваёй галіне, якому б не казалі, што ўсё, што ён 
робіць, дрэнна і было б лепш, калі б ён гэтым 
не займаўся. Усе праз гэта праходзяць, абса-
лютна ўсе. Трэба ніколі не спыняцца і проста 
атрымліваць асалоду, бо, калі праца прыносіць 
радасць, ты на правільным шляху.

Аб мужчынах і жанчынах
Жанчыны, якія не дапамагаюць іншым 

жанчынам, гараць у пекле.
Я думаю, што фемінізм перастане 

быць лаянкавым словам. Я ўпэўнена, што 

большасць жанчын не падазрае, што яны 
феміністкі, ды і мужчыны таксама.

Мне падабаюцца разумныя мужчыны з 
пачуццём гумару, якія здольныя слухаць і 
чуць. Мне падабаюцца мужчыны, якія не 
баяцца браць адказнасць за свае ўчынкі і 
могуць прымаць рашэнні. Тое ж самае мож-
на сказаць і ў адносінах да жанчын, якія мне 
падабаюцца.

Я мэтанакіравана падтрымліваю жанчын, 
таму што ведаю, што кожная з іх, якая прыйш-
ла да нейкай самарэалізацыі або жадання 
нешта рабіць самастойна, праходзіць гэты 
шлях нашмат больш складана, чым мужчы-
на. Ёсць такі выраз, што, калі вы едзеце ў 
ліфце наверх, вазьміце з сабой кагосьці. Вось 
я пастаянна бяру з сабой некага, каб не ехаць 
у гэтым ліфце адной.

Я дакладна ведаю, што без сваёй каман-
ды я не змагла б рабіць тое, што я раблю. У 
гэтай камандзе вельмі шмат мужчын. Трэба 
разумець, што іх павага і стаўленне да мяне 
ўсяляе ў мяне ўпэўненасць, што ў беларускім 
грамадстве мы прыходзім да разумення таго, 
што усё роўна, якога ты полу. Важна, як 
ты працуеш, што ты можаш рабіць і якую 
можаш браць на сябе адказнасць.

Аб пратэстах і палітыцы
Гэта не барацьба за ўладу, гэта барацьба за 

пачуццё ўласнай годнасці.
Грамадства вельмі моцна змянілася 

дзякуючы збегу некалькіх абставін – гэта 
такія «чорныя лебедзі», якія ў адзін момант 
зляцеліся ў адзін пункт – Беларусь.

Я пакідаю кожнаму права рабіць так, 
як ён лічыць патрэбным. Але, як кажуць, 
«прыйдуць па ўсіх». Калі вы лічыце, што вы 
апалітычныя і тое, што адбываецца, вас не 
тычыцца, то вы памыляецеся. Не ўсе раз-
умеюць, што кошт кавы ў бары залежыць ад 
палітыкі, ад дзеючай улады.

Калі шчыра, я не адчуваю сябе палітыкам. 
Я нават не ведаю, што гэта такое. То бок я 
збоку бачыла, як гэта выглядае. Я адчуваю, 
што я прыняла вельмі вялікую адказнасць 
за сябе, за сваё жыццё, за тое, як я кан-

тактую з людзьмі, за тое, якія меседжы я 
дасылаю. Я адчуваю вялікую адказнасць за 
надзеі людзей.

Трэба разумець, што Савецкі Саюз даўно 
скончыўся. У часы штучнага інтэлекту, 
развітых тэхналогій і ўсяго астатняга, што 
мы маем, няма месца аўтарытарным рэжы-
мам. У іх ёсць толькі страх і дубінкі, а ў нас 
– увесь свет і трэцяе тысячагоддзе!

Аб гвалце
Рэжым пераступіў усе межы, у ім больш 

не засталося нічога людскага. Гэта абсалют-
нае зло, якое павінна быць спынена.

У краіне развязана бойня супраць уся-
го жывога, чалавечага, таленавітага і 
прафесійнага.

Я баюся, што чым далей улада зойдзе ў 
гвалце, тым складаней нам будзе вярнуц-
ца да міру. Бо рэжым падзе, а нам усім тут 
жыць: і тым, хто біў і саджаў, і тым, каго білі 
і саджалі.

Пра Лукашэнку
Лукашэнка, дарэчы, дагэтуль, па-мойму, 

не зразумеў, што ён нарабіў, але для развіцця 
фемінізму ў Беларусі ён выпадкова зрабіў 
больш, чым хто-небудзь.

Чалавек, які сам сябе называе дыктата-
рам, не давярае нікому, ведаючы, што яму 
могуць здрадзіць. І гэта абсалютная праўда. 
«Красаўцы» пакінуць яго і вокам не міргнуць. 
Хто ж захоча адказваць за кроў, гвалт і раз-
вал краіны разам з ім? Правільна, ніхто. А ўсе 
гэтыя бясконцыя «жахі» пра танкі, аўтаматы, 
Чаўшэску, Кадафі з яго вуснаў – самае 
дакладнае таму пацвярджэнне. Ён баіцца да 
жудасці, бо ведае, што ў рэшце рэшт заста-
нецца зусім адзін.

Будзе перамога. Калі яе не будзе, уся 
Беларусь будзе закатана ў асфальт. Усе 
крэатыўныя, свабодныя, незалежныя людзі, 
дробны, сярэдні бізнес, людзі мастацтва, 
навукоўцы з’едуць. Тут не застанецца нічога. 
Але першым з’едзе, вядома, бізнес, таму што 
абсалютна ўсім зразумела, што, калі заста-

нецца Лукашэнка, сістэме, каб выжыць, 
прыйдзецца закатаць усю краіну ў асфальт.

Пра турму
Турма не месца для слёз і журбы, а смяю-

ся я гэтак жа гучна і ад душы. Спытайцеся ў 
супрацоўнікаў і следчых.

Свет гукаў, у якім я жыву апошнія 30 
гадоў, моцна адрозніваецца ад таго, што я 
чую тут. Адсутнасць музыкі і ёсць катаван-
не. Ратуе памяць, калі я заплюшчваю вочы і 
слухаю ўнутры сябе Баха, Моцарта і тое, што 
я грала сама.

Як і любы нармальны чалавек, час ад часу 
я магу адчуваць страх. Але страхі не звязаны 
з турмой, КДБ і людзьмі ў масках. Калі разу-
мееш, што тыя, хто спрабуе цябе запалохаць, 
застрашыць, насамрэч баяцца больш за цябе, 
– страх знікае сам. Не адразу, але знікае.

Мару пра той дзень, калі ўбачу сваіх 
блізкіх і калег, мы будзем абдымацца, шмат-
шмат смяяцца і размаўляць. І, вядома, мару 
аб вольнай і новай Беларусі.

Пра перамогу
Рэжым можа справіцца з плошчай, 

але з доўгім, рэгулярным і разнастайным 
пратэстам большасці – не здольны. І ў 
яго застаюцца два шляхі: альбо рэфор-
мы і допуск людзей да кіравання, альбо 
стаць адкрыта паліцэйскай дзяржавай-
меншасцю, што супрацьстаіць большасці, 
без усіх гэтых «палатак», ЦВК ды іншых 
пацёмкінскіх вёсак. Але на рэформы 
патрэбна смеласць, а на паліцэйскую 
дзяржаву патрэбны грошы. Ні таго, ні 
другога ў рэжыму няма.

Народ не забудзецца на гэты кашмар і 
гэтае супрацьстаянне.

Мы ўжо перамаглі – сябе, свой страх. І мы 
дакладна ведаем, чаго хочам. Але нас яшчэ 
спрабуюць закатаць у чырвона-зялёны асфальт. 
Свабодных моцных людзей больш ніколі не 
загнаць «пад плінтус». А нам галоўнае – памя-
таць: цямней за ўсё перад світаннем.

Для сябе я вырашыла – я ў любым выпад-
ку іду да канца.

«Я ў любым выпадку іду да канца»
Правілы жыцця Марыі Калеснікавай

Якія чэргі на мяжы?
СТОП-КРАн

У некаторых памежных пунктах пропуску на выезд з Беларусі ў Літву і Польшчу  
стаяць вялікія чэргі грузавых аўтамабіляў.

На сайце Дзяржаўнага памежнага камітэта 
па стане на 14.00 26 красавіка значылася такая 
інфармацыя:

На выезд у Літву
Пункт пропуску Колькасць грузавых машын
Катлоўка 140
Каменны Лог 470
Прывалка 323
Беняконі 350

На выезд у Польшчу
Пункт пропуску Колькасць грузавых машын
Брузгі 250
Бераставіца 110

В ФОКУСЕ

«Прошлым летом был полный бес-
порядок, потому что у нас были раз-
ные классификации, зоны риска не были 
одинаковыми в разных странах, – ска-
зал французский министр по делам 
Европы Франции Клеман Бон. – Этим 
летом, я надеюсь, мы вернем свою свобо-
ду благодаря вакцинации, сдержанности 
и цифровой сертификации».

Приложение TousAntiCovid для 
отслеживания контактов загрузили 
около 15 миллионов человек, он был 
обновлен для включения отрицатель-
ных ПЦР и антиген-тестов. К концу 
месяца приложение будет обновлено и 

включит в себя также сертификаты о 
прививках.

Французское приложение будет 
испытано на рейсах Air France и Air 
Corsica в Аяччо на Корсике на этой 
неделе, а затем на рейсах во фран-
цузские иностранные департаменты. 
Правительство Франции надеется про-
тестировать приложение с соседними 
странами ЕС в течение двух недель.

Как сообщалось, послы ЕС согласова-
ли мандат на переговоры с Европейским 
парламентом о запуске цифрового «зеле-
ного сертификата» для путешествий в 
условиях пандемии коронавируса.
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АКЦЕнТЫ

ХОРОШАя нОВОСТЬ! нОВОСТИ ГЕРМАнИИ

нЕСТАнДАРТ

Бизнес поддерживает кандидатуру «Зеленых» на пост канцлера
Бизнес-элита Германии выступает за то, чтобы кандидат в канцлеры от «Зеленых» Анналена Бербок заменила Ангелу Меркель после 

федеральных выборов в сентябре.

COVID-19 захлестнул Украину
21 апреля Украина в очередной раз продлила карантин, введенный из-за пандемии COVID-19 еще в марте. Он будет действовать наряду с режимом чрезвычайной ситуации до 30 июня.

В ФОКУСЕ

Но общенациональный локдаун 
правительство объявлять пока не 
намерено, несмотря на то, что рост 
числа зараженных ковидом дохо-
дил до 20 тысяч человек в сутки. 
Кабинет министров Украины полу-
чил массу критических оценок от 
населения после того, как по окон-
чании празднования Рождества в 
январе 2021 года посадил всю стра-
ну на жесткий карантин при еже-
дневном приросте количества боль-
ных 4–6 тысяч человек.

Правительство можно понять: 
оно отчаянно надеялось отодвинуть 
очередную волну заболеваемости 
до начала массовой вакцинации, 
которую чиновники от украинско-
го здравоохранения планировали 
начать практически сразу после 
выхода из локдауна. Увы, планам не 
суждено было осуществиться.

Во-первых, начало вакцинации 
сдвинулась практически на месяц. 
Она началась только 24 февра-
ля. Украина стала 95-й страной, 
которая приступила к вакцина-
ции своих граждан от коронави-
руса. Правительство закупило 500 
тысяч доз индийского препарата 
CoviShield: планировалось привить 
250 тысяч человек с интервалом в 

три недели между первой и вто-
рой инъекциями. Первые прививки 
должны были получить военные, 
находящиеся на передовой, медики, 
сотрудники полиции.

Во-вторых, оппозиционные поли-
тики подвергли индийскую вакцину 
жесткой обструкции, несмотря на то, 
что ее аналоги активно используются 
в странах западного мира. Критика 
вызвала определенную насторожен-
ность и способствовала нежеланию 
людей прививаться этим препаратом. 
Пришлось доказывать, что прививка 
безопасна. Для этого сделали инъек-
цию президенту Украины Владимиру 
Зеленскому, относительно недавно 
переболевшему ковидом. Серьезных 
осложнений от инъекции этим пре-
паратом практически не выявлено. 
Известно о двух смертельных слу-
чаях на всю страну, но власть сдела-
ла заявление, что умершие страдали 
серьезными хроническими заболева-
ниями, которые, вероятно, и стали 
причиной летального исхода.

В-третьих, пока все дума-
ли, делать прививку или нет, мир 
накрыла очередная волна пан-
демии, которая докатилась и до 
Индии. И, естественно, там посчи-
тали, что вакцина нужна самим, и 

остановили ее поставки в другие 
страны мира.

В результате на сегодняшний день 
препаратом CoviShield привито около 
500 тысяч человек из 40 миллионов 
населения Украины. Но вторую дозу 
инъекции получили всего лишь 5 
человек (двое из которых первую дозу 
получили за границей). Остальным 
сказали, что можно сдвинуть интер-
вал между инъекциями с трех недель 
до трех месяцев. Правительство в 
пожарном порядке бросилось искать 
по всему миру аналоги индийской 
вакцины других производителей. А 
право вводить локальные локдауны 
возложило на местные органы вла-
сти, разработав перечень критериев 
оценки ситуации и набор ограниче-
ний.

Правда, мэр Киева Виталий 
Кличко, вероятно, не желая брать на 
себя ответственность и рисковать 
своим рейтингом из-за принятия 
непопулярных решений, потребо-
вал от правительства ввести обще-
национальный локдаун, но полу-
чил ответ от премьер-министра: 
«Адаптивный карантин работает, 
и вводить тотальный локдаун по 
всей стране пока нет необходимо-
сти. Правительство всегда прислу-

шивается к советам и призывам 
представителей местной власти. 
Мы готовы к сотрудничеству, если 
ее цель не политический пиар. Киев 
имеет больше всего ресурсов и воз-
можностей, чтобы сделать про-
тиводействие распространению 
инфекции и защиту людей эффек-
тивными. Но если у мэра Киева, 
который также является предсе-
дателем городской администра-
ции, другое мнение... И он счита-
ет, что одновременно полномочий 
городского головы и главы КГГА ему 
недостаточно, чтобы эффективно 
противодействовать COVID-19 в 
столице, тогда можем вместе обра-
титься к президенту с предложени-
ем о назначении нового главы КГГА».

Столь жесткий ответ настроил 
местные власти на конструктив. 
Они вынуждены были смириться с 
возложенной на них ответственно-
стью, и популистские высказывания 
местных градоначальников прекра-
тились. Весной число инфициро-
ванных в стране заметно увеличи-
лось. Резко выросла смертность. 
Украина прочно обосновалась в 
первой десятке стран, лидирующих 
по этим показателям. Больницы в 
некоторых регионах были заполне-

ны на 100%, даже пришлось разво-
рачивать мобильные госпитали.

Попала в так называемую «крас-
ную зону» и столица. Местная 
администрация вынуждена была 
вводить существенные ограни-
чения. Уже несколько недель, как 
в Киеве приостановлена деловая 
активность. На дистанционное обу-
чение переведены учащиеся школ 
и университетов. Закрыты детские 
сады, заведения культуры, промто-
варные магазины, общепит работа-
ет только на вынос и доставку…

В городской коммунальный 
транспорт (метро, троллейбусы, 
трамваи, автобусы) можно попасть 
только по спецпропускам, которые 
выдает мэрия Киева для сотрудни-
ков критической инфраструктуры 
(медики, чиновники администраций, 
сотрудники чрезвычайных служб и 
полиции и т.д.). Резко вырос спрос на 
такси. В первые дни столичного лок-
дауна цены на этот вид транспорта 
увеличились в разы. Но потом марш-
рутчики, поняв, что полностью пере-
крыть все остановки общественного 
транспорта полиция не в состоянии, 
начали брать всех желающих на свой 
страх и риск.

После трех недель локдауна Киев 

так и не вышел из «красной зоны», 
жесткие ограничительные меры 
продлили пока до 30 апреля, но есть 
все основания полагать, что раньше 
10 мая его не снимут, хотя уже и 
начался тренд на снижение скорости 
распространения инфекции.

Страна по-прежнему в ожида-
нии начала массовой вакцинации. 
Правительство утверждает, что 
делает всё возможное. Ожидается 
получение южнокорейского анало-
га индийского препарата CoviShield. 
Уверяют, что в Украину уже завезли 
первую партию американской вак-
цины Pfizer. Пока ее хватит на 58 
тысяч пациентов, но якобы до кон-
ца года поступит еще 10 миллионов 
доз. В свободной продаже вакцины 
в этом году, скорее всего, не будет, 
а если кто-то вдруг начнет ее пред-
лагать, то неминуемо наступит уго-
ловная ответственность.

По данным официальной стати-
стики, в Украине на сегодняшний 
день подтверждено почти 2 милли-
она случаев заражения COVID-19. 
Выздоровело почти 1,6 миллиона 
человек, умерло более 41 тысячи.

Александр ЦЫНКЕВИЧ,
собственный корреспондент газеты 

«Народная Воля» в Украине.

Об этом свидетельствует опрос 
Civey среди 1500 руководителей 
предприятий для WirtschaftsWoche.

26,5% респондентов предпо-
читают видеть Бербок на посту 
канцлера. На втором месте (16,2%) 
Кристиан Линднер, лидер свобод-
ных демократов, которые выступа-
ют в поддержку бизнеса.

Армин Лашет, который выдви-
нут кандидатом на пост канцлера 
от консервативного блока Ангелы 
Меркель, имеет 14,3% поддержки. 
За ним следует кандидат от социал-
демократов Олаф Шольц с 10,5%.

Затруднились ответить на 
вопрос 32,5% респондентов.

Поддержка «Зеленых» суще-
ственно выросла за последний год, 
и партия по популярности дого-
няет консерваторов Лашета. Один 
опрос, обнародованный ранее, 
показал, что «Зеленые» даже опе-
режают консервативный альянс.

Многие консерваторы обеспо-
коены своими перспективами без 
Ангелы Меркель, которая после 
четырех сроков канцлерства ухо-
дит в отставку после сентябрьских 
выборов.

Выборы по новым правилам?
Бундестаг создал комиссию по реформированию федерального избирательного законодательства. Она же займется давно назревшей 

проблемой модернизации работы немецкого федерального парламента.

Задача комиссии – сокращение 
количества депутатов Бундестага 
с помощью реализации изби-
рательной реформы. Она также 
пересмотрит нынешний порог 
избирательной активности и рас-
смотрит предложение предоста-
вить право голосования с 16 лет. 
Среди компетенций комиссии – 
рассмотрение проектов, которые 
помогут установить в Бундестаге 
равное представительство жен-
щин и мужчин. При голосовании 
только ХДС/ХСС и СДПГ прого-
лосовали за решение о создании 
комиссии. Именно они и высту-

пили инициаторами идеи созда-
ния комиссии по реформирова-
нию избирательного права.

Бундестаг и выборы: 
время упустили?

Вместе с тем критики – оппо-
зиция и эксперты – считают, что 
решение запоздало и не будет иметь 
решающей силы. Впереди – изби-
рательная кампания, которая фак-
тически началась. Необходимость 
создания комиссии по реформи-
рованию избирательного права в 
Германии согласована парламен-
том еще осенью 2020 года. К сен-

тябрьским федеральным выборам 
внесены лишь незначительные 
изменения в области избиратель-
ного законодательства. По мнению 
оппозиционных партий и экспер-
тов, они не сыграют значительной 
роли.

Свободные демократы выступи-
ли с резкой критикой запоздалой 
реформы. Они считают, что вре-
мени для реализации масштабной 
реформы не осталось и поэтому 
создание комиссии – это не более 
чем «абсолютный фарс».

Как сообщалось ранее, на время 
пандемии заседания Бундестага, 

которые собирают 700 депута-
тов из разных земель Германии, 
предлагали сделать виртуальны-
ми. Член парламента от ХДС/ХСС 
Элизабет Мочмен считает, что 
Бундестаг должен «не собираться 
физически». Депутат считает, что 
Бундестаг должен активно цифро-
визироваться и по крайней мере 
дать возможность голосовать в 
онлайн–режиме. Мнение депута-
та не поддержал вице-президент 
Бундестага Вольфганг Кубицки.

По его мнению, цифровые деба-
ты не заменят дискуссии в парла-
менте.

Байден призывает вдвое сократить выбросы CO2
Представители почти 40 государств обсудили вопросы экологии и защиты климата на онлайн-саммите, инициированном США. В частности, 

в мероприятии приняли участие федеральный канцлер Германии Ангела Меркель, президент РФ Владимир Путин и президент Китая  
Си Цзиньпин. Кроме того, в списке спикеров саммита значится юная скандальная климатическая активистка Грета Тунберг.

Одним из главных тезисов 
встречи стало уменьшение выбро-
сов углекислого газа в атмосферу. 
Президент США Джо Байден при-
звал лидеров других стран органи-
зовать свою политику так, чтобы к 
2030 году снизить объемы CO2 на 
50–52%, как передает CNN.

Что касается самих Соединенных 
Штатов, то Байден говорит о сокра-
щении выбросов на 55% по срав-
нению с 2005 годом. Как уточни-
ла накануне саммита пресс-служба 
президента, такие высокие показа-
тели озвучиваются нарочно, чтобы 
мотивировать другие государства 
стремиться к большему в плане кли-
матической политики.

Канцлер Германии Ангела 
Меркель в своем выступлении 
выразила солидарность с планом 
Байдена по снижению выбро-
сов парниковых газов. Также она 
оценила тот факт, что США сно-
ва стали глобальным партнером 

в борьбе с изменением климата. 
Приверженность мира борьбе с 
климатическим кризисом канцлер 
назвала титанической задачей.

«Это не что иное, как полная 
трансформация – полное измене-
ние того, как мы ведем бизнес, как 
мы работаем», – заявила Меркель.

Со своей стороны фрау канцлер 
подтвердила, что Германия уже 
сократила выбросы CO2 на 40% по 
сравнению с 2019 годом, и добави-

ла, что к 2050 году достичь клима-
тической нейтральности, пожалуй, 
сможет весь Евросоюз.

«Мы хотим к 2030 году сокра-
тить выбросы как минимум на 
55% по сравнению с 1990 годом», – 
отметила Меркель.

И, если верить данным немец-
ких аналитиков, Германия уж сей-
час бьет рекорды по очищению 
воздуха. Так, команда Кильского 
института мировой экономики 

подсчитала, что только в этом году 
выбросы CO2 могут снизиться на 
100 миллионов тонн. Впрочем, 
причины такой чистоты сложно 
назвать оптимистичными, так как 
на уровень выбросов влияет резкое 
сокращение промышленного про-
изводства из-за пандемии.

Еще примерно на 740.000 тонн 
объемы углекислого газа должен 
снизить налог на CO2 (CO2-Preis). 
Он взимается со всех, кто так или 
иначе пользуется ископаемым 
топливом, например бензином, 
мазутом, газом или дизтопливом. 
То есть налог касается не только 
промышленных предприятий, но и 
автомобилистов, операторов авиа-
перевозок и домовладельцев, кото-
рые курируют вопросы отопле-
ния. Сейчас CO2-Preis в Германии 
составляет 25 евро за тонну выбро-
сов, однако правительство обе-
щает, что к 2025 году эта сумма 
вырастет до 55 евро.

Президент Румынии приехал на работу на велосипеде
Президент Румынии Клаус Йоханнис присоединился к экокампании 

«Зеленая пятница» и приехал на работу на велосипеде.

Как можно видеть по фото, 
Йоханнис ехал в сопровождении 
по крайней мере двух охранников, 
надев поверх официального костюма 
куртку и шлем. Сколько километров 
заняла его дорога на работу, не уточ-
няется.

«Я приехал в офис на велосипе-
де, потому что хочу присоединиться 
к этой кампании, считая ее очень 
хорошей инициативой», – проком-
ментировал президент по прибытии 
во дворец Котрочень.

Он призвал румын рассмотреть воз-
можность отказаться от использования 
личного автомобиля для ежедневных 
поездок и пользоваться общественным 
транспортом, велосипедом или ходить 
пешком – потому что это лучше и для 
здоровья, и для окружающей среды.

«Поездки на велосипеде очень 
полезны для здоровья. Более того, вы 
значительно меньше зависите от 
трафика и можете доехать до рабо-
ты почти так же быстро, как на 
авто», – сказал он.

Хотя утро пятницы в Бухаресте 
выдалось дождливым, президент 
отметил, что «немного намокнуть 
никому не повредит».

Кампания «Зеленая пятница» 
началась в марте и поощряет людей 
хотя бы раз в неделю отказывать-
ся от авто в пользу альтернативных 
видов транспорта.

Байден хочет помирить Сербию и Косово
Президент Соединенных Штатов Джо Байден призвал Сербию и Косово 

к нормализации отношений и взаимному признанию.

Об этом говорится в его пись-
ме новому президенту Косово Вьосе 
Османи.

«Соединенные Штаты будут про-
должать поддерживать усилия по 
обеспечению прочного мира посред-
ством продуктивного диалога между 
Косово и Сербией и в конечном итоге 
всеобъемлющего соглашения о норма-
лизации, которое, как мы считаем, 
должно быть сосредоточено на вза-
имном признании», – заявил Байден.

По его словам, нормализация 
отношений с Сербией необходи-
ма Косово для реализации своего 
потенциала и полной интеграции в 
евроатлантические институты.

Президент США сказал, что с 
нетерпением ждет возможности рабо-
тать с Османи «над общими приорите-
тами для Косово, включая укрепление 
верховенства закона; борьбу с корруп-

цией; защиту прав этнических и рели-
гиозных меньшинств; восстановление 
после пандемии COVID-19; содействие 
экономическому развитию и безопас-
ность устойчивого энергетического 
будущего».

Байден уже писал Османи в февра-
ле, в 13-ю годовщину провозглашения 
независимости Косово, и президенту 
Сербии Александру Вучичу, чтобы 
поздравить его с Днем государствен-
ности. В обоих письмах он призвал к 
достижению всеобъемлющего согла-
шения, которое должно привести к 
взаимному признанию.

Напомним: парламент Косово 
после выборов в феврале назначил 
новым президентом страны 
38-летнюю Вьосу Османи, которая 
училась в США, профессора права 
и кандидатку от правящей партии 
«Ветевендосье».

Черногория отменяет  
все ограничения для туристов  

из Беларуси
Об этом написал в Twitter министр финансов и социальной 

защиты Милойко Спаич.
«С радостью сообщаем вам, что для посещения Черногории в 

туристический сезон 2021 года для граждан Российской Федерации, 
Беларуси, Украины и Северной Македонии будут сняты все ограничи-
тельные меры, в частности ПЦР-тестирование», – написал Спаич.

Правда, пока Черногория входит в список стран, по возвращении 
из которых нужно отбыть 10-дневный карантин.
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Р О З Г А Л А С

З ПЕРШЫХ ВУСнАЎ

Вольга СЕВяРыНЕц:
«Павел рыхтуецца да горшага,  

але вера ў лепшае яго  
ўсё роўна не пакідае…»

Жонка палітыка Паўла Севярынца распавяла «Народнай Волі» пра тое, як яна з малым сынам  
пражыла без мужа амаль адзінаццаць месяцаў, пра неверагодную салідарнасць беларусаў  

і апошнія весткі ад Паўла.

Як у Гродне 
мінуўшчыну 

адправілі на склад
Унікальны прыватны музей, у якім сабрана амаль 

тысяча прадметаў побыту пераважна ХІХ і ХХ 
стагоддзяў, днямі зачыніўся ў Гродне. Не ставала 
не толькі грошай на ўтрыманне падчас пандэміі, 

але і нерваў, каб змагацца з бюракратыяй.

Усё пачыналася з праса
Яшчэ нядаўна ў старым 

памяшканні на Вялікай Траецкай у 
Гродне можна было паглядзець на 
старыя прасы, грамафоны, швей-
ныя машынкі, патэфоны, кухоннае 
начынне, калекцыю падшклянкаў, 
няхітрыя механізмы, якімі 
карысталіся нашы бабулі... Цяпер тут 
пустата.

Гаспадар музея Алег Ёрш не хавае 
суму: зараз усё акуратна запакавана і 

знаходзіцца на складзе. Каб крыху адцягнуць яго ад змрочных думак, 
цікаўлюся, як ён пачаў займацца калекцыянаваннем прадметаў побыту.

25 гадоў таму ў раённым горадзе Свіслач Алег пабачыў у сябра 
вельмі багата аздоблены стары прас на вуглях. Папрасіў прадаць, але 
той адмовіўся: гэта сямейная рэліквія.

– Гэта кранула і абудзіла цікавасць, – згадвае спадар Алег.
Тады ён працаваў на чыгунцы звычайным будаўніком, але новы 

занятак – збіраць старыя прадметы побыту і механізмы – захапіў яго 
цалкам.

– У мяне толькі кухонных механізмаў, якія дапамагалі людзям у 
быце, налічваецца каля ста, – з гонарам кажа гродзенец.

Гэтыя ўнікальныя рэчы, многія з якіх дагэтуль у рабочым стане, ён 
збіраў паўсюль, дзе толькі мог: у гарадах, вёсках. Нешта купляў, нешта 
мяняў... Сам рэстаўрыраваў і даваў ім другое жыццё. Дарэчы, самы 
стары экспанат яго калекцыі – англійскі карабельны прас – датуецца 
пачаткам ХVІ стагоддзя.

– У Савецкім Саюзе некалі для патрэб хатняй гаспадыні масава 
выраблялі хіба што мясарубкі, – кажа гаспадар музея. – А ў Заходняй 
Беларусі можна было знайсці еўрапейскія бытавыя механізмы.

Ён распавядае, што англійская ручная машынка для выціскання 
костачак з вішні канца ХІХ стагоддзя магла апрацаваць за некалькі 
хвілін ці не паўвядра ягад.

– У людзей засталіся рознага кшталту механізмы з часоў, калі 
Заходняя Беларусь уваходзіла ў склад Польшчы, – распавядае Ёрш. – А 
многія рэчы былі прывезены пасля вайны салдатамі як трафеі.

Нядаўна Алег рабіў адмысловую выставу ў адной з бібліятэк, дзе 
дэманстравалася калецыя вагаў. Пераважная колькасць экспанатаў даты-
чылася канца ХІХ – пачатку ХХ стагоддзя. Большасць з іх выраблялі 
польскія вытворцы па ліцэнзіях пераважна англійскіх фірмаў.

– Гэтыя рэчы знаходзіліся ў карыстанні сямей амаль па сто гадоў, 
перадаваліся з пакалення ў пакаленне, – распавядае мой суразмоўца. – 
І пабачыць іх, а яшчэ і пакарыстацца, вельмі цікава.

Паднялі арэнду ў 6 разоў
Прыватны «Цікавы музей» Алега Ярша існаваў у Гродне з 

2018 года, калі, дзякуючы бязвізаваму ўезду, ад турыстаў было не 
адбіцца. Прывабнасці музею дадавала і тое, што тут можна было не 
толькі паглядзець на экспанаты, а і ўзяць іх у рукі, адчуць, як яны 
прымяняліся на практыцы.

Справы ішлі ўгару, праўда, пандэмія ўнесла свае карэктывы. Быў час, 
калі музей наогул зачынілі, потым працавалі па некалькі дзён на тыдзень. 
Пакуль хапала, каб плаціць арэнду, падаткі і заробак адзінай супрацоўніцы, 
– былі на плаву. З 1 красавіка планавалі выйсці на поўны графік работы.

– І тут рэзкае павышэнне цаны арэнды: мы плацілі 100 рублёў, а 
цяпер нам выставілі амаль 600, – уздыхае спадар Алег. – Гэта проста 
неверагодна!

Спробы тлумачыць нешта гарадскому начальству плёну не далі.
– Я не адзін раз быў у гарвыканкаме, аблвыканкаме – там сядзяць 

цудоўныя людзі, якія цябе ўважліва выслухоўваюць, усміхаюцца, але 
вынікаў ніякіх, – з горыччу распавядае спадар Ёрш. – Мне гэта ўсё 
надакучыла, няма сіл з гэтым змагацца.

Чыноўнікам галоўнае, лічыць Алег, каб іх не даймалі рознымі 
ініцыятывамі, каб спакойна дасядзець у сваіх кабінетах да пенсіі, а 
бурная дзейнасць, актыўнасць, маўляў, у гэтай сістэме не патрэбна.

– Памятаю, як гродзенскія мастакі ініцыявалі праект па развіцці 
Гродна. Прапанавалі старшыні гарвыканкама зрабіць сайт, на якім 
кожны гараджанін мог бы змясціць сваю ідэю па паляпшэнні жыцця ў 
нашым горадзе. Мечыслаў Гой тады абяцаў, але сайт так і не з’явіўся.

«Цікава жыць цікава»
Спадар Алег задаецца пытаннем: чаму ў Беларусі не патрэбны музеі? 

І распавядае, як ставяцца да развіцця музейнай справы нашы суседзі.
Некалькі гадоў таму ён пабываў у складзе дэлегацыі гродзенскіх 

мастакоў у Друскенінкаі па запрашэнні мэра гэтага літоўскага гарадка. Мэр 
паскардзіўся гродзенскім мастакам: у горадзе ёсць санаторыі, сучасны аква-
парк, прыгожы мост над Нёманам, але не хапае інтэлектуальнага адпачынку. 
Запрашаў удзельнічаць у падобных праектах. Як хочацца, усклікае Алег 
Ёрш, каб і ў нас стваралася нешта вартае і патрэбнае людзям!

– У Літве майму калегу, які пачаў ствараць музей, падобны на мой, 
дзяржава адразу прапанавала пад’ёмныя сродкі, памяшканне без апла-
ты арэнды, і кожны яго выезд з экспазіцыяй у іншыя гарады таксама 
аплачвае дзяржава.

Вось, на яго думку, правільнае стаўленне да музеяў, якое ёсць у 
цывілізаваным свеце...

– У дэмакратычных краінах такія невялікія музеі, як правіла, 
справа прыбытковая. Галоўнае, каб канцэпцыя яго была цікавай і 
для жыхароў, і для турыстаў, – з веданнем справы гаворыць мой 
суразмоўца.

Алег Ёрш ніколі не імкнуўся камерцыялізаваць сваю справу, часта 
праводзіў бясплатныя выставы.

– Цікава жыць цікава, і ніякая камерцыя гэтага не заменіць, – 
перакананы мой суразмоўца. – Я ў прынцыпе чалавек адкрыты і хачу, 
каб людзі бачылі тое, што я сабраў.

Што будзе далей з калекцыяй, пакуль яе гаспадар дакладна не ведае. 
Але, кажа, будзе спрабаваць рабіць новыя праекты, бо мінуўшчына 
не павінна проста так ляжаць на складзе.

Міхал КАРНЕВІЧ.

РЭГІЁн

Нагадаем: Павел Севярынец 
быў затрыманы ў Мінску 7 чэр-
веня мінулага года. Пасля гэта-
га ў дачыненні да яго былі выне-
сены як мінімум тры пастановы аб 
адміністрацыйных арыштах за ўдзел 
у перадвыбарных пікетах і заклікі да 
ўдзелу ў масавых мерапрыемствах.

Пасля 75 сутак адміністрацыйнага 
арышту Паўла Севярынца не 
выпусцілі на волю, а перавялі ў 
СІЗА №1 у статусе падазраванага па 
арт.293 КК (Арганізацыя масавых 
беспарадкаў).

Пазней яму было прад’яўлена 
абавінавачанне, а зараз стала вядома, 
што справу ўжо перадалі ў Магілёўскі 
абласны суд.

– Муж летам мінулага года 
прагназаваў свой арышт і быў 
падрыхтаваны да яго, – кажа Вольга 
СЕВЯРЫНЕЦ. – Увогуле пачына-
ючы са студзеня 2020 года Паша 
паўсюль хадзіў з «трывожным чама-
данчыкам», бо на ім «віселі» 30 сутак 
арышту за акцыі супраць інтэграцыі 
з Расіяй. У чамадане былі складзе-
ны рэчы першай неабходнасці для 
знаходжання ў Цэнтры ізаляцыі 
правапарушальнікаў.

Адным словам, ён ведаў, што яго 
затрымаюць, але не думаў, што на 
такі працяглы тэрмін. Меркаваў, 
што максімум могуць ізаляваць 
на перыяд выбарчай кампаніі. 
Магчыма, так яно і было б, калі б 
не акцыі пратэсту пасля выбараў. 
Тыя падзеі, відаць, паўплывалі на 
тое, што Паўла вырашылі не выпу-
скаць на волю і «павесілі» на яго 
крымінальны артыкул.

– Як вам даводзілася першым 
часам, калі засталіся з малым сынам 
без падтрымкі мужа і бацькі?

– Шчыра кажучы, салідарнасць 
беларусаў проста ўразіла, падтрым-
ка была вялікая. Іншая справа, што 
псіхалагічна было вельмі складана 
ўспрымаць тое, што адбылося. Думкі 
былі такія: «Цэлае лета Пашы не буд-
зе! Яго выпусцяць толькі напрыкан-
цы жніўня. Як перажыць гэты час?!»

Я бачыла, як людзі на возеры 
адпачываюць, купаюцца, смяюцца, і 
праводзіла паралелі з тым, што муж 
практычна ўсё лета адсядзеў у карца-
ры – цёмным памяшканні без вокнаў. 
Спачатку эмацыйна было складана 
гэта ўспрымаць, але час ішоў. Прайшло 
тое лета, а хутка будзе і год, як Паша 
знаходзіцца за кратамі. І зусім не вядо-
ма, калі ён наогул выйдзе на волю.

– Вы ўспомнілі пра салідарнасць 
беларусаў… Людзі дапамагалі 
маральна, матэрыяльна?

– І тое, і тое адчувалася. Усё, 
што мне было патрэбна, умомант 
з’яўлялася. Людзі пыталіся праз 
сацыяльныя сеткі: «Вольга, скажы-
це, што вам патрэбна? Мы хочам 
хоць нечым дапамагчы». Нават у 
кватэры паставілі для Францішка 
гімнастычную сценку, хаця гэта для 
нас была не рэч першай неабходнасці. 
Знайшлі спецыялістаў, у зручны для 
нас час усё зманціравалі.

Дапамагалі перавозіць рэчы, 
адзін хлопец пастаянна нам робіць 
бясплатную дастаўку прадуктаў. 
Францішку столькі цацак надарылі, 
што мы ўжо не маем месца, дзе іх 
складваць. Зараз, калі да нас нехта 
прыходзіць у госці, то Францішак 
глядзіць на гэтага чалавека і адра-
зу ў яго пытаецца: «Дзе падару-
нак?» Малы ўжо не ўспрымае тых, 
хто прыходзіць да яго з пустымі 
рукамі, настолькі яго падарункамі 
разбэсцілі за гэты час.

Хаця я разумею, што людзі з 
самымі шчырымі памкненнямі дапа-
магаюць.

– За дзесяць з паловай месяцаў 
вам так і не дазволілі ніводнага 
разу сустрэцца з мужам у СІЗА?

– Пра гэта нават і не марыла, хаця, 
магчыма, некаторыя думаюць, што 
спатканне з мужам – не праблема. 
Увогуле, за ўвесь час, што Паша быў 
за кратамі яшчэ раней, апошні раз 
спатканне з роднымі яму дазволілі 
ў 1998 годзе. Тады ён першы раз 
адбываў пакаранне. Усе наступныя 
гады ў спатканнях было адмоўлена.

Дзякуй Богу, што з верасня 
аднавілася перапіска з Паўлам, хаця 
да гэтага былі пэўныя праблемы. 
Таму сувязь з ім толькі праз лісты, а 
таксама праз адваката.

– Наколькі вядома, адвакат так-
сама не ўсё можа распавесці.

– Так, бо яна давала падпіску аб 
неразгалошванні пэўнай інфармацыі. 
Яна нават нам, блізкім, не можа 
нічога расказаць. Адвакат, дарэчы, і 
сама не ведала, што яе падабароннага 
збіраюцца перавозіць у Магілёў і што 
суд будзе там. Даведалася пра гэта ад 
Паўла.

Увогуле, усе разумеюць, што 
судовае рашэнне насамрэч буд-
зе прымацца ў іншых кабінетах і 
паўплываць на нешта немагчыма. 
Сам Павел таксама добра ўсведамляе 
сітуацыю, а таму нічога не падпісваў 
і паказанняў не даваў.

Дарэчы, не так даўно ў адной 
дзяржаўнай газеце прапагандысты 
далі інфармацыю пра справу мужа. 
Калі я ўсё правільна зразумела, то 

судзіць мужа будуць за тое, за што 
ён ужо адсядзеў, – за акцыі супраць 
інтэграцыі. Маўляў, гэта была рэпе-
тыцыя будучых масавых беспарадкаў 
у краіне, іх як быццам Паша і 
рыхтаваў загадзя.

– Што ў лістах апошнім часам 
ён піша? Лісты больш сумныя або 
аптымістычныя?

– Апошнім часам мы больш 
абмяркоўваем сітуацыю, калі Паша 
атрымае вялікі тэрмін. Гэта не выклю-
чана. Як тады трымацца? На што 
абапірацца? Павел рыхтуецца да гор-
шага, але вера ў лепшае яго ўсё роўна 
не пакідае.

Кажа, што галоўнае апірышча ў 
гэтай сітуацыі – Бог. Больш ні на кога 
асабліва спадзявацца не даводзіцца.

Паша дасылае розныя малюнкі 
Францішку, бо апошнім часам сын 
хварэў, і муж яго стараўся падтрымаць.

– Як Францішак перанёс хваробу?
– Яму стала дрэнна ў ноч на 

Вялікдзень, і ўжо зранку мы былі ў 
шпіталі з прыступам ларынгіту і вельмі 
высокай тэмпературай. А затым ужо 
паставілі дыягназ «пнеўманія». Ці то 
вірусная, ці то бактэрыяльная… Зараз 
пастаянна сачу за яго станам.

– 23 сакавіка сыну споўнілася 
тры гады…

– Дзень прайшоў у вельмі 
ўтульнай і цёплай абстаноўцы, хаця, 
натуральна, што без таты – гэта 
не тое. Прыйшлі сябры малога з 
бацькамі, павіншавалі.

І ў гэты дзень адбылася яшчэ 
адна даволі незвычайная гісторыя. 
Патэлефанавала незнаёмая жанчына 
Наталля і сказала, што хоча пера-
даць Францішку падарунак ад Паўла. 
І гэты падарунак вечарам прывезлі 
са словамі «Гэта табе тата перадаў». 
Натуральна, Паша пра гэта нічога 
не ведаў, такую ініцыятыву праявіла 
менавіта тая жанчына.

– У Францішка ўжо праяўляюцца 
нейкія здольнасці?

– Я бачу, што сын пайшоў у 
бацьку, у яго ёсць лідарскія якасці. 
Прыгожа спявае і нават трапляе ў 
ноты, хаця раней не атрымлівалася. 
Няня адзначае, што Франак – даволі 
артыстычны хлопчык.

За той час, што тата за кратамі, 
Францішак навучыўся маліцца, што 
Пашу вельмі парадавала. Малітву «Ойча 
наш» ужо чытае, як дарослы мужчына.

– Пра тату сын узгадвае?
– Апошнім часам усё менш, хаця 

Паша яму і размалёўкі дасылае, і 
лісты піша. Раней Францішак паста-
янна пытаўся «Калі тата вернецца?», 
нешта ўзгадваў пра яго. Зараз, як ні 
сумна, менш.

Калі Павел быў на Акрэсціна, мы 
з Францішкам вазілі туды перадачы, 
і сын запомніў той будынак. Усім 
казаў, што «тата ў белым доме».

Зараз у размовах стала фігураваць 
турма, і ад сына праўду не хаваем. 
Але ён гэтую інфармацыю ўспрымае 
па-свойму і часам кажа так: «Тата ў 
турме гуляе ў машынкі».

– Няню вы даўно для сына 
знайшлі?

– Няню знайшлі некалькі месяцаў 

таму ў межах праекта тэлеканала 
«Белсат» «Беларус беларусу». Яна 
прыходзіць да нас не вельмі часта, 
хаця Францішак яе вельмі палюбіў. 
Дапамога, безумоўна, адчуваецца, бо 
ў мяне з’яўляецца больш вольнага 
часу, каб нешта зрабіць.

Сын навучыўся маляваць, няня 
спрабуе яго навучыць пісаць слова 
«тата». Хацелі ўжо весці ў дзіцячы 
садок, але ж захварэлі, а таму да мая 
не можам кантактаваць з дзецьмі. А 
там, відаць, пачнецца суд над Пашам, 
таму таксама будзе не да садка.

– У Паўла са здароўем усё добра?
– Паша – такі хлопец, які пра 

сваё здароўе паведамляе менш за ўсё, 
каб мы не хваляваліся. Але ў мяне 
ёсць адчуванне, што ён хварэў і са 
здароўем ў яго маюцца праблемы.

Я ведаю, што ў яго хранічныя 
галаўныя болі, і ў ізалятары, наколькі 
разумею, лепш не становіцца. Але муж 
пра гэта нічога не піша, стараецца 
нас не абцяжарваць сваімі пакутамі 
ў няволі. Павел – вельмі моцны чала-
век, я нават не чакала, што настолькі 
моцны. Таму пра яго здароўе мы 
практычна нічога не ведаем.

– Што вы перадаяце яму ў СІЗА?
– Перадавалі зеляніну, гародніну, 

нейкія іншыя прадукты. Зараз ідзе 
праваслаўны пост, таму папрасіў 
мяса і сала не дасылаць.

А вось матэрыяльнай падтрымкі 
не просіць, паколькі добразычлівыя 
беларусы пералічваюць пэўныя 
ахвяраванні на рахунак, з якога ён 
можа выкарыстоўваць грошы на 
набыццё прадуктаў у ізалятары.

– У бліжэйшы час адбудзецца 
суд над Паўлам, хаця дата пакуль 
невядомая. Якія ў вас прагнозы?

– Дата пачатку працэсу на самай 
справе яшчэ не агучваецца, хаця 
Паўлу працягнулі тэрмін знаходжання 
пад вартай да 7 мая. Магчыма, да гэта-
га часу і вызначацца з пачаткам суда.

Што датычыцца маіх прагнозаў і 
прадчуванняў… Маральна я рыхту-
юся да горшага, каб пасля рашэнне 
суда не стала моцным ударам. А калі 
ўсё будзе добра, то няхай гэта стане 
прыемным сюрпрызам.

Алесь СІВЫ.
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Вероника цЕПКаЛО:

«Мы должны продолжать бороться  
за себя, за страну, за будущее,  

за наших детей…»
«Мы поменяли девять разных квартир, и почти четыре месяца я не распаковывала чемоданы», – рассказывает о своей вынужденной эмиграции 

Вероника Цепкало, одна из участниц знаменитого женского трио, которое вдохновило белорусов на активное участие в выборах прошлым летом. 
Спустя полгода мы поговорили с Вероникой о том, почему она с семьей выбрала для жизни Ригу, чем латышские школы отличаются от 

белорусских, скучают ли дети по Беларуси и когда супруги планируют вернуться домой.
За несколько недель до выборов 9 августа 

стало известно, что экс-претендент в пре-
зиденты Валерий Цепкало уехал в Москву и 
забрал с собой детей. В эпицентре политиче-
ской борьбы осталась его супруга Вероника. 
В составе трио она продолжала активно 
ездить по стране. Обнять детей – двойняшек 
Петра и Андрея – после разлуки белоруска 
смогла только в день выборов, когда уехала в 
Москву вслед за мужем.

– Вам не страшно было оставаться 
одной в Беларуси, без семьи? Как вы оце-
нивали риски задержания в тот период?

– В какой-то степени мне стало даже 
легче, когда я поняла, что режим не сможет 
использовать моих детей, оказывая давление 
на меня. И это давало мне свободу для про-
должения борьбы. Ведь мы шли в кампа-
нию с целью изменить нашу страну. Уверена, 
белорусы хотят жить в богатой, демократи-
ческой и безопасной стране, откуда люди 
не будут уезжать в другие места в поисках 
лучшей жизни и высоких зарплат.

Во время кампании я вообще не думала 
про риск задержания или другие послед-
ствия, когда рядом были такие сильные 
женщины, как Мария и Светлана. Страх не 
самый лучший советчик, когда уже ввязал-
ся в борьбу. Мы просто продолжали дело, 
которое начали наши мужчины. Но с эмоци-
ональной точки зрения, конечно, это было 
сложно, ведь ты не знаешь, когда увидишь 
детей в следующий раз.

– Журналисты следили за передвижения-
ми вашей семьи. Сначала вы уехали в Россию, 
оттуда в Украину, затем в Польшу и только 
потом обосновались в Латвии. Почему выбра-
ли именно эту страну для жизни?

– Во-первых, у Латвии с Беларусью общая 
граница. Мы находимся рядом с родиной, 
с домом, и это в какой-то степени дает нам 
силы двигаться вперед. Вторая причина в 
том, что в Латвии у нас живут друзья, с 
которыми мы дружим много лет, это сыгра-
ло свою роль. Хорошо, когда у тебя есть 
рядом знакомые, которые помогают во мно-
гих делах, включая бытовые вопросы.

И третья причина – то, что в Латвии есть 
русскоязычные школы. Когда мы приехали 
в Польшу, в Варшаву, я не нашла ни одной 
русскоязычной школы, кроме школы при 
российском посольстве, но туда белорусов 
не принимают. А так как будущее нашей 
семьи не связано ни с какой страной, кроме 
Беларуси, для меня было принципиально, 
чтобы дети получали образование на рус-
ском языке. В Латвии школы билингваль-
ные, в каждом микрорайоне есть русско-
латышская школа, где образование проис-
ходит и на русском, и на латышском языках, 
и нам это понравилось.

«Поразило доброжелательное 
отношение директоров школ  

в Риге»
– Вы писали, что ваших детей легко 

приняли в латышскую школу и это вас 
очень удивило. Почему?

– Мы приехали в Латвию в октябре 2020 
года. Я ожидала, что мне придется пойти в 
Министерство образования, дать обоснова-
ние, почему мы оказались в Латвии и хотим 
устроить детей в школу. Но нет, этого не пона-
добилось, хотя мы находимся в стране по 
обычной гуманитарной визе. Я просто звони-
ла директорам школ недалеко от дома, ходи-
ла на встречи и просила принять детей в ту 
или иную школу. Поразило доброжелательное 
отношение администрации школ: не было ни 
нравоучений, ни упреков, ни поучительных 
бесед. У меня лишь уточняли, где мы живем, 
в каком микрорайоне, и советовали школу, в 
которую было бы удобно водить детей.

В Беларуси перед тем, как устроить сыно-
вей в первый класс, я обошла несколько 
школ возле нашего дома. Дело в том, что мы 
зарегистрированы в одном месте, а по факту 
жили в другом. В школах я объясняла, что 
сейчас идет процедура регистрации детей 
по новому месту жительства, но мне отве-

чали: когда зарегистрируетесь, если будут 
свободные места, мы вас возьмем. А еще 
запомнилось отношение в приемной одного 
из директоров минских школ: я стояла в оче-
реди час, попросила присесть на диван, но 
грозная дама-секретарь не позволила, ска-
зав, что «это приемная самого директора!».

В Латвии со мной директора школ говори-
ли в совершенно другом, доброжелательном 
тоне, и именно отношение к незнакомым 
людям, негражданам этой страны, попав-
шим в трудное положение, меня поразило 
до глубины души. В своей стране я такого 
не видела, в чужой – даже не ожидала. Вот 
как должно быть в нормальных демократи-
ческих странах.

– А в плане обучения есть какая-то раз-
ница между белорусскими и латышскими 
школами?

– В Беларуси в итоге мы попали в доволь-
но хорошую школу в Уручье, и классный 
руководитель, и директор очень приятные. 
Если бы не наш вынужденный отъезд, мы 
продолжали бы ходить в ту школу. Отличие 
от Беларуси, пожалуй, в том, что в Латвии 
школы для начальных классов закрыты в 
связи с пандемией с декабря 2020 года, для 
детей организована «удаленка». С помощью 
видеоуроков учитель работает с классом, 
объясняет материал, рисует на доске, дикту-
ет диктанты. Два раза в неделю дети ходят 
на личные консультации к учителю в форма-
те «один на один», чтобы не было большого 
скопления детей в классе. Еще я обратила 
внимание на то, как хорошо здесь преподают 
иностранный язык. Английский изучается с 
первого класса. И дети возраста моих сыно-
вей (они ходят во 2-й класс) уже сравнитель-

но неплохо общаются. Они понимают, что 
им говорят, не боятся отвечать на вопросы. 
Уровень преподавания иностранных языков 
здесь действительно очень хороший. Дети в 
государственных школах, как правило, изу-
чают два иностранных языка. И это то, что 
надо делать в наших, белорусских, школах.

– А что по поводу больной для наших 
родителей темы – «школьных поборов»? 
Как в Латвии с этим?

– С октября прошлого года я вообще не 
сдавала никаких денег. Более того, меня пораз-
ило, что детям на «удаленке» раз в месяц дают 
продуктовый пакет. Когда мне позвонили из 
школы и сказали: «Приходите за продуктами», 
– я даже подумала, что меня с кем-то пере-
путали (смеется). Это удивительно, но дети, 
находясь дома, получают еще и помощь от 
государства в виде продуктов. Хотя опять же, 
повторюсь, мы не граждане страны и нахо-
димся здесь по обычной визе.

«Честно отвечаем  
на все детские вопросы» 

– Расскажите подробнее, что произо-
шло прошлым летом? Вы говорили, что у 
вас могут забрать детей.

– Я получила сообщение из школы о том, 
что сотрудники Генпрокуратуры вызыва-
ли учителей и просили написать заявление: 
якобы наши дети находятся в неблагопо-
лучной семье, в социально опасном поло-
жении (Генпрокуратура это опровергла. – 
Прим.ред.). Не знаю, в какой именно форме 
учителя должны были предоставить им эту 
информацию, но точно знаю, что некоторые 
отказались это делать. Все понимают, что мы 

нормальная любящая семья, где дети – это 
самое главное.

– Вы действительно опасались, что вас 
лишат родительских прав?

– Это реалии нашей жизни сегодня. Когда 
мы переехали в Латвию, я вместе с други-
ми активистками организовала Белорусский 
женский фонд (Belarus Women’s Foundation), в 
рамках которого мы стали собирать истории 
женщин, пострадавших от режима за свою 
гражданскую позицию. И у нас много сви-
детельств женщин о том, как именно через 
детей оказывается давление на родителей. 
Ведь если у вас что-то случается с ребен-
ком, вы не будете заниматься никакой обще-
ственной или политической деятельностью, 
вас будут заботить только интересы вашей 
семьи и вашего ребенка. Были случаи, когда 
уже готовились документы на изъятие детей 
из семьи, и родители срочно бежали за гра-
ницу. Женщины рассказывали, что им при-
ходилось хватать детей прямо из школы или 
детского сада и в тот же день уезжать. Все, 
кто мог, уехали из страны. Я делаю интервью 
с такими женщинами, мы рассказываем эти 
истории в нашем проекте.

– Вы объясняли своим детям, почему 
пришлось уехать? Или они думают, что 
«папа с мамой в командировке»?

– Мы регулярно смотрим новости по 
новостным каналам CNN и Euronews, поэто-
му дети, естественно, видели всё, что про-
исходило в Беларуси, мы от них ничего не 
скрывали. Они смотрели новости и задавали 
вопросы, а я старалась максимально честно 
на них отвечать. Конечно, дети у нас еще 
маленькие, многих нюансов не понимают, но 
постоянно спрашивают, когда смогут вер-

нуться домой, в свою школу, когда смогут 
увидеть друзей и близких. Когда мы едем 
где-то на машине и они видят знаки, указы-
вающие на Беларусь (на Витебск, например), 
они всегда говорят: «Мама, может, давай 
свернем и поедем домой». Именно этого я 
больше всего и хочу. К сожалению, пока мы 
не можем вернуться домой, но мы обязатель-
но сделаем это в ближайшее время.

– Вы с Валерием – строгие родители или 
не очень? Какие принципы воспитания 
можно назвать главными в вашей семье?

– Скорее не очень строгие. Часто заме-
чаю, что нам не хватает твердости в тех или 
иных вопросах воспитания детей. К сожале-
нию, мы не всегда можем уделять сыновьям 
столько времени, сколько нам хотелось бы. 
Считаю, что для ребенка в возрасте наших 
детей самое главное – быть рядом с роди-
телями и чтобы они служили примером в 
жизненных вопросах.

«Нужно создавать  
современную инфраструктуру, 
чтобы людям хотелось рожать  

и растить детей дома»
– Помимо школ что еще вас как родите-

лей удивляет в Латвии?
– Бросаются в глаза простые вещи, напри-

мер, современные и безопасные детские пло-
щадки и то, как они обустроены. Всегда есть 
специальный резиновый настил, чтобы ребе-
нок не поранился, если упадет, современные 
качели, песочницы, различные тренажеры, 
чтобы дети приучались к спорту с самого 
детства.

Парки, скверики, большое количество 
зелени, скамейки, тренажеры для взрослых, 
всё для занятий спортом и отдыха – это есть 
почти в каждом микрорайоне. В Беларуси 
такое представить сложно, ведь самые пре-
стижные и зеленые куски земли дарятся оче-
редному бизнесмену. Меня всегда удивляло, 
что в Минске очень мало мест, где можно 
в тишине и спокойствии прогуляться по 
зеленому лесному массиву. У нас всё уничто-
жается, а вместо зелени строится очередной 
безликий микрорайон.

Например, во дворе дома, в котором мы 
жили в Минске, была детская площадка, 
вернее маленький пятачок – единственное 
место, где можно было погулять с детьми. 
Вокруг этого пятачка – одни машины, при-
паркованные или постоянно приезжающие 
и уезжающие. На такой площадке у любого 
родителя есть страх, что, если отвлечешься 
на минуту, ребенок будет уже возле автомо-
биля. Старые площадки, небезопасное обо-
рудование, песочницы, в которые «ходят» 
животные, отсутствие специального покры-
тия на площадках – всё это надо менять.

Вообще для меня это очень интересная 
система. Помимо борьбы за права женщин 
я с большим удовольствием занялась бы 
инфраструктурными вопросами. Мы около 
5 лет прожили в США, много ездим и можем 
сравнивать, в каких условиях вынуждены 
воспитывать детей и отдыхать белорусы и 
как это устроено за рубежом. Между нами 
пропасть. Даже наши балтийские соседи 
ушли далеко вперед. Нужно создавать совре-
менную инфраструктуру, чтобы людям хоте-
лось рожать и растить детей дома, а не ехать 
в другую страну в поисках лучшей жизни.

– Власти всегда делали ставку на роди-
телей с детьми, на многодетные семьи, но 
демографические проблемы решить не 
удается. Как думаете, что помимо инфра-
структуры важно изменить, чтобы бело-
русы хотели рожать детей?

 – В первую очередь надо менять систему 
оплаты труда. Сейчас в Беларуси, если вам 
некому помочь, нет на подхвате бабушек и 
дедушек и при этом у вас небольшая зарплата, 
вы просто не можете позволить себе рожать 
детей. Дети – это дорого. Когда есть какие-
то накопления, которые можно потратить в 
декретном отпуске, это другой разговор.

(Окончание на 8-й стр.)
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па-за ГуЛьнЁЙ

«Дзень Волі – гэта вясна!»
КРЫЖаванКа

Па гарызанталі: 1.Вольнаму 
…, уратаванаму рай (прык.). 
5.Рэсурсы. 7.Народная назва 
Перуна, беларускага бога агню. 
8.Густы пах якога-небудзь рэчыва 
(перан.). 10.“Хай свята дружбы буд-
зе лепшым святам, // Хай векам 
дружбы наш завецца …” – з вер-
ша С.Грахоўскага “Патрэбен чала-
веку чалавек”. 11.Лубяны абадок 
у сіце. 13.“Настаў доўгачаканны 
…, // Пад сцягам бел-чырвона-
белым // Чакае перамога нас” – з 
верша М.Танка “Ты чуеш, брат?”. 
14.Робячы …, на дабро не надзейся 
(прык.). 15. … вольны, калі ў яго 
ёсць крылы (прык.). 16.Зведзеныя 
ў адно цэлае тэксты, звесткі. 
18.Жалезарудны матэрыял. 20.“Гэта 
…, гэта крык, што жыве Беларусь!” 
– з верша Я.Купалы “Гэта крык, 
што жыве Беларусь!”. 22.Тое, што 
і раскоша. 24.Заключэнне міру 
(разм.). 26.Абы-як жыць – толькі 
… капціць (прык.). 27.Рукапісная 
копія. 28.Вялікае марское судна. 

29.“Дзе на ўзлеску юная вясна // 
Першыя … рассыпае” – з верша 
Ул.Някляева “Красуня-вясна”.

Па вертыкалі: 1.“Дзень Волі 
– гэта …! // Гэта нашых сар-
дэц Адраджэнне!” – з верша 
К.Вольнага “Дзень Волі”. 2.“Прыціх 
наш …: // Маўчаць, усе маўчаць. 
// Свабодай карыстаюцца сачкомы, 
// Каб тых, хто мысліць, у астрог 
саджаць” – з верша Ул.Дубоўкі 
“За ўсе краі, за ўсе народы све-
ту”. 3.Чые …, таго і воля (прык.). 
4.І … ёсць, ды волі няма (прык.). 
6.У каменным мяшку, а … вольная 
(прык.). 9.“Галоўным быў не хлеб, 
галоўным была …” – Ул.Караткевіч. 
12.“…, які аднойчы адмовіўся ад 
волі, назаўжды робіцца вязнем” 
(В.Быкаў). 15.Аптыміст бачыць …, 
а песіміст – дзірку ад … (прык.). 
17.К.Дуж-… – поўнае прозвішча 
беларускага грамадска-палітычнага 
дзеяча, аўтара эскіза бел-чырвона-
белага сцяга, сімвала незалежнасці 

Беларусі. 19.“Змагацца за волю 
– …, // Змагацца за праўду – не 
страх” – з верша Л.Геніюш “Не 
прашу”. 21.“Зрабі свабоднай, зрабі 
шчаслівай // Краіну нашу і наш …!” 
– з верша Н.Арсенневай “Малітва 
за Беларусь” (“Магутны Божа”). 
22.Час сутак. 23.Адзенне, строі. 
25.Апавядальны род літаратуры.

Адказы на крыжаванку
Па гарызанталі:  1.Воля. 

5.Фонд. 7.Грымотнік. 8.Настой. 
10.Век. 11.Абечак. 13.Час. 14.Зло. 
15.Арол. 16.Звод. 18.Акатыш. 
20.Енк. 22.Роскаш. 24.Замірэнне. 
26.Неба. 27.Спіс. 28.Карабель. 
29.Пралескі.

Па вертыкалі: 1.Вясна. 2.Край. 
3.Поле. 4.Сіла. 6.Думка. 9.Свабода. 12. 
Чалавек. 15.Абаранак. 17.Душэўскі. 
19.Шчасце. 21.Народ. 22.Раніца. 
23.Убор. 25.Эпас.

лявон ЦЕлЕШ.
г.Дзяржынск.
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Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае права ўступаць 
у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць дру ка вац ца 
ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі сродку масавай 
інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь (па с вед чан не аб 
дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.). Над ру ка ва на ў друкарні дзяржаўнага прадпрыемства 
«Выдавецтва  «Беларускі Дом друку». ЛП №02330/106 ад 30.04.2004. 220013, Мінск, пр-т Незалежнасці, 79/1. Падпiса-
на ў друк 18.05.2020 у 17.00. Аб'ём 4 друк. ар ку шы. Ты раж  21 611 экз. За каз № 1524.63222 – для індывідуальных падпісчыкаў, 

632222 – для прадпрыемстваў і арганізацый.

Падпісныя індэксы:

Заснавальнiк, выдавец  
i галоўны рэдактар 
Iосiф Паўлавіч 
СЯРЭДЗIЧ

Адрас рэдакцыi: 220030 Мiнск, вул.Энгельса, 34а. 
Прыёмная: тэл./факс (017) 328-68-71. 

Рэкламны аддзел (017) 328-66-09.
nvonlineinfo@gmail.com 
http://www.nv-online.info 

ШАХмАты

Ёсць «бронза»!
Завяршыўся традыцыйны Кубак гарадоў-герояў па шахматнай 

кампазіцыі, прысвечаны 75-годдзю Перамогі. У складзе васьмі 
каманд выступалі 42 складальнікі задач і эцюдаў, у тым ліку 
11 гросмайстраў. У кожным з шасці раздзелаў каманда магла 
прадставіць дзве кампазіцыі, з якіх у залік ішла лепшая. Дарэчы, 
арбітры спаборніцтва былі з ЗША, Вялікабрытаніі, Францыі, 
Славакіі і Македоніі. У склад аб’яднанай каманды горада-героя 
Мінска і Брэсцкай крэпасці-героя, якая выступала за Беларусь, 
уваходзілі Віктар Зайцаў (капітан), Міхаіл Храмцэвіч, Віктар 
Волчак, Мікалай Бельчыкаў, Міхаіл Кошаль, Чэслаў Якубоўскі, 
Мікалай Быкаў, Вячаслаў Красічонак, Іван Бондар і Аляксандр 
Варыцкі.

У раздзеле троххадовак 2-е месца заняла задача М.Храмцэвіча 
і В.Волчака, трэцяе – М.Храмцэвіча, В.Волчака, М.Быкава і 
В.Красічонка. Сярод шматхадовых задач твор В.Волчака падзяліў 
3–5-е месцы. У раздзелах двуххадовак, эцюдаў, кааператыўных і 
зваротных матаў задачы беларусаў у прызавую тройку не трапілі, 
але таксама прынеслі заліковыя балы ў агульную капілку каманды.

У выніку беларуская зборная заняла ганаровае 3-е месца з 15,2 
бала, прапусціўшы наперад толькі першую і другую каманды 
Масквы (адпаведна 18,6 і 17,4 бала). На наступных месцах: 
4.Мурманск – 15 балаў; 5.Керч – 14,4; 6.Тула – 13,4; 7–8.Валгаград, 
Санкт-Пецярбург – па 13 балаў.

Аўтар двуххадоўкі з гэтага 
спаборніцтва (гл.дыяграму) 
– Міхаіл Храмцэвіч.

Белыя: Кре8, Фf8, Лb3, 
Сd6, Сh1, Ка6, Кd2, пп. е4, 
е7, f2, g7 (11).

Чорныя: Крd4, Лс1, Сh7, 
Kс3, Кg4, пп. а5, d3, е2, g6 (9).

Мат за 2 хады.
Дасылайце рашэнні на 

адрас рэдакцыі (220030 
г.Мінск, вул.Энгельса, 34а) 
або на электронны адрас: 
vadim_ne67@mail.ru.

Аналітычны твор
А вось эцюд, які склала беларуская каманда.
Іван Бондар, Міхаіл Храмцэвіч
Белыя: Крh2, Кb4, пп. а3, а6 (4).
Чорныя: Кре5, Лf7, пп. b5, с4, с7, h4 (6).
Выйгрыш.
1.a7! (1.Кc6+? Kрd6! =) Лf2+! 2.Kрg1! (2.Kрh1? Лf8! 3.Кc6+ Kрf4! 

або 2.Kрh3? Лf3+ 3.~ Л:a3 з перавагай чорных) Лf8 3.Кc6+ Kрf4! 
4.Кb8 Kрg3! (4…c3? 5.a8Ф c2 6.Фc6!) 5.a8Ф h3 6.Фh1! (6.Ф~?? 
h2+ 7.Kрh1 Лf1х) Лf2! (6…c3? 7.Фh2+!) 7.Ф:h3! Kр:h3 8.Kр:f2 
Kрg4! 9.Кa6! (9.Kрe3? c5! 10.Кa6 Kрf5 11.К:c5 Kрe5 12.Кe4 Kрd5 
13.Кc3+ Kрc5 14.Кa2 Kрb6 15.Kрd4 Kрa5 16.Kрc3 Kрa4 17.Kрb2 
Kрa5 з пазіцыйнай нічыёй, 9.Кc6? Kрf4! 10.Kрe2 Kрe4! =) с6! (9…
Kf4 10.К:c6) 10.Kрe3 Kрf5 11.Kрd4 c3! 12.Кb4! Kрe6 13.Kрc5 Kрd7 
14.К:c6! (14.Кc2? Kрc7! 15.Кd4 Kрb7 16.К:c6 c2 17.Кa5+ Kрa6 18.Кb3 
c1Ф+ 19.К:c1 Kрa5 20.~ Kрa4 21.~ Kр:a3 =) c2 15.Кe5+ ~ 16.Кd3 з 
выйгрышам.

Седзячы дома…
Ва ўмовах пандэміі чэмпіён свету Магнус Карлсен зладзіў у 

інтэрнэце анлайн-турнір васьмі мацнейшых гросмайстраў па 
хуткіх шахматах з прызавым фондам 250 тысяч долараў. Удзельнікі 
змагаліся па кругавой сістэме, а потым чацвёрка лепшых згуляла 
матчы плэй-оф. М.Карлсен спачатку заняў 3-е месца, але пасля 
перамог у паўфінале і фінале і заваяваў галоўны прыз. Вось дзве 
партыі з гэтага турніру.

Магнус Карлсен – Аніш Гіры
1.d4 Кf6 2.c4 e6 3.Кf3 d5 4.Кc3 Сb4 5.cd ed 6.Сf4 Кe4 7.Лc1 Кc6 

8.Кd2 g5 9.Сe3 К:c3 10.bc Сa3 11.Лb1 f5 12.g3 Сd6 13.Лg1 0-0 14.h4 
f4 15.gf g4 16.Лb5 Кe7 17.f5 h5 18.Сg5 c6 19.Лb2 Л:f5 20.e4 Л:g5 21.hg 
Кg6 22.e5 Сf8 23.Сd3 Кf4 24.Кf1 Ф:g5 25.f3 К:d3+ 26.Ф:d3 Фc1+ 
27.Крf2 Ф:b2+ 28.Кd2 Сf5 29.Ф:f5 Ф:d2+ 30.Крg3 Ф:c3 31.Крh4 Ф:d4 
32.Лg3 Сg7 33.f4 Лf8, 0:1.

Магнус Карлсен – Дзін Ліжэнь (паўфінал)
1.d4 Кf6 2.Кf3 d5 3.Сf4 e6 4.Кbd2 c5 5.e3 Фb6 6.Лb1 Сd6 7.c3 cd 

8.cd С:f4 9.ef Кc6 10.Кb3 a5 11.a3 a4 12.Кc1 Сd7 13.Кa2 Кe4 14.Кc3 
Фc7 15.g3 К:c3 16.bc Кa5 17.Лc1 Кb3 18.Лc2 Фd6 19.Сd3 Ф:a3 20.0-0 
f6 21.Лe1 0-0 22.Фb1 Фd6 23.Лce2 h6 24.f5 ef 25.Кh4 Лae8 26.К:f5 
С:f5 27.Л:e8 Кd2 28.Л:f8+ Кр:f8 29.Ф:b7 Кf3+ 30.Крh1 К:e1 31.С:f5 
Кf3 32.Сg6 Кg5 33.Фc8+, 1:0

Партыю даслаў чытач
Наш сталы чытач і адданы прыхільнік старадаўняй гульні 

Славамір Буката паспаборнічаў з шахматным сімулятарам 
«Chessmaster10» і перамог яго.

Славамір Буката – «Chessmaster10»
1.е4 е6 2.d4 d5 3.Kc3 de 4.K:e4 Kd7 5.Cd3 Kgf6 6.Kg5 c5 7.K1f3 

h6? 8.K:e6 Фе7 9.0-0 fe 10.Cg6+ Kрd8 11.c4 cd 12.Cf4 e5 13.Ле1 
Kg4 14.Cg3 Фd6 15.Фс2 Фb6 16.Фf5 Kdf6 17.K:e5 K:e5 18.Ф:е5 Cd7 
19.Лаd1 Cb4 20.Ле2 Фс5 21.Фf4 Ф:с4 22.Лс2 Фе6 23.Ф:d4 Ca5 24.Фс5 
Сb6 25.Cc7+ C:c7 26.Ф:с7+ Кре7 27.Фс5+ Крd8 28.Cf5, 1:0.

Праверце адказы
Задача М.Бельчыкава і М.Быкава, змешчаная ў «Народнай Волі» 

5 мая, рашаецца: 1.Фс4! (не рашае 1.Ф:d7? Сd6! або 1.Фе3? Лf4!). 
У пазіцыі з партыі белыя перамаглі шляхам 1.Ф:b5! (калі 1…Ф:b5, 
то 2.С:f6 Ле1+ 3.Л:е1 Фс6 4.g5 з непазбежным матам, а калі 1…
Фе3, то 2.Ф:е8+).

Першымі правільна рашылі Мікалай Шклярэўскі, Ігар Ананіч, 
Славамір Буката, Сяргей Галкін, Васіль Жуковіч, Віктар Жук.

Вадзім ЖЫЛКО.

З  ПЕРШыХ  вУСНАЎ

Вольга Корбут 
адсвяткавала юбілей

У мінулыя выхадныя 
славутай беларускай 
гімнастцы споўнілася 

65 гадоў.

«Вашы дасягненні на 
гімнастычным памосце ўвайшлі 
ў гісторыю сусветнага спорту, 
– павіншаваў спартсменку 
Нацыянальны алімпійскі камітэт. 
– У 17 гадоў вам удалося заваяваць 
тры залатыя медалі на Алімпійскіх 
гульнях у Мюнхене, а праз чатыры 
гады – зноў падняцца на верхнюю 
прыступку алімпійскага п’едэстала 
ў Манрэалі. За гады кар’еры вы 
па праве заслужылі званне адной 
з найвялікшых спартсменак XX 
стагоддзя».

Нагадаем, што зараз Вольга 
Корбут жыве ў ЗША, хаця зрэдку 
і наведваецца ў Беларусь.

Канадскі трэнер 
патрабуе грошай

Былы настаўнік хакейнага 
мінскага «Дынама» Гордзі Дуаер 
судзіцца з беларускім клубам.

У 2018 годзе сталічныя 
«Зубры» пад кіраўніцтвам 
канадскага спецыяліста паказвалі 
не самую лепшую гульню – выдалі 
рэкордную серыю паражэнняў 
з 11 матчаў. Пасля гэтага клуб 
скасаваў кантракт з Дуаерам, была 
інфармацыя, што з канадцам да 
канца не разлічыліся.

Днямі генеральны дырэктар 
мінскага «Дынама» Дзмітрый 
Баскаў распавёў pressball.by, што 
паміж клубам і былым галоўным 
трэнерам сапраўды існуюць 
пэўныя фінансавыя рознагалоссі, 
разгляд гэтай справы зараз 
ідзе ў судзе. Вердыкт пакуль не 
вынесены.

Уладзімір ШАНТАРОВІЧ:
«Няма гарантыі, што і ў наступным   

  годзе пройдзе Алімпіяда…»
Галоўны трэнер зборнай Беларусі па веславанні на байдарках і каноэ распавёў 

«Народнай Волі» пра тое, чаму «сёння не варта апускаць рукі».

фУтБОл

БАТЭ ўмацоўвае пазіцыі
Адбыліся матчы 9-га тура чэмпіянату Беларусі 

па футболе.

Каманды Гульні Выйгрышы Нічыі Паражэнні Мячы Ачкі
БАТЭ 9 6 1 2 19–9 19
Тарпеда-БелАЗ 9 5 3 1 12–5 18
Энергетык-БДУ 9 6 0 3 12–9 18
Слуцк 9 5 1 3 15–14 16
Шахцёр 9 4 3 2 11–3 15
Іслач 9 5 0 4 11–13 15
Дынама (Бр) 9 4 1 4 12–10 13
Рух 9 3 4 2 7–5 13
Дынама (Мн) 9 4 0 5 12–10 12
Віцебск 9 3 3 3 7–9 12
Славія 9 3 2 4 10–14 11
Гарадзея 9 3 2 4 6–10 11
Мінск 8 3 1 4 12–16 10
Нёман 8 2 2 4 9–11 8
Смалявічы 9 0 4 5 6–14 4
Белшына 9 0 3 6 7–16 3

Турнірнае становішча

Вось іх вынікі: «Тарпеда-БелАЗ» 
(Жодзіна) – «Гарадзея» – 3:1, «Энергетык-
БДУ» – «Дынама» (Брэст) – 2:1, «Шахцёр» 
(Салігорск) – «Славія» (Мазыр) – 
2:0, БАТЭ (Барысаў) – «Слуцк» – 3:0, 
«Белшына» (Бабруйск) – «Віцебск» – 1:1, 
«Дынама» (Мінск) – «Іслач» (Мінскі раён) 
– 1:0, «Рух» (Брэст) – «Смалявічы» – 0:0.

Дарэчы, Беларуская федэрацыя фут-
бола прыняла рашэнне аб пераносе 
матча гэтага тура паміж «Мінскам» і 
гродзенскім «Нёманам» на больш позні 
тэрмін у сувязі з тым, што ў футбаліста 
«Мінска» падазрэнне на наяўнасць 
каранавіруса.

Фота: fcbate.by.

Чатыры гады таму падначаленыя 
Уладзіміра Шантаровіча на Алімпіяду не 
патрапілі, і гісторыя была, мякка кажучы, 
непрыгожая.

Вясной 2016 года пры падрыхтоўцы да 
Гульняў у Рыа-дэ-Жанейра зборная Беларусі 
паехала на трэніровачны збор у Францыю. 
Далей падзеі разгортваліся, як у дрэнным 
кіно: падазрэнні ў захоўванні і ўжыванні 
забароненых прэпаратаў, жорсткі вобшук…

У выніку Міжнародная федэрацыя каноэ 
дыскваліфікавала нашу нацыянальную 
каманду на год. Адпаведна, на Гульні зборная 
не паехала, хаця мела рэальныя шанцы на 
некалькі медалёў. У тым ліку і залатых.

А ў студзені 2017 года Міжнародны 
арбітражны спартыўны суд у Лазане цалкам 
апраўдаў зборную Беларусі і зняў з яе 
дыскваліфікацыю. Аднак, як кажуць, цягнік 
ужо сышоў.

Галоўны трэнер беларускай каманды 
Уладзімір Шантаровіч не хаваў эмоцый, калі 
каментаваў гэтую справу, і называў тых, хто 

яе арганізаваў, «злачынцамі».
«Парупіліся канкурэнты», – выказваў 

меркаванне Уладзімір Уладзіміравіч. І дадаваў, 
што зборная возьме сваё на наступнай 
Алімпіядзе ў Токіа.

Але зноў не склалася. Як вядома, 
Гульні-2020 з-за пандэміі каранавіруса 
перанесены як мінімум на год…

– Нягледзячы на ўсе выклікі лёсу, 
каманда зараз праводзіць на вяслярнай базе 
ў Мазыры цэнтралізаваную падрыхтоўку, – 
кажа Уладзімір Шантаровіч. – Працуем, як 
звычайна, без нейкіх паслабленняў.

– Міжнародных спаборніцтваў пакуль 
не прадбачыцца?

– Так, бо нават межы закрыты. Але ў 
любым выпадку напрыканцы гэтага месяца 
Міжнародная федэрацыя каноэ афіцыйна нам 
паведаміць пра тое, што чакае каманды ў 
бліжэйшай перспектыве.

Усё будзе залежаць ад каранавіруса, бо 
зараз усе дарослыя спаборніцтвы, а таксама 
маладзёжныя і юнацкія адменены.

Магчыма, калі сітуацыя нармалізуецца, 
у гэтым годзе правядуць чэмпіянат свету па 
неалімпійскай праграме, але гэта, як кажуць, 
віламі па вадзе пісана.

– А ўнутраныя спаборніцтвы пройдуць?
– Мы рыхтуемся і да чэмпіянату краіны, і 

да Кубка Беларусі.
– Колькі медалёў планавалі заваяваць на 

Алімпіядзе ў Токіа?
– Задача была выйграць не менш за тры 

ўзнагароды.
– Крыўдна, што мы зноў «праплываем» 

міма Гульняў?
– Дык «праплываем» не толькі мы. 

Крыўдна венграм, палякам, французам, 
спартсменам з Германіі. Але жыццё на гэтым 
не заканчвецца, не варта апускаць рукі. Калі 
моцныя, то выжывем. А калі ты слабы – сядзі 
на канапе, абурайся, і больш ад цябе нічога не 
патрабуецца.

Таму будзем настройвацца на новую схему 
работы. Няма ж стопрацэнтнай гарантыі, што 
і ў наступным годзе Алімпіяда адбудзецца. 
Думаю, і Міжнародная федэрацыя каноэ, і 
Міжнародны алімпійскі камітэт разглядаюць 
розныя варыянты развіцця падзей. Сітуацыя 
ж з пандэміяй пакуль не вырашана.

А нам застаецца толькі спадзявацца на 
лепшае і працаваць. Не будзе Алімпіяды ў 
Токіа – дачакаемся Гульняў у Францыі. Ніхто 
не памёр – ужо добра. Жыццё працягваецца.

– Заробкі для трэнераў і спартсменаў у 
такой сітуацыі захоўваюцца?

– Пакуль у дыяпазоне гэтага года ўсё 
захавалася на ранейшым узроўні. Што далей? 
Я не ведаю. Напэўна, спартсмены выступяць 
на чэмпіянаце Беларусі, пакажуць пэўныя 
вынікі, ад якіх і будуць адштурхоўвацца пры 
вызначэнні будучых заробкаў.

Вядома, што ў спартсменаў аплата працы 
залежыць ад паказаных вынікаў, а таму 
былыя перамогі трэба пацвярджаць. Што і 
можна будзе зрабіць падчас нацыянальнага 
першынства.

– У камандзе ўсе здаровыя?
– Дзякуй Богу, праблем ні ў кога няма.

Алесь СІВЫ.

«Хай свеціцца імя тваё, Беларусь!»
Каханне, любоў да Беларусі, да маці, да роднай мовы 

ў вершах народнага паэта Беларусі Рыгора Барадуліна.
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мАЗАІКА

мАЗАІКА

Ізноў гульня…
Чэмпіянат Беларусі па хакеі на траве працягнецца ў чэрвені.

Як стала вядома, жаночае 
першынство працягнецца 5–6 
чэрвеня. Камандам засталося згуляць 
шэсць тураў, пасля чаго чатыры 
лепшыя дружыны будзе чакаць 
серыя плэй-оф: у паўфінальнай серыі 
для выхаду ў фінал трэба атрымаць 
дзве перамогі, у фінальнай – тры 
перамогі.

Му ж ч ы н ы  пач н у ц ь 
спаборніцтвы 6–7 чэрвеня. Ім трэба 
згуляць шэсць тураў, пасля чаго 
чатыры лепшыя каманды таксама 
сустрэнуцца ў паўфінальнай і 
фінальнай серыях.

На пачатку красавіка чэмпіянат 
Беларусі быў прыпынены з-за 
каранавіруса.

Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае права ўступаць 
у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць дру ка вац ца 
ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі сродку масавай 
інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь (па с вед чан не аб 
дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.). Над ру ка ва на  ў друкарні дзяржаўнага прадпрыемства «Выдавецтва  
«Беларускі Дом друку». ЛП №93/106 ад 30.04.2004.  Пр-т Незалежнасці, 79/1, 220013, г. Мінск. Падпiса на ў друк 
10.08.2020 у 17.00. Аб'ём 4 друк. ар ку шы. Ты раж  22 040 экз. За каз № 2504.

ИЗ ПЕРвыХ УСт дУХОЎНАЕ
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21 Тады Ісус паклікаў дзіця, 
паставіў яго сярод іх і сказаў: 
праўду кажу вам, калі  
не навернецеся і не станеце  
як дзеці, не ўвойдзеце  
ў Царства Нябеснае.
Святое Евангелле паводле Мацвея, 18: 2–3 

Святы Аўгусцін сказаў: 
«Калі не паверыце — не зразумееце».
Дык зразумей, душа мая: 
дзеці — Божыя пасланнікі на зямлі, 
яны — жывы помнік 
Божай міласэрнасці, 
яны — рабы праведнасці. 
Хто з іх шукае гонару, 
той не варты яго.
Засцеражэм 
дзяцей нашых ад памылак,
якія мы самі зрабілі,
і Бог падможа ім стаць святымі.
А мы,
бацькі і выхавальнікі,
давайце павольна-павольна сталець,
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22 Зірніце на птушак нябесных: 
яны не сеюць, і не жнуць, і не 
збіраюць у жытніцы; і Айцец 
ваш Нябесны корміць іх.

Святое Евангелле паводле Мацвея, 6: 26 

Уладар нябесны!
Калі чалавек гаспадар на зямлі,
калі ён частка Тваёй прыроды,
то чаму адзін ён
у поце здабывае сабе хлеб?
Чаму птушак, звяроў, 
якія не сеюць, не жнуць, 
Ты корміш?
Чаму птушкі лёгкія ў палёце? 
Чаму ім заўсёды весела? 
Вольнымі птушкамі 
ўлятаюць у душу 
словы Уладара Нябеснага: 
«Каб быць задаволеным жыццём, 
навучыся, Чалавек, 
цешыцца тым, што ёсць. 
У беднасці нараджаюцца 
багатыя думкі.
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бо вельмі ж хутка 
прыходзіць старасць,
якой ніхто не жадае.
Давайце, як вучыць Сын Божы,
павернемся да дзяцей нашых,
зразумеем, палюбім іх шчыра,
не стомімся слугаваць ім,
па-добраму зайздросціць ім,    
бо незайздросная доля ў таго,
каму ніхто не зайздросціць.
Давайце будзем як дзеці,
інакш не ўвойдзем 
у Царства Нябеснае.
За дзяцей нашых 
памолімся
на ўсходзе дня,
на захадзе сонца.

Амін.
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Станеш багатым,
калі будзеш жадаць 
толькі неабходнага, 
калі страціш цікавасць да таго, 
чаго не маеш і мець не зможаш. 
Не рабіся рабом багацця, 
прага да яго — смала, 
якая склейвае духоўныя крылы. 
Спакуса нажывы заўсёды стукаецца
ў твае дзверы, 
але ж ад цябе залежыць, 
ці ўпусціш ты яе. 
Запомні, Чалавек, 
багаты той,
хто любіць раздаваць...» 
Твая праўда, Уладар: 
канцы з канцамі 
можна зводзіць без канца. 

Амін.

Уладзiмiр ЛIПСКI

«Памiлуй i ўзвысь»
Малiтвы.

(Працяг. Пачатак у №№ 53-62.)
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21 Тады Ісус паклікаў дзіця, 
паставіў яго сярод іх і сказаў: 
праўду кажу вам, калі  
не навернецеся і не станеце  
як дзеці, не ўвойдзеце  
ў Царства Нябеснае.
Святое Евангелле паводле Мацвея, 18: 2–3 

Святы Аўгусцін сказаў: 
«Калі не паверыце — не зразумееце».
Дык зразумей, душа мая: 
дзеці — Божыя пасланнікі на зямлі, 
яны — жывы помнік 
Божай міласэрнасці, 
яны — рабы праведнасці. 
Хто з іх шукае гонару, 
той не варты яго.
Засцеражэм 
дзяцей нашых ад памылак,
якія мы самі зрабілі,
і Бог падможа ім стаць святымі.
А мы,
бацькі і выхавальнікі,
давайце павольна-павольна сталець,
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22 Зірніце на птушак нябесных: 
яны не сеюць, і не жнуць, і не 
збіраюць у жытніцы; і Айцец 
ваш Нябесны корміць іх.

Святое Евангелле паводле Мацвея, 6: 26 

Уладар нябесны!
Калі чалавек гаспадар на зямлі,
калі ён частка Тваёй прыроды,
то чаму адзін ён
у поце здабывае сабе хлеб?
Чаму птушак, звяроў, 
якія не сеюць, не жнуць, 
Ты корміш?
Чаму птушкі лёгкія ў палёце? 
Чаму ім заўсёды весела? 
Вольнымі птушкамі 
ўлятаюць у душу 
словы Уладара Нябеснага: 
«Каб быць задаволеным жыццём, 
навучыся, Чалавек, 
цешыцца тым, што ёсць. 
У беднасці нараджаюцца 
багатыя думкі.

Гатэль у ацалелым даваенным доме 1910 года, 
дзе спыняўся прэзідэнт Польшчы і вядомыя рэжысёры

У сувязі з COVID-19 робім усё неабходнае:

вул. Смольна 14 Варшава

Jaroslaw Chołodecki, г. Варшава, Польшча

bbwarsaw.com дэзынфікуем пакоі і ўсе паверхні;
сняданкі падаем ва ўласным дворыку;
частуем нашых гасцей уласнай гароднінай, кавай і мёдам з даху гатэля;
прапаноўваем бясплатныя ровары як альтэрнатыву грамадскаму транспарту

Для тых, хто шукае адметнае месца для начлегу

ООО «ИРВИНГА ГРУППА» УНП 191751509

Хто такі Брэндан Козун?
Мінскае хакейнае “Дынама” дасягнула дамоўленасці аб падпісанні кантракта з канадскім хакеістам.

Светлана Зеленковская 
пережила стремительные роды

Младшего сына Мирона известная белорусская актриса родила очень быстро. За полчаса до его рождения 
она еще собиралась в магазин и на тусовку с друзьями – на роды не было даже намека!

Владимир ЯПРИНЦЕВ:
«И после болезни ежедневно 
пробегаю 10 километров…»

Бизнесмен и чемпион мира по самбо рассказал «Народной Воле» о легендарном борце Александре Медведе, 
о государстве и чиновниках, о жизни после того, как переболел коронавирусом.

На днях стало известно, 
что Министерство культуры 
Беларуси отменило тендер на 
создание фильма для детей и 
юношества, проект не получит 
государственного финансиро-
вания. Победителем тендера 
был признан проект Андрея 
Кудиненко «Десять жизней 
Медведя», посвященный био-
графии легендарного белорус-
ского спортсмена.

Как сообщает TUT.BY, кар-
тина в жанре мелодрамы долж-
на была рассказать о жизни 
Александра Васильевича – 
борца вольного стиля, трех-
кратного олимпийского чем-
пиона.

– Я не хочу винить все 
государство в том, что не наш-
ли финансирования на фильм 
об Александре Васильевиче 
Медведе, – говорит Владимир 
ЯПРИНЦЕВ. – И даже не 
исключаю, что, возможно, в 
Министерстве культуры есть 
чиновники, которые никогда о 
Медведе не слышали.

Поэтому здесь не государ-
ство виновато, а конкретные 
люди. Вот, например, при-
летаем мы в какой-нибудь 
аэропорт, и таможенник или 
пограничник, у которого дома 
неприятности или он просто 
не выспался, встречает вас 
с суровым лицом. И мы уже 
виноваты только потому, что у 
него плохое настроение. А мы 
думаем: «Ага! Виновата стра-
на и Таможенный комитет!» 
Но это же не так, правильно?! 
Этого таможенника воспиты-
вали мама, папа, школа. Где-то 
недовоспитали…

Но я на днях встречался 
с друзьями-борцами, и все 

просто уверены, что юбилей-
ный, 50-й, турнир на призы 
Александра Медведя пройдет 
очень красиво и благород-
но. И мы даже не думали о 
том, что нам кто-то должен 
помогать, что нам чем-то обя-
зано Министерство культу-
ры. Мы знаем, что Александр 
Васильевич – наш кумир, и 
таким он останется для всех 
нормальных людей.

– Если на фильм не хвата-
ет денег, может, тогда стоило 
бы обратиться к обществен-
ности, к бизнесменам, чтобы 
они помогли профинансиро-
вать проект?

– Когда я слышу фами-
лию Медведь, то у меня мороз 
по коже идет. Он для меня 
– настоящая легенда! И я, 
например, считаю унизитель-
ным просить на фильм у того 
же Министерства культуры. 
Лучше я сам поступлю так, как 
должен поступить.

И, вы знаете, борцы – это 
такие люди, которые в первую 
очередь на Бога и на себя наде-
ются. Может, у Министерства 
культуры на самом деле 
финансовые проблемы, откуда 
я знаю? Почему я должен на 
них надеяться? Только на себя!

Кстати, бывший министр 
спорта и туризма Юрий 
Леонидович Сиваков лично 
предлагал мне быть у него 
заместителем, но я сказал, что 
не достоин. Не хватает «вер-
тикальных» знаний. Считаю, 
что председателем Федерации 
самбо я был достойным, а вот 
на должность замминистра 
спорта еще нужно подучиться, 
как Чапай говорил.

– Как считаете, фильм о 
Медведе все равно появится?

– Уверен в этом. Если не 
Министерство культуры сде-
лает, то обязательно найдут-
ся люди, которые осуществят 
этот проект.

Как уже говорил, в сен-
тябре этого года будет юби-
лейный турнир на призы 
Александра Васильевича, и 
не сомневаюсь, что, несмотря 
на пандемию в мире, приедет 
очень много друзей легендар-
ного спортсмена. Как говорят, 
нельзя остановить планету, 
которая крутится. Поэтому 
уверен, что и финансирование 
найдется, и фильм будет.

– Если уж затронули тему 
пандемии… Вы же сами весной 
переболели коронавирусом, как 
себя сейчас чувствуете?

– Болезнь мои планы, без-
условно, поменяла. На прошлой 
неделе, например, я должен 
был с друзьями совершать вос-
хождение на Эльбрус, но увы… 
Врачи не рекомендовали, хотя 
я не сомневаюсь, что поднялся 
бы. Но это уже гордыня. Когда 
ты говоришь, что ты какой-то 
особенный, то это неправильно. 
Надо спокойно ко всему отно-
ситься и реально оценивать 
ситуацию. И надо видеть зна-
ки, которые тебе посылает Бог. 
Так что походы в горы пока что 
пришлось отложить на более 
поздний срок.

Кстати, друзья на Эльбрусе 
все равно побывали и даже 
подняли на вершину мою 
фотографию! Сказали мне: 
«Ты, брат, был с нами!» Мне 
это, конечно, очень приятно.

– Владимир Геннадьевич, 
знаю, что вы большой люби-
тель бега. От пробежек после 
болезни не отказались?

– Не отказался и дистан-
цию оставил прежнюю – в 
среднем ежедневно пробегаю 
по 10 километров. А вот темп 
уменьшил.

Врачи говорят, что неже-
лательна интенсивность в 
движениях, рывковая работа. 
Ходить и бегать надо в одном 
темпе, чтобы легкие раскры-
лись, продышались и кровь 
насытилась кислородом.

– Сейчас медицинское 
обследование проходите 
регулярно?

– К сожалению, нет. Не 
обследуюсь, пока, как говорят, 
жареный петух в одно место 
не клюнет. И это плохо.

– В сентябре в Минске пла-
нируется полумарафон, раньше 
вы принимали в нем участие. 
Сейчас какие планы на забег?

– Хочется, безусловно, но 
буду смотреть на состояние здо-
ровья и исходить из тех реко-
мендаций, которые дадут врачи.

К тому же осенью в Минске 
пройдет чемпионат мира по 
самбо среди ветеранов, мы удо-
стоились такой чести. Как гово-
рится, не было бы счастья, да 
несчастье помогло. Нидерланды 
должны были принять первен-
ство, но из-за пандемии оно не 
состоялось. Теперь фестиваль 
борьбы пройдет в «Стайках».

– Говорят, что осенью 
может начаться вторая волна 
коронавируса…

– Я об этом не думаю, 
как будет, так и будет. 
По-прежнему постоянно мою 
руки и соблюдаю рекоменда-
ции медиков.

У меня выработались анти-
тела, и я свой человеческий 
долг выполнил – пошел и сдал 
плазму. И по крайней мере двум 
человекам она пригодилась…

Алесь СИВЫЙ.
Фото: tribuna.com.

лЕГІЯНЕРы

ЧАСтНАЯ жИЗНЬ

Як паведамляе прэс-служба клу-
ба, 30-гадовы форвард Брэндан 
Козун папярэднія сезоны правёў у 
КХЛ, выступаючы за фінскі “Ёкерыт”, 
яраслаўскі “Локомотив” і магнітагорскі 
“Металлург”. Усяго ў КХЛ нападаючы 
правёў 308 гульняў, на яго рахунку 230 
ачкоў (86 галоў і 144 галявыя перада-
чы). Пагуляў хакеіст і ў НХЛ, правёў 20 
матчаў за “Таронта”. У складзе зборнай 
Канады станавіўся бронзавым прызёрам 

маладзёжнага чэмпіянату свету 2010 года 
і бронзавым прызёрам Алімпіяды-2018.

“Беларускі клуб можна павіншаваць з 
гэтым трансферам, – піша sport-express.
ru. – Канадзец павінен быў выступаць за 
кітайскі “Куньлунь”, дэталі кантракта 
ўжо былі абмеркаваны. Але тут свет 
абваліўся з-за каранавіруса, кітайская 
каманда апынулася на мяжы знікнення, а 
пераезд у Расію адбыўся толькі на ўмове 
сур’ёзнага скарачэння бюджэту. Кажуць, 

што Брэндану адразу прапанавалі на 50 
працэнтаў менш, чым ён атрымліваў 
раней. Ігрок адмовіўся і знайшоў іншы 
варынят у КХЛ.

Дарэчы, апошні сезон у Брэндана быў 
не вельмі ўдалы, бо пераход адбыўся з-за 
сквапнасці, а не таму, што так было 
лепш для кар’еры. Былы віцэ-прэзідэнт 
магнітагорскага “Металлурга” Генадзь 
Вялічкін даў шмат грошай – легіянер, 
зразумелая справа, пагадзіўся. Але ў 

выніку ўсё апынулася ганьбай. Пасля 
47 ачкоў у Яраслаўлі ён набраў усяго 23 
за “Металлург”, і на яго гульню многія 
пляваліся.

Зрэшты, асудзіць Козун за пераход 
нельга. Ён у гэтай лізе, каб зарабіць 
пабольш грошай. Упэўнены, што Брэндан 
спатрэбіцца Мінску, ды і наогул ата-
ка беларускай каманды з кожным днём 
становіцца ўсё больш сімпатычнай…”

Алесь СВЯТЛАНІЧ.

«Спонтанность, легкость и 
полное доверие – именно это 
пришло в мою жизнь с рож-
дением Мирона, – рассказала 
Светлана в «Инстаграме». – Я 
наконец-таки увидела, почув-
ствовала, открыла и узнала 
себя. Теперь я в ладу с самой 
собой. И наслаждаюсь полно-
той и достаточностью. И всё 
хорошо.

Мирон – это Ракета! 
Мирон – это Свобода выбора 
и радостное, захватывающее 
приключение!

Рекордно стремительные 
роды. От первой схватки до 
появления Мирона – 40 минут. 
Я на полном серьезе. Когда 
начались роды, собиралась на 
уже традиционный субботний 
Эко-Уикенд. Состояние было 
таким легким, ненапряжным 
и совсем не напоминало роды. 
О том, что Мирон появится 
через 40 минут, я даже помыс-
лить не могла. Наносила 
последние штрихи по маки-

яжу и подкручивала волосы, 
подбирала одежду. Но всё ста-
ло очень быстро развиваться, 
хотя и совсем не было боль-
но. Где-то на 15-й минуте я 
всё-таки поняла, что это уже 
не шуточки, и стала вместе 
с няней Наташей собирать 
вещи и параллельно звонить 
в «скорую». Только я туда 

позвонила, как почувствова-
ла, что «скорая» не успеет... 
Спокойная, как удав, напра-
вилась к теперь уже «священ-
ному» дивану, Наташа успе-
ла бросить плед, понимая на 
ходу, какая ответственность 
сейчас на нее свалится. Мы обе 
были прекрасны и сильны, мы 
это сделали легко и спокойно. 

Мирон неожиданно родился 
дома. Роды очень смело и уве-
ренно приняла наша доблест-
ная няня Наташа. В середине 
родов я додумалась позвонить 
моей подруге и крестной годо-
валого Феди, которая при-
нимала роды у меня в 2019 
году, она сориентировала нас 
с Наташей, как дальше быть 
с Мироном, и уже подготав-
ливала нас к перерезанию 
пуповины. «Скорая» приехала 
спустя 20 минут после родов 
и, слава Богу, пуповину пере-
резали медики, а не мы садо-
выми ножницами…”

Мирон – четвертый сын 
Сергея Михалка.

Вместе со Светланой 
Зеленковской музыкант вос-
питывает шестилетнего 
Макара и годовалого Федора.

В первом браке с солист-
кой группы «Мантана» 
Алесей Берулавой в 1995 году 
у Михалка родился сын Павел.

Алина ВЕТРОВА.

Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае права 
ўступаць у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць 
дру ка вац ца ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі 
сродку масавай інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь 
(па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.).

 (017) 326-68-71
 (017) 363-66-04

Вось дык  
злодзей!

Бібліяклептаманам назы-
ваюць чалавека, які крадзе 
кнігі. Адзін з самых вядо-
мых бібліяклептаманаў – 
Стывен Блумберг, які скраў 
больш за 23.000 рэдкіх кніг 
з 268 бібліятэк. Каб скласці 
сваю калекцыю, якая ацэнь-
ваецца прыкладна ў 20 
мільёнаў долараў, Блумберг 
выкарыстоўваў самыя раз-
настайныя метады: часам ён 
прабіраўся ў бібліятэку цераз 
вентыляцыйную сістэму і 
нават шахту ліфта.

Правапіс 
рэфармаваўся 

двойчы
У 1918 годзе мовазнаўца 

і грамадска-палітычны дзеяч 
Браніслаў Тарашкевіч выдаў 
“Беларускую граматыку для 
школ” кірыліцай і лацінкай. 
Гэта была першая практыч-
ная граматыка. Канешне, 
былі ў яе і пэўныя недахо-
пы, якія дапрацоўваў у сва-
ёй граматыцы Язэп Лёсік. 
Распрацаваны ім правапіс 
называецца класічным, 
або “тарашкевіцай”. З 1933 
года ў выніку разгортван-
ня русіфікацыі замацавала-
ся так званая “наркамаўка”. 
Гэты правапіс рэфармаваўся 
двойчы: у 1956-м і ў 2008 год-
зе. Апошнім варыянтам мы 
карыстаемся сёння.

Калі чытаеш – 
менш міргаеш

У сярэднім мы міргаем 17 
разоў у хвіліну, 14.280 разоў за 14 
гадзін у дзень, 5,2 мільёна разоў 
на год. Калі чалавек чытае, ён 
міргае менш, таму нашы вочы 
вельмі стамляюцца.

Зялёны колер 
вачэй – рэдкі

Мяркуецца, што толькі 2 
працэнты насельніцтва све-
ту маюць зялёныя вочы, што 
азначае, што іх менш за тых, 
у каго радужная абалонка мае 
кары, чорны, блакітны, шэры 
колер. Гэта можа быць па 
шэрагу прычын.

Разумныя 
дэльфіны

Дэльфіны ведаюць свае 
– прыдуманыя самастойна – 
імёны, ведаюць, як клічуць 
сяброў і знаёмых. Знаёмячыся, 
прадстаўляюцца. І потым 
звяртаюцца адзін да аднаго па 
імёнах.

Врач назвала количество 
сала, которое можно 

съесть за день без вреда
Есть его необходимо в первой половине дня

Врач-диетолог Маргарита Королёва назвала коли-
чество сала, которое можно съесть за день без вреда 
для здоровья. Об этом специалист сообщила в беседе 
с ФАН.

Королёва отметила, что сало является полезным 
для здоровья мужчин и женщин продуктом. Дело в 
том, что он богат арахидоновой кислотой, которая 
влияет на построение гормонов. Помимо прочего, 
она оказывает положительное воздействие на репро-
дуктивную функцию человека.

Также этот продукт полезен для иммунитета, что 
особенно важно во время распространения вирусных 
инфекций.

Специалист сообщила, как необходимо есть сало, 
чтобы не нанести вред здоровью. По ее словам, чтобы 
избежать задержки жидкости из-за потребления этого 
соленого продукта, его следует есть в первой половине 
дня и в небольшом количестве: «Небольшого кусоч-
ка, 50–100 граммов в день, вполне достаточно для 
того, чтобы получить всю пользу из этого продук-
та. Зимой сало может приниматься на регулярной 
основе, изо дня в день. Маленький кусочек сала можно 
положить на какой-нибудь хрустящий хлебец».

Віктара Ганчарэнку выціснулі з ЦСКА
А яшчэ напярэдадні футбольныя спецыялісты і прадстаўнікі СМІ гадалі: ці дапрацуе беларускі трэнер у армейскай камандзе да канца сезона?

Вясной мінулага года, пас-
ля таго як ЦСКА прайграў 
піцерскаму «Зениту» 0:4, Віктара 
Ганчарэнку ўжо адпраўлялі ў 
адстаўку, а ў СМІ пачалося такое 
цкаванне, што Віктар Міхайлавіч 
махнуў на ўсё рукой і з’ехаў у 
Беларусь.

Затым, безумоўна, эмоцыі 
ўлягліся і ў трэнера, і ў яго 
крытыкаў, і ўсе сышліся на тым, 
што Ганчарэнка павінен вярнуцца ў 
каманду і працягваць працу.

Нядаўняе паражэнне ЦСКА ад 
«Зенита» не стала каталізатарам 
для новай порцыі крытыкі 
ў адрас Ганчарэнкі, бо яго і так 
крытыкавалі літаральна штодзень.

Хто толькі не шпурляў камяні ў 
агарод беларускага трэнера!

«Я першы сказаў, што Ганчарэнка 
не спраўляецца са сваімі абавязкамі, 
гэта бачна, – заявіў футбольны агент 
Дзмітрый Сялюк. – За ўвесь час пра-
цы ён не дасягнуў выніку. ЦСКА з ім 
становіцца ўсё горш, горш і горш.

Яшчэ мінулым летам яго трэ-
ба было адпусціць. Кіраўніцтву ўжо 
трэба зразумець: чым даўжэй яны 
будуць трымаць яго, тым горш буд-
зе камандзе. Тое, што чырвона-сінія 
кагосьці часам перамагаюць, нічога 
не азначае. На ўзроўні Лігі Еўропы 
яны не могуць выступаць.

Які сэнс яго трымаць? 
Ганчарэнка – гэта дробны трэ-
нер для дробнай каманды, ўзровень 
«Уфы», «Тамбова» альбо беларускага 
клуба. Чым хутчэй ён сыдзе, тым 
лепш. Віцю час ісці на выхад!»

Вядомы расійскі журналіст 
Васіль Уткін выказаўся пра 
Ганчарэнку больш далікатна: «Калі 
казаць пра яго трэнерскія здольнасці 
ў ЦСКА, то, на мой погляд, тут 
адбываецца цікавы феномен.

Праца ў ЦСКА паказвае: у 
Ганчарэнкі ёсць столь, у якую ён 
упіраецца. Упіраецца Віктар у пер-
шую чаргу ў тое, што рана ці позна 
калектыў перастае яго цярпець. Ён 
не прыхільнік гнуткай палітыкі, 
калі што, то адразу закручвае 
гайкі.

Між тым любая амбіцыйная 
каманда – гэта складанае, штод-
зённае выбудоўванне адносін з 
амбіцыйнымі людзьмі.

Я думаю, што шанцаў у 
Ганчарэнкі мала…»

На мінулым тыдні некато-
рыя расійскія СМІ паведамілі, 
што кіраўніцтва ЦСКА мае намер 
пакінуць Ганчарэнку на пасад-
зе галоўнага трэнера да заканчэн-
ня дзеяння кантракта (пагадненне 
з беларускім спецыялістам павінна 
было закончыцца летам гэтага года).

Але ўчора стала вядома: 
Віктар Ганчарэнка пакінуў паса-
ду галоўнага трэнера ЦСКА «па 
пагадненні бакоў».

Нагадаем, што Віктар Ганчарэнка 
ўзначальваў маскоўскую каман-
ду са снежня 2016 года. Пад яго 
кіраўніцтвам чырвона-сінія 
заваявалі Суперкубак Расіі і 
двойчы станавіліся сярэбранымі 
прызёрамі расійскай Прэм’ер-лігі.

Алесь сВЯТлАНіЧ.

ЦІКава

поЛЕзно знаТь ГРоМКоЕ ДЕЛо

У академика Александра Белецкого  
забрали полмиллиона долларов
Деньги изъяли в доход государства по решению суда.

Как сообщала «Народная Воля», в феврале 
2019 года Минский городской суд признал 
61-летнего профессора, члена-корреспон-
дента НАН Беларуси, академика, лауреата 
Госпремии виновным в получении взяток.

Экс-директора РНПЦ травматологии и 
ортопедии Александра Белецкого задержали 
летом 2018 года. Бывший председатель КГБ 
Валерий Вакульчик рассказывал, что при 
обыске в гараже и по месту жительства у него 
нашли не только коллекцию дорогого алкого-
ля, но и 500 тысяч долларов наличными. Их 
арестовали. Белецкого приговорили к семи 
годам и шести месяцам лишения свободы с 
конфискацией имущества.

Когда в Уголовный кодекс были внесены 
изменения, согласно которым исключалось 
дополнительное наказание в виде конфиска-
ции, академик обратился в суд.

«В связи со вступлением в силу закона 
Республики Беларусь от 19 июля 2019 года 
прошу прекратить исполнение приговора в 
части конфискации имущества и освобо-
дить меня от дополнительного наказания», 
– зачитывали в суде заявление Александра 
Белецкого.

«С учетом установленных по делу обсто-
ятельств Белецкий подлежит освобождению 
от назначенного дополнительного наказа-
ния в виде конфискации имущества, – цити-
ровал TUT.BY решение судьи Валентины 
Зенькевич. – Следует отменить арест, 
наложенный на имущество осужденного».

В решении суда, как отмечалось в публи-
кации, было перечислено всё, что вернут вра-
чу: две памятные монеты чемпионата мира по 
хоккею 2014 года; памятную монету святите-

ля Николая Чудотворца; деревянную коробку 
с блюдцем, подстаканником и ложкой; более 
125 тысяч долларов на счетах в банках; авто 
BMW X3; гараж и квартиру в Минске; здание 
в Ратомке; парковочное место; 65 тысяч евро; 
354.600 долларов; облигации на сумму в 15 
тысяч долларов; iPhone.

«Невероятно! Суд вернул осужденному за 
взятки академику Белецкому полмиллиона 
долларов!» – такие заголовки моментально 
разлетелись по интернету.

Но, как оказалось, долго радоваться ака-
демику и его семье не пришлось. По иску 
представителя Генеральной прокуратуры 
денежные средства почти сразу взыскали в 
республиканский бюджет.

В Генеральной прокуратуре отказались 

подробно прокомментировать данное дело, 
сославшись на то, что, мол, неудобно высту-
пать с комментариями, когда уже есть реше-
ние суда. Но объяснили, что деньги были 
взысканы в госбюджет на основании норм 
закона о борьбе с коррупцией «в интересах 
государства».

«Есть нормы закона, которые позволяют 
это сделать, – говорят в прокуратуре. – И 
это далеко не единичный случай. Академик 
Белецкий далеко не единственный, с кем так 
поступили».

Поскольку Генеральная прокуратура при 
подаче искового заявления освобождена от 
уплаты госпошлины, ее, по решению суда, 
должен оплатить Белецкий. Стоит заметить, 
что это было еще в феврале минувшего года.

Успела ли семья Александра Белецкого 
воспользоваться деньгами, которые суд 
постановил вернуть? Как проходила проце-
дура их возвращения и повторного изъятия? 
Средства перечислили на расчетный счет или 
привезли, грубо говоря, в том же чемоданчи-
ке, в котором их изъяли из гаража?

Как выяснила «Народная Воля», после 
того как на изъятые деньги следователь нало-
жил арест, они находились на хранении у 
государства. Физически после решения суда 
эти деньги никто семье Белецкого не возвра-
щал. Их вернули только юридически в связи 
с тем, что отменили конфискацию, но по иску 
Генеральной прокуратуры их сразу же и взы-
скали в республиканский бюджет.

Сейчас Александр Белецкий отбывает 
наказание в витебской исправительной коло-
нии № 3 в поселке Витьба.

Марина КОКТыШ.

Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае права 
ўступаць у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць 
дру ка вац ца ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі 
сродку масавай інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь 
(па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.).
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(Окончание. Начало на 7-й стр.)
Последние 10 лет я работала в 

международной корпорации и пла-
тила большие налоги государству. 
Когда ты платишь такие большие 
налоги, а потом выходишь в декрет 
и получаешь мизерное пособие, то 
это, мягко сказать, несправедливо. 
В итоге в декрете с двойней я была 
всего один год. Мне нужно было 
продолжать работать, чтобы растить 
детей в нормальных условиях.

Думаю, в Беларуси нужно менять 
систему выплаты пособий по уходу за 
ребенком до трех лет. Например, жен-
щине выдается пособие в определен-
ной сумме (допустим 10.000 долларов в 
рублевом эквиваленте). На это пособие 
она может находиться в отпуске по 
уходу за ребенком 6−12 месяцев или 
до трех лет. Пусть каждая мама сама 
решает, что для нее и ребенка лучше в 
такой ситуации и на какой период ей 
нужно распределить эту сумму.

В любом случае всегда можно 
обратиться к опыту развитых стран, 
где наблюдается рост рождаемости, а 
не стремительное падение, как у нас.

«В Беларуси много 
достойных специалистов, 

которые вынуждены 
уезжать» 

– Вы с мужем оба работали в 
IT-cекторе. Кажется, что как раз у 
вашей семьи не должно было быть 
материальных проблем.

– На самом деле мы самая обычная 
семья. У нас почему-то часто спраши-
вают, ходили ли дети в частные сады 
и школы, – нет, у нас не было такой 
возможности. По крайней в мере в 
Беларуси для нас это было дорого. 
Однажды я позвонила в частный дет-
ский садик, чтобы узнать стоимость 
обучения. На тот момент мне назвали 
сумму 600 евро за ребенка в месяц. 
Поскольку у меня двое детей одного 
возраста, мне готовы были дать 5-про-
центную скидку. Но, простите, какая 
у вас должна быть зарплата, чтобы 
только 1200 евро в месяц тратить на 
детский сад или школу?

– А детей рожали тоже в 
Беларуси или где-то за границей?

– Нет, это были совершенно обыч-
ные роды в РНПЦ «Мать и дитя». 
Государственный роддом, обычная 
палата. Я лежала вместе с другими 
девочками и до сих пор с некото-
рыми поддерживаю отношения. Всё 
как у всех, никаких VIP-палат, част-
ных детских садов и школ. И, знаете, 
я могу сказать, что у нас в госу-
дарственных учреждениях работает 
очень много хороших и талантливых 

специалистов – и врачей, и воспита-
телей, и учителей.

Именно люди – самый большой 
капитал Беларуси. И очень жаль, что 
из-за низкой оплаты труда многие 
вынуждены уходить из профессии или 
даже уезжать из страны. Сейчас стра-
ны Западной Европы создают все усло-
вия для того, чтобы принять наших 
специалистов. А вот вернутся ли они 
назад в Беларусь, это большой вопрос.

– Ваша семья не рассматрива-
ла варианты уехать куда-то дальше 
Латвии? 

– Нам много раз поступали 
предложения, связанные со сменой 
работы, была возможность навсег-
да уехать и в США, и в страны 
Западной Европы. Но мы никогда не 
представляли себя вдали от родины.

– Вам сейчас удалось вернуться 
на работу? Летом вы говорили, что 
брали социальный отпуск.

– Я до сих пор в отпуске, сей-
час полностью погружена в задачи 
Белорусского женского фонда. У 
нас сформировалась замечательная 
интернациональная команда – это 
белоруски, которые уехали за грани-
цу недавно и много лет назад, и ино-
странные граждане, которые нерав-
нодушны к ситуации, сложившейся 
у нас в стране.

Мы активно занимаемся правами 
женщин в Беларуси. Снимаем фильмы 
о политзаключенных девушках, соби-
раем истории женщин, пострадавших 
от режима, я лично беру интервью 
у таких девушек, общаюсь с женщи-
нами-политиками, которые своим 
примером доказывают, что женщина 
может быть успешной как в семье, так 
и в профессиональном плане.

Сейчас я полностью посвящаю 
свою жизнь нашей стране, нашим 
женщинам, не могу оставить всё это, 
пока Маша Колесникова в тюрьме. Мы 
должны делать всё, чтобы освободить 
наших женщин и мужчин, которые 
удерживаются в тюрьмах абсолютно 
незаконно. И я просто не имею права 
опускать руки и останавливаться.

– Вам удалось наладить связь с 
Марией Колесниковой через письма?

– Вы знаете, нет. У меня такое 
ощущение, что мои письма просто 
не проходят цензуру. Может быть, 
это связано с тем, что я пишу из 
Латвии, но я пробовала разные 
пути – из Минска мои письма также 
отправляли, но ни одного ответа так 
и не пришло. Я не знаю, получила ли 
она от меня хотя бы одно послание.

– А со Светланой тесно общае-
тесь?

– Да, конечно, мы еженедельно 
созваниваемся, встречаемся, поддер-
живаем связь.

«Физически находимся в 
Латвии, но вся наша жизнь 

связана с Беларусью»
– У вас лично сохранились 

какие-то политические амбиции? 
Видите ли вы себя политиком в 
будущем?

– Время покажет, сейчас трудно 
что-либо загадывать. Сразу хочу ска-
зать: наши политические амбиции 
были и есть такие же, как у большин-
ства граждан страны. Мы хотим, что-
бы у нас не отбирали законное право 
выбирать человека, который поведет 
страну в течение последующих пяти 
лет. Всё, что я делала и делаю, это пре-
жде всего позиция активного челове-
ка, который хочет жить в безопасной 
стране, просыпаться в городе, где ты 
знаешь, что с тобой и близкими ниче-
го плохого сегодня не произойдет и 
что ты не будешь незаконно задержан, 
избит, а тем более убит. От всего про-
исходящего сегодня в Беларуси сты-
нет кровь.

Время покажет, что будет дальше, 
но мы не останавливаемся. Мы лишь 

физически находимся в Латвии, но 
по сути моя жизнь и жизнь супруга 
полностью связана только с роди-
ной, с Беларусью.

– Готовы ли вы к тому, что 5−10 
лет придется жить в эмиграции?

– Когда мы приехали в Латвию, 
я на протяжении четырех месяцев 
не распаковывала чемоданы – была 
уверена, что вот-вот мы вернемся 
домой. В итоге мы снимали девять 
разных квартир, и только в послед-
нем месте я разобрала чемоданы. 
Мы действительно верили, что зав-
тра ситуация изменится и мы пое-
дем домой.

Я не думаю, что наша вынужден-
ная эмиграция затянется на годы. 
Я абсолютно убеждена в том, что у 
власти не может находиться человек, 
который утратил поддержку своего 
народа, человек, которого осуждает 
практически всё мировое сообще-
ство. Это не может продолжаться 
долго. Могу точно сказать, что мы 
будем в числе первых, кто вернется 
в Беларусь после того, как это станет 
возможным. У меня остались дома 

родственники, друзья, моя мама 
похоронена в Беларуси. Я не пред-
ставляю свою жизнь вдали от дома.

– В августе сотни тысяч белору-
сов выходили на улицы, вы наблю-
дали за этим из Латвии. Что чув-
ствовали в этот момент?

– Бесконечную гордость и восхи-
щение нашими отважными медика-
ми, креативными студентами, актив-
ными и небезразличными пенсио-
нерами, отважными журналистами, 
спортсменами, стойкими рабочими. 
Особую гордость вызывали наши 
девушки. Когда они выстраивались в 
цепочки солидарности в бело-красных 
нарядах, дарили цветы прохожим, 
военным, когда организовывали такие 
трогательные и красивые акции, меня, 
конечно, это восхищало. Я очень гор-
жусь тем, что мы белорусы, что я бело-
руска, горжусь всем нашим народом. 
Весь мир с уважением смотрит на нас 
как на пример мирной борьбы со сто-
роны простых граждан. Наш народ 
самый мужественный и стойкий, важ-
но понимать, что мы уже никогда не 
сдадимся.

– А не было сожаления, что 
уехали?

– К сожалению, в нашей стране 
невозможно иметь активную граж-
данскую позицию и оставаться сво-
бодным. На данном этапе я могу боль-
ше сделать для страны, для наших 
женщин, находясь за ее пределами.

– Часто говорят, что в Беларуси 
«нет дна», что его каждый день 
«пробивают». Что вас лично возму-
щает больше всего в череде послед-
них событий?

– Меня возмущают многие вещи в 
Беларуси. Абсурдность и несправед-
ливость абсолютного большинства 
решений, которые выносят судьи. 
Меня возмущает, что родителей 
шантажируют детьми, что малолет-
них детей разлучают с семьями, раз-
рушают семьи. Меня возмущает, что 
многодетную мать Елену Мовшук 
разлучили с детьми. Меня возмуща-
ет, что реальный срок дали журна-
листке Екатерине Борисевич лишь 
за то, что она выполняла свою рабо-
ту. Меня возмущают несоразмерные 
нарушению реальные тюремные сро-
ки – той же Наталье Херше, которой 
дали 2,5 года за то, что она сорвала 
балаклаву. Возмущает, что возбуж-
даются уголовные дела за то, что 
люди водят хороводы, поют песни, 
носят одежды в исторических цве-
тах Беларуси, и за это они наказы-
ваются.

Меня возмущает, что в нашей 
стране ты по умолчанию преступ-
ник, если заявил о своих президент-
ских амбициях.

Я удивляюсь: как можно так не 
любить свой народ? Как можно было 
создать в стране беззаконие, хаос и 
страх? Белорусы не заслужили тако-
го к себе отношения, не заслужили 
пыток, унижений, убийств лишь за 
то, что заявили о своих демократи-
ческих правах. Ведь все эти люди не 
сделали ничего противозаконного, 
все эти женщины и мужчины – это 
не преступники. Это обычные граж-
дане, которые незаконно удержива-
ются в тюрьмах Беларуси.

– Многие говорят, что ситуация 
в Беларуси зашла в тупик. Какие 
настроения у вашей семьи?

– Мы не теряем надежды, мы про-
должаем делать всё возможное, чтобы 
в нашей стране как можно быстрее 
наступили перемены. Мы должны 
продолжать бороться за себя, за стра-
ну, за будущее, за наших детей. Я счи-
таю, что каждый должен делать хотя 
бы маленькое дело, каждый на сво-
ем месте, и это обязательно приведет 
к желаемому результату, а именно к 
переменам в нашей стране.

(Rebenok.by)

Еда для щитовидки
Список самых полезных и вредных продуктов

БУДЬТЕ ЗДОРОВЫ!

Общеизвестно, что гипотиреоз нельзя 
вылечить, его можно только контролиро-
вать. Но далеко не все знают, что для это-
го можно не только принимать лекарства, 
но и есть (или не есть) определенные про-
дукты. Объяснение простое: щитовид-
ная железа производит гормоны, которые 
регулируют метаболизм. Итак, что для 
нее полезно, а что – не очень?

 

Полезно
Тунец

У многих пациентов с синдромом 
Хашимото (самый распространенный 

тип гипотиреоза) понижен уровень вита-
мина D, из-за чего растет уровень антител 
к гормонам и ухудшается состояние. Эти 
антитела заставляют иммунную систему 
атаковать ткани щитовидки, что приво-
дит к воспалению. В одной порции тунца 
содержится почти целая суточная доза 
этого витамина, а если ты не любишь 
рыбу – ешь яйца, пей молоко и апельси-
новый сок.

Бразильский орех
Всего двух орехов в день достаточно, 

чтобы получить дневную дозу селена – 
минерала, который играет важную роль 

в производстве гормонов. Кроме того, 
это отличный антиоксидант.

Белые бобы
Порция бобов содержит 8 милли-

граммов железа, при недостатке которо-
го вырабатывается слишком мало гор-
монов щитовидной железы. Женщинам 
до 50 лет рекомендуется принимать 18 
мг железа в день, старше – 8 милли-
граммов. Важно помнить, что железо 
не очень хорошо усваивается, поэто-
му хорошо бы принимать его вместе с 
источником витамина С. Кроме того, 
оно плохо сочетается с таблетками для 

лечения щитовидки, их нужно макси-
мально разнести по времени.

Лучше ограничить
Соя

Потребление большого количества сои 
вредит щитовидной железе. Для нее важен 
йод, а соединения изофлавона в сое меша-
ют ему работать. Избегать сои не нужно, 
следует просто ограничь ее потребление 
и есть минимально обработанные соевые 
продукты (например, мисо). А вот изоля-
ты соевого протеина (коктейли, батончики, 
заменители мяса) отныне не для тебя.

Крестоцветные овощи
А проще говоря – капуста: брокколи, 

цветная, брюссельская, белокочанная. 
Они содержат вещества, мешающие 
работе щитовидки. Совсем отказывать-
ся от капусты не стоит, важно есть ее 
поменьше и только после термообра-
ботки.

Глютен
Сейчас стало модным не есть продук-

ты, содержащие глютен. На самом деле 
это нужно далеко не всем, просто не сто-
ит увлекаться.

ДУШЕВнЫЙ РАЗГОВОР

Вероника цЕПКаЛО:

«Мы должны продолжать бороться за себя, 
за страну, за будущее, за наших детей…»


